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F.t. finanslov for 1983 

I Lovforslag nr. L I. Fremsat den 5. oktober 1982 af finansministeren 

F o r s l a g  

til . J  

F I  N  A  N  S  L  O  V  

f o r  f i n a n s å r e t  1 9 8 3  

Lovforslaget er enslydende med det den 16. august 1982 fremsatte lovforslag 

(lovforslag nr. L 227, blad nr. 879). 

Finansmin. j. nr. BP. 82/5115/3 
I Finans- og tillægbev.lovforslag og betænkninger herover. 



2 . I Bet. o. f.t. finanslov for 1983 

Til lovforslag nr. L 1. Afgivet af finansudvalget den 27. oktober 1982 

B e t æ n k n i n g  

over 

F o r s l a g  t i l  f i n a n s l o v  f o r  f i n a n s å r e t  1 9 8 3  

Udvalget har gennemgået firtanslovforsla- 
gets enkelte paragraffer og har herunder stil- 
let en række, skriftlige spørgsmål til ministre- 
ne, hvis svar herpå er ordnet efter paragraf- 
rækkefølgen og anført i det til betænkningen 
knyttede bilag. 

Der er endvidere afholdt samråd med 
landbrugsministeren og ministeren for Grøn- 
land, og de under samrådene behandlede 
emner er ligeledes ordnet efter paragraffer og 
anført i bilaget. 

De af ministrene under udvalgsbehandlin- 
gen foreslåede ændringer vil sammen med 
udvalgets egne ændringsforslag ligesom i tid- 
ligere folketingsår blive stillet som ændrings- 
forslag til lovforslaget ved dets 3. behand- 
ling. 

Herefter indstiller et flertal (udvalget med 
undtagelse af socialistisk folkepartis medlem- 
mer) finanslovforslaget for 1983 til vedtagelse 
ved 2. behandling, men fremhæver, at der 
med afgivelsen af nærværende betænkning 
ikke fra nogen side i udvalget er taget stilling 
til den endelige udformning af de enkelte 
paragraffer. Partiernes stilling til finanslov- 
forslaget og de enkelte dele af dette vil som i 
tidligere år afhænge af det videre udvalgsar- 
bejde, herunder de ændringsforslag, der stil- 
les til lovforslaget ved dets 3. behandling. 

Et mindretal (socialistisk folkepartis med- 
lemmer af udvalget) vil nærmere redegøre 
for sin stilling ved finanslovforslagets 3. be- 
handling. 

Gammelgaard (KF) nfmd. Lis Møller (KF) Annelise Gotfredsen (KF) 

Svend Erik Hovmand (V) fmd. Fogh Rasmussen (V) Glensgård (FP) 

Arne Bjerregaard (KrF) Yvonne Herløv Andersen (CD) Albertsen (S) 

Normann Andersen (S) Camre (S) Helle Degn (S) Henning Jensen (S) 

Nørgaard Sørensen (S) Bilgrav-Nielsen (R V) Ingerlise Koefoed (SF) 

Bjørn Poulsen (SF) 

Partiet VS havde ikke medlemmer i udvalget. 
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B i l a g  

Svarskrivelser og samrådsspørgsmål 

Ad § 2 

S t a t s v i r k s o m h e d e r n e  

2.01. S t a t s b a n e r n e  

Fra ministeren for offentlige arbejder er modtaget følgende skrivelse i besvarelse af de deri 
gengivne spørgsmål: 

MINISTERIET FOR OFFENTLIGE ARBEJDER 
Den 19. oktober 1982 

Finansudvalget har i skrivelse af 12. oktober 1982 -  Bil nr. 16.02. -  stillet mig spørgsmålene 
1-3 ad § 2.0 l. Statsbanerne i forbiridelse med gennemgangen af finanslovforslaget for 1983: 

Spørgsmål 1: 
Har DSB planer om at indgå nye bybusentreprenørkontrakter i 1983? 
I bekræftende fald ønskes oplyst hvilke. 

Svar: 
DSB har på nuværende tidspunkt ikke kendskab til, hvorvidt amtskommuner hhv. 

kommuner vil rette henvendelse til DSB med ønske om indgåelse af sådanne kontrakter. 

Spørgsmål 2: 
Hvornår forventer regeringen at komme med et udspil om takstforhøjelser, og hvor store 

forventes disse at blive for henholdsvis befordring af personer, gods og post? 

Svar: 
FFL 1983. 
I forslag til finanslov for 1983 er der i anm. 11 til § 2.01.0 I. anført følgend! om kommen- 

de takstforhøjelser: 
Endvidere er der i budgetteringsgrundlaget medtaget følgende takstforhøjelser: 

Konto Produkt. Pct.-sats Dato 

43.01. Passagerer 12 01.05.1983 
43.07. Betaling fra HR for mindreindtægt . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  12 01.05.1983 
43.02. Biler m.v. på overfarter I 12 01.05.1983 
43.03. Gods 10 01.10.1983 
43.04. Post . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  10 01.10.1983 

Takstforhøjelserne påtænkes udformet som differentierede takstforhøjelser. For passager- 
taksternes vedkommende vil der således formentlig blive tale om en forhøjelse for abonne- 
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mentskort på mere end 12 pet. mens billetterne vil stige med mindre end 12 pet. Også for så 
vidt angår de øvrige produkter vil der kunne blive tale om differentierede takstforhøjelser. De 
anførte procentsatser i 1983 er således alene udtryk for den foreventede gennemsnitlige 
forhøjelse af taksterne for de enkelte produkthovedgrupper. 

Takstforhøjelserne i 1983, som inden ikrafttrædelsestidspunktet vil blive forelagt finansud- 
valget, anslås at ville medføre en årlig merindtægt på 225 mill. kr. og en merindtægt i 1983 
på 131 mill. kr. 

ÆF 1983. 
I ændringsforslaget til finanslovforslaget for 1983 er de i FFL 1983 indmeldte takstforhø- 

jelser ændret til følgende takstforhøjelser: 

Konto Produkt Pct.-sats Dato 

43.01. Passagerer (Fremrykning i forhold til FFL) 12,0 - 01.04.1983 
6,0 01.11.1983 
5,0 01.05.1984 
5,0 01.11.1984 

43.07. Betaling fra HR for mindreindtægt 12,0 01.04.1983 
6,0 01.11.1983 
5,0 01.05.1984 
5,0 01.11.1984 

43.02. Biler m.v. på overfarter (Fremrykning og pct.-ændring 
i forhold til FFL) 12,0 01.04.1983 

6,0 01.11.1983 
5,0 01.05.1984 
5,0 01.11.1984 

43.03. Gods (Fremrykning og pct.-ændring i forhold til FFL) 7,5 01.04.1983 
7,5 01.10.1983 
5,0 01.05.1984 
5,0 01.11.1984 

43.04. Post (Fremrykning og pct.-ændring i forhold til FFL) . 7,5 01.04.1983 
7,5 01.10.1983 
5,0 01.05.1984 
5,0 01.11.1984 

Disse takstforhøjelser anslås i forhold til FFL 1983 at ville medføre en merindtægt i 1983 
på 86,0 mill. kr., i 1984 på 271,0 mill. kr. og herefter en årlig merindtægt på 434 mill. kr. 

Den samlede provenuforbedring (FFL og ÆF) vil herefter blive i 1983 217 mill. kr., i 1984 
526 mill. kr. og herefter en årlig forbedring på 689 mill. kr. 

Ovennævnte, i ændringsforslaget medtagne takstforhøjelser indgår som del af regeringens 
spareforslag. 

Det påregnes, at takstforhøjelserne i 1983 kan forelægges finansudvalget i et aktstykke 
omkring medio november 1982. 

Spørgsmål 3: 
Vil der inden for DSBs område blive taget initiativer til at nedsætte antallet af overar- 

bejdstimer ud over det, der er nævnt i budgetforslaget? 

Svar: 
DSB følger nøje udviklingen i overarbejdsforbruget, og politikken er, at overarbejde kun 

. må finde sted i strengt nødvendigt omfang. 
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I en virksomhed af DSBs størrelse og med en række vitale driftsfunktioner, som kræver 
specialviden og erfaring, vil overarbejde være nødvendigt i visse situationer, f.eks. i forbindel- 

. se med driftsforstyrrelser, sneforhold, spidsbelastning, pludselig opstået sygdom, vakancer 
m.v. 

Det bemærkes, at en væsentlig del af overarbejdstimerne hidrører fra ydelse af det særlige 
50 pet. tillæg, efter at afspadsering har fundet sted, hhv. efter at erstatningsfridag er givet. 

Under hensyntagen til tjenestestedernes geografiske spredning og overarbejdets varierende 
omfang vil det ikke være muligt ved yderligere konvertering af overarbejdstimer til stillinger 
at nedbringe overarbejdet i væsentligt omfang, uden at dette vil medføre periodevis overtal- 
lighed. 

40 eksemplarer af denne skrivelse vedlægges. 

NIELS BOLLMANN 

. Til finansudvalget 
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Ad § 2 . 0 2 .  

P o s t -  og t e l e g r a f v æ s e n e t  

, Fra ministeren for offentlige arbejder er modtaget følgende skrivelser i besvarelse af de deri 
gengivne spørgsmål: 

MINISTERIET FOR OFFENTLIGE ARBEJDER 
Den 18. oktober 1982. 

Vedlagt fremsendes i 40 eksemplarer min besvarelse af de til mig stillede spørgsmål nr. I 
og 2 i finansudvalgets skrivelse af 12. oktober 1982, Bil. 16.03. vedrørende Post- og Telegraf- 
væsenet. 

40 genparter af denne skrivelse vedlægges. 

NIELS BOLLMANN 

Til finansudvalget 

Spørgsmål 1: 
Vil den tidligere regerings ønske om, at der i 1983 og 1984 skal investeres 80,5 mill. kr. til 

miljømæssige forbedringer i de eksisterende posthuse, blive opretholdt? 

Svar: 
Det kan oplyses, at Post- og Telegrafvæsenet ved Akt 332/82 af den 10. juni 1982 har fået 

finansudvalgets tilslutning til afholdelse af anlægsudgifter på i alt 78 mill. kr. (prisniveau I. 
januar 1981) i 1982, 1983 og 1984 til arbejdsmiljøforbedringer i postbygninger. 

Af det samlede beløb er 7 mill. kr. forudsat anvendt i indeværende år medens den 
resterende del er indarbejdet i det foreliggende finanslovforslag for 1983 med en stort set 
ligelig fordeling mellem 1983 og 1984 og påregnes anvendt til det forudsatte formål. 

Spørgsmål 2. 
Idet henvises til Anm. II side 84 ønskes oplyst, i hvilken udstrækning de påregnede 

1.653.592 timer til overarbejde vil blive konverteret til nye stillinger. Hvor stor en del af det 
påregnede overarbejde har forbindelse med spidsbelastningsperioder -  herunder de store 
helligdage? 

Svar: 
Det i Anm. II side 84 anførte timetal på 1.653.592 timer udgør det på postsiden i finans- 

året 1983 påregnede anvendte overarbejdstimeforbrug til kontant vederlæggelse. 
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P & Ts samlede overarbejdstimeforbrug påregnes i 1983 at ville beløbe sig til 1.838.592 
timer og er væsentligt reduceret i forhold til tidligere år pga. de intensiverede bestræbelser på 
at undgå overarbejde subsidiært afspadsere forekommende overarbejde i form af frihed. 

Ved vurderingen af niveauet for overarbejdet i P & T må tages i betragtning, at overarbej- 
det er fordelt på ca. 1.400 arbejdssteder, således at overarbejdet ved mange mindre tjeneste- 
steder ikke har et omfang, der muliggør konvertering til stillinger. 

Det må endvidere tages i betragtning, at der forekommer endog meget store udsving i 
postmængderne, som tillige med fravær på grund af sygdom m.v. i alle tilfælde nødvendiggør 
overarbejde af et vist omfang. 

Det samlede overarbejdstimeforbrug i P & T udgør ca. 2 pet. af det samlede forbrug af 
personàleressoùrcer udtrykt i timer. P & T hår med henblik på yderligere nedbringelse af 
overarbejdsforbruget iværksat undersøgelser ved de mest overarbejdsbrugende enheder og vil 
på grundlag heraf vurdere mulighederne for yderligere konvertering af overarbejdstimer til 
stillinger. 

Det er ikke muligt umiddelbart at gøre op, hvor stor en del af det påregnede overarbejde 
der har forbindelse med spidsbelastningsperioder, herunder store helligdage, men det kan 
registreres, at ca. 28 mill. kr. (PL-niveau 1. januar 1982) svarende til 330.000 overarbejdstimer 
har henhold til juleperioden. 
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Ad § 2 .04 

K ø b e n h a v n s  lu f thavnsvæsen  

Fra ministeren for offentlige arbejder er modtaget følgende skrivelse i besvarelse af de deri 
gengivne spørgsmål: 

MINISTERIET FOR OFFENTLIGE ARBEJDER 
Den 19. oktober 1982. 

Med henvisning til finansudvalgets skrivelse af 12. oktober 1982 (Bil. nr. 16.04.) vedrøren- 
de finanslovforslaget for 1983 for § 2.04. Københavns lufthavnsvæsen kan jeg oplyse følgende 
til besvarelse af de stillede spørgsmål: 

Spørgsmål 1: 
»Hvorledes forventes trafikken på Københavns lufthavn at udvikle sig i årene indtil 1986? 
Er det stadig nødvendigt at gennemføre lov om udbygning af Kastrup lufthavn? 
Der ønskes eri specifikation af de anlægsudgifter, som er en direkte følge af ovennævnte 

lov«. 

Svar: 
Omkring årsskiftet 1981-82 er der udarbejdet prognoser for trafikudviklingen frem til 

1990 med henblik på nærmere fastlæggelse af udbygningstakten i henhold til udbygningslo- 
ven for så vidt angår de kommende 7-8 år. Prognoserne er udarbejdet for årene 1985 og 
1990. 

Ifølge prognoserne, hvori de grundliggende prognoser korrigeres i lyset af trafikafmatnin- 
gen i de senere år samt den forventede økonomiske udvikling i nogle år fremover, forventes 
der for perioden 1981-86 en stigning på gennemsnitligt 4 pet. p.a. for den samlede passager- 
trafik og en stigning på gennemsnitligt omkring 1 pet. p.a. i det samlede antal starter og 
landinger (operationer). Den udvikling, der har været registreret i de første 8 måneder af 
1982, svarer til stigningsprocenter på henholdsvis ca. 5 og 2, hvorved bemærkes, at især 
charterflyvningen har haft en noget kraftigere udvikling i første halvdel af indeværende år 
end forudset. 

For de forskellige passagerkategorier regnes med følgende udvikling, idet den registrerede 
trafik for 1981 er anført til sammenligning: - 

Udenrigs rute Indenrigs rute Charter I alt 

1981 6.290.000 1.630.000 1.060.000 8.980.000 
1982* . .  6.330.000 1.960.000 1.170.000 9.460.000 
1985 7.260.000 2.130.000 1.150.000 ' 10.540.000 
1986 . . . . . . . . .  7.470.000 2.220.000 1.170.000 10.860.000 

*) Skønnet på grundlag af trafikken for perioden januar-august 1982. 
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. , For så vidt angår antallet af operationer påregnes følgende udvikling, idet den registrere- 
de trafik for 1981 er anført til sammenligning: 

Udenrigs rute Indenrigs rute l Charter I alt 

1981 . . . . . . . . .  95.400 29.300 8.800 i . 133.500 
1982* . .  95.000 31.600 9.500 136.100 
1985 . . . . . . . . .  100.000 34.000 8.300 142.300 
1986 . . . . . . . . .  100.000 ' l ' - ' 34.600 8.100 142.700 

*) Skønnet på grundlag af trafikken for perioden januar-august 1982. 

Lov nr. 271 af 16. juni 1980 om udbygning af Københavns lufthavn, Kastrup, fastlægger 
rammerne for, hvorledes en udbygning af lufthavnen til en kapacitet svarende til ca. 22 mill. 
passagerer pr. år skal gennemføres, og der er hermed tilvejebragt et utvetydigt grundlag 'for 
planlægningen og gennemførelse af lufthavnens udbygning i hvert fald frem til århundred- 
skiftet. 

Det er imidlertid en klar forudsætning, at udbygningsforanstaltningerne i henhold til 
loven først skal gennemføres, efterhånden som udviklingen i lufttrafikken begrunder behov 
herfor, og gennemførelsen af udbygningen skal derfor til enhver tid ske i takt med trafikud- 
viklingen. 

Denne forudsætning spiller en afgørende rolle i den løbende planlægning af nødvendige 
udbygningsforanstaltninger, og trafikafmatningen i tiden siden lovens vedtagelse har da også 
haft til følge, at tidspunktet for gennemførelsen af visse planlagte større projekter foreløbig er 
blevet forskudt. De på finanslovforslaget for 1983 opførte udbygningsprojekter i de næste fire 
år repræsenterer de i flere tilfælde således senerelagte foranstaltninger, som på grundlag af de 
øjeblikkelige forventninger med hensyn til trafikudviklingen vil være fornødne i tidsrummet 
indtil 1986 for at sikre en tilfredsstillende afvikling af lufttrafikken på lufthavnen i Kastrup. 

På Københavns lufthavnsvæsens bevillingsforslag er optaget såvel projekter, som tilsigter 
vedligeholdelse af eksisterende lufthavnsanlæg, som projekter, der som kapacitetsforøgende er 
omfattet af udbygningslovens overordnede målsætning. En specifikation af de til sidstnævnte 
kategori henhørende projekter er indeholdt i den som bilag vedhæftede oversigt. For så vidt 
angår de i budgetoverslagsårene opførte ikke-programlagte arbejder bemærkes, at beslutning 
om deres gennemførelse vil blive taget med baggrund i den fortsatte løbende vurdering af 
trafikudviklingen. 

Spørgsmål 2: 
»Idet henvises til oversigten over bygge- og anlægsarbejder i BO-årene, forespørges 

vedrørende konto 70.01.42., hvilke undersøgelser der er behov for, og hvornår de ventes 
igangsat. 

Hvilke lokalplaner forventes udarbejdet, og hvorfor har staten udgifter i forbindelse 
hermed?« 

Svar: 
Den under konto § 2.04.70.01.42. opførte bevilling skal primært dække udgifter til 

konsulentbistand ved en løbende revision af den detaljerede samlede udbygningsplan for 
lufthavnen, især i forbindelse med den nødvendige ajourføring af planens prognoseforudsæt- 
ninger for at sikre, at udbygningen stedse sker i nøje takt med den faktiske udvikling i 
lufttrafikken. 

Herudover forudsættes der over kontoen afholdt udgifter til visse mindre omfattende 
I I undersøgelser, enten som følge af krav fra eksterne myndigheder eller til brug for indledende 

vurderinger med hensyn til gennemførlighed og konsekvenser af planlagte udbygningsforan- 
staltninger. Som eksempel på 홢 undersøgelser af den førstnævnte kategori kan nævnes den i 
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bemærkningerne til udbygningsloven forudsatte luftforureningsundersøgelse, hvis første fase 
er igangsat, samt undersøgelser efter krav fra miljømyndighederne af støjforhold hidrørende 
fra anvendelse af lufthavnens forpladsområde. 

Hvad endelig angår spørgsmålet om lokalplaner, kan det oplyses, at et forslag til lokal- 
plan for hele lufthavnsområdet er udarbejdet af planstyrelsen på miljøministerens vegne, 
således som det har været forudsat i udbygningsloven. Forslaget har netop været fremlagt til 
offentlig høring i overensstemmelse med kommuneplanlovens regler. Selv om en endelig 
lokalplan må forventes at foreligge inden for overskuelig fremtid, vil der kunne blive tale om 
ændringer heri som følge af nye trafikale forudsætninger for lufthavnsplanlægningen, og 
Københavns lufthavnsvæsen vil i så fald have behov for sagkyndig konsulentbistand med 
henblik på at sikre, at de nødvendige bygge- og anlægstekniske hensyn tilgodeses i forbindel- 
se med en ændret udformning af lokalplanen. 

40 eksemplarer af denne skrivelse vedlægges. 

NIELS BOLLMANN 

Til finansudvalget 
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Underbilag 

Konto 70.01. I 
1, (mill. kr.) 

FFL 83 l BO I BO I I BO III 

02. Banefrakørsler 04L/22R m . m . .  3,2 -  -  
03. Etablering af tjenesteveje 2,7 -  -  -  
06. Studse bane 04R/22L 13,0 -  -  -  
07. Anskaffelse af busser. 5,0 8,0 -  - '  
13. Udvidelse af teknikergård 4,4 1,2 -  
17. Busstation I 22,0 8,6 -  -  
.19. Modifikation af skilte i udenrigsgård 1,3 -  -  
41. Administrationsudgifter 0,5 0,5 0,5 0,5 
42. Undersøgelser m . m . . . . . .  2,6 2,6 0,6 0,6 
48. Ændring af finger C-øst og 400 Hz forsyning . . . . .  21,7 12,1 -  -  
49. Nyt apron tower . .  19,5 5,8 -  -  
56. Projektering af omlagt bane 12-30 3,0 -  -  -  
57. Udvidelse af handlingsområde i udenrigsgård . . . .  0,2 -  -  -  
64. Remotestandpladser C-syd . 5,0 
65. Landvinding, flytning af redningshavn og vej østom- 

rådet -  24,2 13,2 10,4 
66. Byggemodning østområdet . -  -  9,3 

Projektering og udførelse af endnu ikke programlagte l 
-  a r b e j d e r * )  -  79,2 225,2 l 239,8 

104,1 143,0 i 249,1 251,3 

*) Omfatter i alt væsentligt følgende hovedgruppe af bygge- og anlægsarbeider: 

BO I i BO II i BO 111 

Arbejder på manøvreområdet, herunder omlægning af bane 12-30, 
rulleveje, navigationsudstyr m.m 52,5 89,0 54,0 
Nye standpladser m.v. 8,0 63,0 46,8 
Terminalbygninger, herunder udvidelse af ankomstbygning og 
transitområde, ny indenrigsterminal, ny finger A samt forlængelse 
af finger C samt påbegyndelse af ny terminal 2 . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  18,0 61,9 116,0 
Vej- og parkeringsarealer . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  -  3,0 20,0 



12 - ' - Bilag til bet. o. f.t. finanslov for 1983 

Ad  § 2.05 

Ø v r i g e  s t a t s l u f t h a v n e  

Fra ministeren for offentlige arbejder er modtaget følgende skrivelse i besvarelse af de deri 
gengivne spørgsmål: 

MINISTERIET FOR OFFENTLIGE ARBEJDER 
Den 19. oktober 1982 

I skrivelse af 12. oktober 1982 (Bil. nr. 106.07) har finansudvalget til brug for gennemgan- 
gen af forslag til finanslov for finansåret 1983 udbedt sig besvarelse af følgende: 

Spørgsmål. 
ad § 2.05. Øvrige statslufthavne. 

1) Idet henvises til Anm. II side 169 forespørges, om Grønlands landsstyre deltager i 
dækningen af udgifterne ved driften af Mesters Vig og Kulusuk flyveplads, og skal disse 
flyvepladser bevare deres nuværende status fremover? . 

I denne anledning skal jeg meddele følgende: 

Svar: 
Grønlands landsstyre deltager ikke i dækningen af udgifterne til driften af de to flyve- 

pladser. 
Spørgsmålet om det fremtidige behov for de to pladser og om nødvendigheden af at 

foretage statslige investeringer i bygninger og anlæg på pladserne undersøges for tiden af en 
arbejdsgruppe under ministeriet for offentlige arbejder med henblik på tilvejebringelse af et 
grundlag for en politisk stillingtagen til flyvepladsernes fremtidige status. Arbejdsgruppens 
undersøgelser forventes afsluttet i december 1982. 

Denne skrivelse fremsendes i 40 eksemplarer. 

NIELs BOLLMANN 

Tit finansudvalget 
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Ad  § 2.06 

S t a t s skovvæsene t  

Fra miljøministeren er modtaget følgende skrivelse i besvarelse af de deri gengivne 
spørgsmål: 

MILJØMINISTERIET 
Den 20. oktober 1982 

Under henvisning til udvalgets skrivelse af 14. oktober 1982 (Bil. nr. 27.04) fremsendes 
hoslagt i 40 eksemplarer besvarelse af de stillede spørgsmål. 

CHR. CHRISTENSEN 
/Hans H. Scheibel Nielsen 

Til finansudvalget 

Ad § 2.06. Statsskovvæsenet.  ̂
Jeg har forelagt de stillede spørgsmål for skovstyrelsen, der har oplyst følgende, hvortil 

jeg kan henvise: 

Spørgsmål 1: 
Hvornår forventes restaurerings- og istandsættelsesarbejderne m.v. i Raadvad under konto 

20.70.05 sat i gang? Hvad vil de omfatte, og hvilken indflydelse vil de få på huslejerne i 
Raadvad? 

Svar: 
Det samlede projekt for restaurerings- og istandsættelsesarbejder m.v. i Raadvad under 

konto 20.70.05 omfatter dels en istandsættelse og indretning af de gamle fabriksbygninger 
med henblik på etableringen af et kursuscenter for efteruddannelse af 
(bygnings-)håndværkere i restaurering -  dels en istandsættelse af boligerne. Uddannelsescen- 
tret skal virke under en af håndværksrådet etableret selvejende institution. 

Restaurerings- og iståndsættelsesarbejderne er endnu ikke sat i gang, idet man afventer en 
endelig afklaring af de planlægningsmæssige forhold. Hovedstadsrådet har meddelt tilladelse 
efter by- og landzoneloven til indretning af et efteruddannelsescenter i fabriksbygningerne i 
Raadvad. Lyngby-Taarbæk kommune og Søllerød kommune har udarbejdet et fælles 
10kalplanforslag samt forslag til ændring af kommuneplanen for Lyngby-Taarbæk kommune 
samt § 15-rammerne for Søllerød kommune. Godkendt lokalplan forventes at foreligge i 
november i år. 

Arbejderne vil herefter kunne igangsættes, idet første led vil være udfærdigelse af 
- detailprojektering for Raadvadprojektet. 
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Skovvæsenet har dog allerede iværksat en detailprojektering for boligerne, hvis dårlige 
stand gør det nødvendigt, at visse arbejder på tag og fag foretages snarest muligt for at 
hindre yderligere forfald. 

En igangsættelse af restaureringscentret forudsætter endvidere, at Håndværksrådet for 
miljøministeriet forelægger de nærmere planer, herunder en driftsplan og et budget for 
centret. Håndværksrådet forventer, at dette materiale vil kunne foreligge i november 1982. 

Efter endt istandsættelse af boligerne vil huslejerne stige i overensstemmelse med gælden- 
de lejelovgivning. Stigningen vil blive forskellig for de forskellige lejligheder, afhængig af 
istandsættelsens endelige omfang. Det bemærkes herved, at en væsentlig del af istandsættel- 
sesarbejder på boligerne vil vedrøre opretning af bygningsmassen (udbedring af tag og fag og 
lignende), som ikke vil få virkning på huslejerne. 

Det er skovvæsenets agt at drøfte detailprojekteringen for boligerne med beboerforenin- 
gen. Denne drøftelse forventes at finde sted i januar 1983. 

Spørgsmål 2: 
Der ønskes en kortfattet beskrivelse af baggrunden for, at driftsudgifterne søges nedsat 

med ca. 20 mill. kr. i forhold til indeværende års bevilling, og at kontoen i BO-årene søges 
yderligere nedsat. 

Hvilke beskæftigelsesmæssige virkninger følger af nedsættelserne? 

Svar: 

Skovstyrelsens driftsudgifter og dermed beskæftigelsen i statsskovene især af skovarbejde- 
re har siden midten af 70'erne været ekstraordinært forhøjet som følge af tildeling af 
beskæftigelsesmidler. Som led i den samlede fordeling af midlerne til beskæftigelsesplanen 
for 1982 og 1983 skete en nedtrapning af den ekstraordinære forhøjelse af styrelsens driftsud- 
gifter og dermed forventedes en nedgang allerede i 1982 i den samlede beskæftigelse i 
statsskovene. 

Gennem omprioriteringer indenfor miljøministeriets samlede bevillinger tilførtes skovsty- 
relsen forøgede driftsbevillinger i 1982 til delvis imødegåelse heraf. 

Det forventede fald i beskæftigelsen i statsskovene indtrådte imidlertid ikke. Tværtimod 
indtrådte en stigning, da styrelsens driftsudgifter i 1982 som følge af stormfaldskatastrofen i 
de danske skove den 24.-25. november 1981 yderligere forhøjedes med ca. 75 mill. kr. Som 
følge af stormfaldet foreslås skovstyrelsens bevillinger øget med 30 mill. i 1983 og med 10 
mill. i 1984. Budgetoverslaget for 1985 og 1986 er således udtryk for skovstyrelsens ordinære 
budgetniveau. 

Nedtrapningen af beskæftigelsesbevillingerne i 1983 samt nedtrapningen af de ekstraordi- 
nære bevillinger som følge af stormfaldet skønnes at medføre en nedgang i statsskovenes 
arbejderstab i 1983 på ca. 250 mand. 

Bortfaldet af beskæftigelsesbevillingerne med udgangen af 1983 samtidig med at de 
ekstraordinære bevillinger i forbindelse med stormfaldet aftrappes helt i 1984 vil medføre et 
yderligere fald i statsskovenes beskæftigelse. Skovstyrelsen skønner på baggrund heraf, at det 
samlede fald i beskæftigelsen i perioden 1.984 til og med 1986 vil udgøre ialt godt 200 mand. 

Det bemærkes i denne forbindelse, at styrelsen tilstræber, at reduktionen i den samlede 
beskæftigelse søges tilrettelagt således, at reduktionen gennemføres i forbindelse med 
almindelige omskiftninger i arbejdsstyrken, samt ved naturlig afgang f. eks. på grund af alder 
og overgang til efterløn. 

På denne måde søges undgået, at omfattende afskedigelser finder sted blandt det tilknytte- 
de skovarbejderpersonale, ligesom reduktionen i dette personale i et vist omfang kan ske 
under hensyntagen til beskæftigelsessituationen inden for de pågældende regionale områder, 
således at en vis geografisk spredning af den nævnte personalereduktion bliver muliggjort. 

Spørgsmål 3: 
Hvor langt er man nået med at restaurere bygningerne på Livø? 
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Svar: 
På Livø er de omfattende og højest prioriterede anlægsarbejder dvs. arbejderne på havn 

og varmecentral nu afsluttet. For bygningernes vedkommende er det planlagte program i dag 
gennemført for halvdelens vedkommende, og arbejderne på servicebygninger (cafeteria, 
storkøkken, butik, toiletter) er sat i første række og nær en afslutning. Samtlige tage ventes i 
øvrigt bragt i orden inden vinteren, medens de resterende arbejder på især beboelsesbygnin- 
gerne ventes udført i første halvdel af 1983. 

Spørgsmål 4: 
Har ministeren planer om at ændre driftsformen i de stormfaldsramte skove, f. eks. ved at 

der efterplantes med løvtræer i nåleskovsområder? 

Svar: 
Dyrkningen af nåletræ, der er de overvejende træarter i de stormfaldsramte skove, vil 

fortsat have den højeste prioritet, fordi nåletræsdriften økonomisk og forsyningsmæssigt er 
bærende for skovbrugsvirksomheden i disse egne: Nordvestjylland, Midtjylland og Himmer- 
land, Nordsjælland. 

Stormfaldet fremskynder den strukturforbedring af disse skove, som er en del af skovsty- 
relsens, larigtidsplarier" nemlig opbygningen af en noget større og velplaceret løvtræandel i 
nåleskovene. Dér søges herved opnået en mere stabil og modstandsdygtig skov. Samtidig 
lægges stærk vægt på, at løvtræsandelen vil virke landskabeligt positivt ved at få fortrin i 
skovrande, langs veje og hvor løvtræbevoksningen tjener til i øvrigt at fremhæve smukke 
landskaber. Dertil kommer, at dette vil være medvirkende til et mere varieret dyre- og 
planteliv. 
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Ad § 2 . 0 8  

D e n  konge l ige  g r ø n l a n d s k e  H a n d e l  

Ved samråd med miljøministeren har udvalget drøftet følgende spørgsmål: 

Ad § 2.08. Den kgl. grønlandske Handel. 

A. Der ønskes en redegørelse for, hvorledes det forventede underskud i 1982 på ca. 80 
mill. kr. er opstået, hvorfor en konstatering af underskuddet ikke er sket på et tidligere 
tidspunkt, og om forholdet giver anledning til gennemførelse af ændrede forretningsgange i 
KGH. 

Et skriftligt materiale til belysning af de rejste spørgsmål bedes inden samrådet tilsendt 
udvalget i 40 eksemplarer. 

I forbindelse med samrådsspørgsmålet er fra ministeren for Grønland modtaget følgende 
skrivelse: 
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MINISTERIET FOR GRØNLAND 
Den 20. oktober 1982. 

Finansudvalget har i skrivelse af 13. oktober 1982 -  Bil. nr. 9.03. meddelt, at ministeren for 
Grønland kan forvente at modtage en anmodning om samråd med finansudvalget angående 
følgende spørgsmål i forbindelse med finanslovforslaget for 1983: 

Ad § 2.08. Den kgl. grønlandske Handel. 

A. Der ønskes en redegørelse for, hvorledes det forventede underskud i 1982 på ca. 80 
mill. kr. er opstået, hvorfor en konstatering af underskuddet ikke er sket på et tidligere 
tidspunkt, og om forholdet giver anledning til gennemførelsé af ændrede forretningsgange i 
KGH. 

Finansudvalget har endvidere anmodet om et skriftligt materiale til belysning af de rejste 
spørgsmål inden samrådet. 

I denne anledning skal man oplyse følgende:. 
Den 5. oktober 1982 oplyste KGH's ledelse på et møde i Ministeriet for Grønland, at 

totalresultatet inden for KGH's produktions- og eksportvirksomhed i 1982 forventedes at 
blive ca. 80 mill. kr. ringere end udvist i finanslov for 1982. 

I tiden efter nævnte mødes afholdelse foretog KGH en fornyet gennemgang af budgettet 
og dets forudsætninger. Herved blev det konstateret, at det på mødet oplyste tal for merfor- 
bruget kunne reduceres til 68,1 mill. kr. som følge af forøgede salgsindtægter i forbindelse 
med stigende dollarkurs samt overgang fra reje- til torskefangst på de KGH-trawlere, som 
indhandler til Godthåb Fiskeindustri og produktionsanlægget i Sukkertoppen. Endelig forelå 
mulighed for en besparelse ved udskydelse af et trawlereftersyn. Samlet bevirkede disse 
foranstaltninger en nedbringelse af det forventede merforbrug i produktions- og eksportvirk- 
somheden i 1982 fra de oprindeligt anslåede 80 mill. kr. til 68,1 mill. kr. Heraf udgør 
afskrivning og forrentning 3,1 mill. kr., hvorefter det udækkede merunderskud andrager i alt 
ca. 65 mill. kr. 

Om årsagerne til det forøgede underskud i 1982 kan oplyses, at vejrforholdene i vinteren 
1981-82 gav kuldegrader og islæg i et omfang, som ikke er oplevet i Grønland i årtier. 
Isforekomsterne i de grønlandske farvande medførte, at KGH's trawlere kun med stort 
besvær og under store omkostninger formåede at bringe fangster i land, medens mindre 
fiskefartøjer var afskåret fra at drive fiskeri, ligesom bundgarnsfiskeriet måtte indstilles. Efter 
denne vinterperiode kom en storisperiode, som stærkt generede fiskeriet, og endelig måtte 
KGH sidst i juli/først i august konstatere, at der stort set ikke blev noget bundgarnsfiskeri i 
1982. 

Disse formindskede fangster har påført KGH en mindreindtægt på i alt 46,3 mill. kr., 
samtidig med, at lønningerne og andre tungtvejende udgiftsposter i produktionsvirksomheden 
har bevirket omkostningsforøgelser på ialt 109,9 mill. kr. Herefter er de totale omkostnings- 
stigninger i perioden 1981-82 på de vigtigste områder inden for produktionsvirksomheden 
opgjort til i alt 156,2 mill. kr. Her over for står beregnede merindtægter som følge af stignin- 
ger i salgspriser samt indtægtsstigninger i forbindelse med trawlerfangsterne m.v. Merindtæg- 
terne i denne forbindelse anslås til godt 88 mill. kr. 

Til spørgsmålet om, hvilke årsager der medførte, at underskuddet først blev konstateret på 
et sent tidspunkt, og spørgsmålet om, hvorvidt forholdet giver anledning til gennemførelse af 
ændrede forretningsgange i KGH kan oplyses, at Ministeriet for Grønland vil søge bistand 
2 Finans- og tillægbev.lovforslag og betænkninger herover. 



18 Bilag til bet. o. f.t. finanslov for 1983 , 

hos Rigsrevisionen eller et revisionsfirma til gennemførelse af en undersøgelse af de nævnte 
forhold. Indtil et resultat foreligger af revisionens undersøgelser, savner Ministeriet for 
Grønland mulighed for at afgive en fyldestgørende besvarelse på finansudvalgets spørgsmål 
vedrørende disse forhold. Finansudvalget vil blive holdt underrettet, så snart der foreligger en 
revisionsrapport vedrørende årsagsforløb og mulige veje til imødegåelse af budgetmæssige 
udviklinger af lignende karakter i fremtiden. 

TOM HØYEM 
/  E. Lemche 

- Til finansudvalget 
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Ad § 2.10 

B o r n h o l m s t r a f i k k e n  

Fra ministeren for offentlige arbejder er modtaget følgende skrivelse i besvarelse af det deri 
gengivne spørgsmål: 

MINISTEREN FOR OFFENTLIGE ARBEJDER 
Den 19. oktober 1982 

I forbindelse med gennemgangen af forslag til finanslov for 1983 for § 2.10. Bornholmstra- 
fikken har finansudvalget i skrivelse af 12.10.1982 -  Bil. nr. 16.05., stillet mig følgende 
spørgsmål: 

Spørgsmål: 
Har ministeren planer om at udbygge søtrafikken mellem København og Bornholm, 

således at den ændrede passagerbefordring pr. fly ikke skal betyde et tab for øen? 

Svar: 
Den ændrede passagerbefordring pr. fly består først og fremmest i, at der på flyruten til 

Bornholm er indsat fly med et mindre pladsudbud, idet det ikke længere anses for økonomisk 
forsvarligt at drive ruten med større fly. 

Der er ikke i den anledning planer om at udbygge søtrafikken mellem København og 
Bornholm. 

NIELS BOLLMANN 

Til finansudvalget 
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Ad § 2.11 

S t a t s b r o e n  S t o r e  B æ l t  

Fra ministeren for offentlige arbejder er modtaget følgende skrivelse i besvarelse af de deri 
gengivne spørgsmål: 

MINISTERIET FOR OFFENTLIGE ARBEJDER 
Den 19. oktober 1982. 

I forbindelse med gennemgangen af forslag til finanslov for finansåret 1983 har finansud- 
valget i skrivelse af 12. oktober 1982 (bil. nr. 16.06) stillet mig følgende spørgsmål: 

Spørgsmål: 
>>Ad § 2.11. Statsbroen Store Bælt 

1) Hvornår forventes redegørelsen om de fremtidige trafikforbindelser mellem Øst- og 
Vestdanmark at foreligge?« 

Svar: 
I statsministerens åbningsredegørelse den 5. oktober 1982 blev det angivet: 
»Regeringen agter tidligt i denne folketingssamling at give folketinget en redegørelse om 

de fremtidige trafikforbindelser mellem Øst- og Vestdanmark. Redegørelsen vil blive givet 
dels på baggrund af det undersøgelsesprogram, der blev iværksat efter beslutningen i 1978 om 
at udskyde Storebæltsbroen, dels i lyset af landets samlede økonomiske og beskæftigelses- 
mæssige situation.« 

Jeg kan med henvisning hertil oplyse, at redegørelsen påregnes afgivet til folketinget 
umiddelbart før jul. 

40 genparter af denne skrivelse vedlægges. 

NIELS BOLLMANN 

Til finansudvalget 



Bilag til bet. o. f.t. finanslov for 1983 21 

Ad § 3  

R e n t e k o n t o  

Fra finansministeren er modtaget følgende skrivelse i besvarelse af de deri gengivne 
spørgsmål: 

FINANSMINISTERIET 
Den 20. oktober 1982. 

Vedlagt fremsendes i 40 eksemplarer svar på udvalgets spørgsmål nr. 1 og 2 i skrivelse af 
12. oktober 1982 (Bil. nr. 23.04.). 

HENNING CHRISTOPHERSEN 
/  Susanne Kristensen 

Til finansudvalget 

Spørgsmål 1: 

Hvorledes må rentekontoen forventes at blive belastet i de kommende år under forudsæt- 
ning af samme statsunderskudsprocent, som var gældende i 1981-82. Udviklingen bedes 
udlyst ved talangivelser for hvert af årene 1984 til 1995. 

Svar: 

Statens nettokasseunderskud udgjorde i 1981 10 pet. af bruttonationalproduktet og 
skønnes ifølge regeringens oversigt over statsfinanserne af 30. september 1982 at udgøre 12,8 
pct. af bruttonationalproduktet i 1982. 

Beregningerne i det følgende kan alene betragtes som et regneeksempel, da der ikke 
foreligger skøn over bruttonationalproduktet eller sammensætningen af statsbudgettet under 
spørgsmålets forudsætning om underskuddets niveau for den nævnte periode. 

Ved renteudgiftsberegningen i tabel l er som beregningsteknisk forudsætning antaget, at 
bruttonationalproduktet vokser med 10 pet. p.a., at nettokasseunderskuddet udgør 11,5 pet. af , , 
bruttonationalproduktet, og at nettokasseunderskuddet for 75 pct.s vedkommende finansieres 
ved indenlandsk låntagning til det nuværende renteniveau. 

De absolutte renteudgiftsstørrelser indeholder i sig selv ikke megen information. Under de 
anførte forudsætninger vil renteudgifterne målt i forhold til bruttonationalproduktet vokse fra 
3,5 pet. i 1982 til ca. 20 pet. i 1995. 

For god ordens skyld kan det oplyses, at de forudsætninger der er ønsket anvendt ikke er 
regeringens, idet ,den tværtimod mener, at det er nødvendigt at standse væksten i renteudgif- 

. - terne så hurtigt det er muligt. 
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Tabel I. Statens indenlandske renteudgifter, inkl. fordelte emissionskurstab 

Mia kr. 1984 1985 | 1986 l 1987 l 1988 1989 

Renteudgifter 47 55 69 84 103 125 

Mia kr. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  l 1990 l 1991 1992 l 1993 l 1994 l 1995 

Renteudgifter . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  150 180 l 210 244 284 329 

Anm. Beregningsforudsætninger fremgår af teksten. 

Spørgsmål 2: 
Hvilke overvejelser har finansministeren om mulighederne for gennem statens optagelse 

af udlandslån, en fast højrente på indlandslån etc. at tvinge den danske rente ned? Der 
ønskes ikke en generel økonomisk redegørelse, men overvejelser i forbindelse med den 
udenlandske og indenlandske låntagning. 

Svar: 
Fra omkring 1970 har det været en af målsætningerne i dansk pengepolitik at tilskynde 

den private sektor til at tage lån i udlandet for derved at bidrage til finansieringen af 
underskuddet på betalingsbalancens løbende poster samt refinansieringen af den allerede 
eksisterende private udlandsgæld. Tilskyndelsen er tilvejebragt ved, at det danske renteniveau 
er holdt i overkanten af det udenlandske, og ved kvantitative kreditbegrænsninger. Denne 
politik er dog ændret i de seneste år, idet den danske rente ikke har fulgt bevægelserne i det 
udenlandske renteniveau. Derved mindskedes differencen mellem det indenlandske og det 
udenlandske renteniveau i løbet af den sidste del af 1980 og igennem 1981, hvor differencen i 
forhold til visse valutaer endog i perioden blev negativ. Til gengæld har den danske rente i 
1982, hvor der fra foråret er indtruffet et fald i det udenlandske renteniveau, ikke bevæget sig 
med ned, og en vis positiv rentedifference er dermed genetableret. Indsnævringen i rentediffe- 
rencen i 1980 og 1981 i forbindelse med stigende , usikkerhed omkring kursudviklingen på 
centrale valutaer, og en betydelig afsvækkelse af de private erhvervsinvesteringer har medført 
en kraftig reduktion i virksomhedernes udlandslåntagning. Den private nettokapitalimport er 
faldet fra knap 11 mia kr. i 1979 til knap 2 mia kr. i 1980, -  1 mia kr. i 1981 og -  2,4 mia kr. 
i første halvdel af 1982. Staten og den øvrige offentlige sektor har dermed alene finansieret 
betalingsbalanceunderskuddet, samtidigt med at der, også er sket en vis formindskelse af 
valutareserven. 

En negativ privat nettokapitalimport, dvs. en nettokapitaleksport, er ensbetydende med en 
formindskelse af den udestående private udlandsgæld. Denne udgjorde ultimo 1981 63 mia 
kr. netto og knap 100 mia kr. brutto. Af bruttogælden var ca. Y3 kortfristede forpligtelser og 
ca. 213 langfristede. 

Selv om staten på kort sigt kan klare finansieringen af det løbende underskud og en vis 
refinansiering af udestående privat gæld, er der på lidt længere sigt tale om ganske betydelige 
beløb i privat gæld, der skal refinansieres i tillæg til det løbende finansieringsbehov. Det er 
ikke sandsynligt, at staten kan optage udlandslån af disse størrelsesordener uden forringelser 
af statens lånevilkår. 

På denne baggrund må det anses for en nødvendig forudsætning for en dansk rentened- 
sættelse, at der sker en mærkbar forbedring af balanceproblemerne i den danske økonomi, 
og/eller at der sker et fald i det udenlandske renteniveau. Det er en del af begrundelsen for 
den økonomiske politik, der er fremlagt af regeringen. 
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Ad § 7  

F o l k e t i n g e t  

Fra folketingets præsidium er modtaget følgende skrivelse: 

FOLKETINGETS PRÆSIDIUM 
Den 16. oktober 1982 

I anledning af finansudvalgets skrivelse af 12. oktober 1982 (bil. nr. 7.01) skal jeg henlede 
udvalgets opmærksomhed på den af udvalget for forretningsordenen den 11. maj 1978 
afgivne betænkning og indstilling om ændring af forretningsorden for folketinget, hvoraf det 
(side 9) fremgår, at det ikke er fundet hensigtsmæssigt at tillægge finansudvalget nogen 
kompetence med hensyn til behandling af folketingets eget budget. 

Jeg kan iøvrigt oplyse som svar på det stillede spørgsmål, at folketinget til stadighed er 
opmærksom på, hvor og hvordan folketingsorganernes udenrigsrejser vil kunne erhverves 
billigst muligt, og at folketinget har løbende kontakt med udenrigsministeriets administration. 
De udenlandsrejser, som folketinget finansierer, gennemføres til priser, som ligger under det 
prisniveau, som kan opnås gennem udenrigsministeriet. 

SVEND JAKOBSEN 

Til finansudvalget 
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Ad § 8 

S t a t s m i n i s t e r i e t  

Fra statsministeren er modtaget følgende skrivelse i besvarelse af de deri gengivne 
spørgsmål: 

STATSMINISTERIET 
Den 19. oktober 1982. 

Finansudvalget har i skrivelse af 12. oktober 1982 (bil. nr. 8.01.) stillet følgende spørgsmål: 

Ad § 8.01.02. Midlertidige kommissioner og udvalg. 
1) Hvornår forventes mediekommissionen at afslutte sit arbejde og afgive endelig 

betænkning? 

Svar: 
Mediekommissionen, som har til opgave at tilvejebringe et grundlag for en fælles offentlig 

mediepolitik, påbegyndte sit arbejde den 1. september 1980. Kommissionen vil afgive en 
række delbetænkninger om forskellige medieområder og har hidtil afgivet 2 betænkninger om 
henholdsvis Nordsat og video. I efteråret 1982 afgives betænkning om den trykte presses 
økonomi og beskæftigelse. Til februar 1983 afgives betænkning om kabelproblematikken, og 
betænkning om den fremtidige danske radio- og tv-ordning forudsættes afgivet i sommeren 
1983. Herefter påtænkes det at analysere og behandle det samlede mediemønsters udvikling. 
Kommissionens formandskab skønner, at kommissionsarbejdet vil kunne afsluttes med 
udgangen af 1984. I overensstemmelse hermed har statsministeriet søgt om forlængelse af 
kommissionens bevilling, som udløber den 31. juli 1983, jfr. ministeriets ændringsforslag af 
18. oktober 1982 til forslag til finanslov for 1983. 

POUL SCHLÜTER 
/  Søren Skafte 

fm 
Til finansudvalget 
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Ad § 9 

M i n i s t e r i e t  f o r  G r ø n l a n d  

Ved samråd med ministeren for Grønland har udvalget drøftet følgende spørgsmål: 

A. Idet henvises til ministerens besvarelse i skrivelse af 5. oktober 1982 af et spørgsmål 
vedrørende gennemførelse af det af et flertal i finansudvalget tidligere tiltrådte aktstykke om 
et ekstraordinært boligprogram på 1.000 boliger i perioden 1982-90 ønskes en drøftelse af 
denne sag. 

Inden samrådet ønskes -  i 40 eksemplarer -  tilsendt en opgørelse over behovet for nye 
boliger i den omhandlede periode. 

I forbindelse med samrådsspørgsmålet er fra ministeren for Grønland modtaget følgende 
skrivelse: 
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MINISTERIET FOR GRØNLAND 
Den 19. oktober 1982. 

Finansudvalget har i skrivelse af 13. oktober 1982 (Bil.nr. 9.04.) anmodet om en drøftelse 
af min besvarelse i skrivelse af 5. oktober 1982 af et spørgsmål vedrørende gennemførelse af 
det af et flertal i finansudvalget tidligere tiltrådte aktstykke om et ekstraordinært boligpro- 
gram på 1.000 boliger i perioden 1982-90. 

Finansudvalget har inden dette samråd ønsket tilsendt en opgørelse af behovet for nye 
boliger i den omhandlede periode. 

Jeg kan vedrørende behovet for nye boliger i den omhandlede periode fremkomme med 
følgende oplysninger, idet jeg dog indledningsvis gør opmærksom på, at de ca. 3.500 boliger, 
der p.t. er beboet af ikke-hjemmehørende (det vil i realiteten sige udsendte danskere), ikke 
indgår i denne redegørelse. Årsagen hertil er, at det antal boliger, de udsendte har behov for, 
skønnes nogenlunde uændret i perioden 1982-90. 

Spørgsmålet om, hvilket omfang boligbehovet har i Grønland, afhænger af, hvilken 
målsætning der opstilles for boligforsyningen. Den norm, vi i grønlandsministeriet lægger til 
grund, går ud på: 

1) En bolig til hvert ægtepar. 
2) En bolig til 70 pet. af de forhen gifte. 
3) En bolig til 50 pet. af de ugifte fra og med 20 år. 
Ud fra disse forudsætninger kan man for så vidt angår den i Grønland hjemmehørende 

befolkning beregne, at boligbehovet pr. 1. januar 1982 udgjorde 11.954 boliger. 
Det kan endvidere konstateres, at boligbestanden (excl. de boliger de udsendte bebor) pr. 

1. januar 1982 var 10.510 boliger. 
Den teoretisk beregnede boligmangel kan derfor pr. I. januar 1982 opgøres til 1.444 

boliger. Det kan i denne forbindelse oplyses, at de af kommunerne senest opgjorte boligven- 
telistetal (pr. I. januar 1981) var 2.210 personer netto (dvs. personer uden byttelejlighed). 
Årsagen til, at boligmangelen er større ifølge kommunernes boligventelister end ifølge de 
teoretiske beregninger, er først og fremmest, at der i de større byer er mere end 50 pet. af de 
ugifte, der ønsker egen bolig. 

På grundlag af ministeriets anlægsplaner frem til 1986-87 og en forudsætning om 
uændrede økonomiske rammer, for boligbyggeriet i de følgende år kan det beregnes, at der i 
alt i perioden 1. januar 1982 -  I. januar 1991 vil blive færdiggjort ca. 3.500 boliger i Grøn- 
land, dvs. gennemsnitligt knap 400 boliger årligt. Dette tal inkluderer et forventet kommunalt 
boligbyggeri (med 60 pet. statstilskud) på ca. 70 boliger årligt, mens boliger opført som led i 
det ekstraordinære boligprogram ikke er medregnet. 

Der skønnes i samme periode at ville blive behov for at sanere ca. 50 boliger hvert år. 
Den samléde boligforsyning (excl. boliger til udsendte) kan således antages at vokse med ca. 
3.050 boliger til i alt knap 13.600 boliger. 

Væksten i boligbehovet, er i 1980erne meget stor som følge af de store fødselsårgange i 
1950erne og 1960erne. Udfra befolkningsstatistikken og de omtalte forudsætninger om 
boligdækningsgraden for forskellige civilstandsgrupper kan det beregnes, at bruttobehovet vil 
vokse med 31,3 pet. fra 1982 til 1991, hvor det vil være steget til 15.700 boliger. 

På denne baggrund kan det forudses, at boligmangelen uden »1.000-boligprogrammet« vil 
vokse med ca. 650 boliger til ca. 2.100 boliger i perioden 1. januar 1982 -  1. januar 1991. Som 
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. nævnt er den faktiske boligefterspørgsel væsentligt højere end ifølge de normer for boligdæk- 
ningen, der er anvendt i ministeriets beregninger. 

Gennemføres »1.000-boligprogrammet«, vil der ifølge beregningerne kunne forudses et 
fald i boligmangelen i perioden l. januar 1982 -  I. januar 1991 på ca. 350 boliger. 

TOM HØYEM 
/  Arne Kristiansen 

Til finansudvalget 
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Endvidere er fra ministeren for Grønland modtaget følgende skrivelse i besvarelse af det 
deri gengivne spørgsmål: 

MINISTERIET FOR GRØNLAND 
Den 20. oktober 1982. 

Under henvisning til finansudvalgets skrivelse af 13. oktober 1982 (bilag 9.02.) vedrørende 
forslag til finanslov for finansåret 1983 skal til de stillede spørgsmål bemærkes følgende: 

Ad § 9.03.01. Sygehuse m.v. 

Spørgsmål 1 : 
Der ønskes en uddybning af anmærkningerne til kontoen og de på den søgte bevillinger 

med oplysninger bl.a. om, hvad den forventede udvidelse af hjemmesygeplejen og ibrugtagen 
af det nye sygehus i Sukkertoppen vil betyde udgiftsmæssigt og personalemæssigt. 

Svar: 
Der er på finanslovforslag til 1983 søgt 269,3 mill. kr. som driftsudgifter eller 38,4 mill. kr. 

mere end bevilget på finansloven for 1982. Af stigningen kan ca. 34 mill. kr. forklares med 
løn-og prisstigninger. 

Vedrørende hjemmesygeplejen kan det oplyses, at der i nogle år forsøgsvis har været 
gennemført ordninger i et par byer ved anvendelse af plejepersonale fra de pågældende 
sygehuse. Grønlands landsting har på forårssamlingen 1982 i princippet anbefalet et forslag 
om en hjemmeplejeordning fremsat af Hjemmestyrets socialreformkommission. Kommissio- 
nen er således af den opfattélse, at det haster med at få etableret hjemmesygepleje, således at 
der undgås fejlinvesteringer i for mange dyre institutionspladser, herunder sygehussenge, idet 
en del ældre svagelige og handicappede vil kunne forblive i eget hjem, såfremt der stilles 
hjemmesygepleje til rådighed som supplement til en effektiv hjemmehjælpsordning. Kommis- 
sionen har derfor henstillet, at socialvæsenet og sundhedsvæsenet så snart som muligt 
arbejder videre med forslaget om indførelse af hjemmeplejeordning i hele Grønland. 

Hjemmesygeplejen, der er et naturligt led i det grønlandske sundhedsvæsen, skal udgå fra 
distriktssygehuset, og det daglige arbejde skal udføres i snævert samarbejde med distriktets 
socialvæsen, der har ansvaret for kommunens hjemmehjælp. I de større distrikter (2.500 til 
3.000 indbyggere) vil hjemmesygeplejen blive varetaget af 1 hjemmesygeplejerske og 1 
sundhedsmedhjælper, medens arbejdsopgaver i de mindre distrikter ikke vil være tilstrækkeli- 
ge til at betinge ansættelse af en hjemmesygeplejerske, hvorfor hjemmesygeplejen påtænkes, - 
kombineret med en sundhedsplejerskeordning. 

De ældre aldersgrupper vil i fremtiden udgøre en voksende del af befolkningen, og det vil 
kræve en større indsats inden for hjemmesygeplejen og hjemmehjælpen, og den gennemsnitli- 
ge liggetid på sygehuse vil kunne reduceres. 

Udvidelsen af ordningen vil i 1983 kræve oprettelse af 4 hjemmesygeplejerskestillinger og 
5 sundhedsmedhjælperskestillinger, og udgiften vil beløbe sig til ca. 1,0 mill. kr. Der etableres 
således hjemmesygepleje i yderligere 4 byer i 1983 (og ikke i 3 som fejlagtigt anført i an- 
mærkningerne). 
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Det nye sygehus i Sukkertoppen forventes at blive indviet primo 1983 til afløsning af det 
nuværende, der er opført i 1908 og udvidet i 1926, 1948 og 1956. 

Lægedistriktet har et indbyggerantal på i alt 3.950 med 3.000 indbyggere i Sukkertoppen 
by og 950 indbyggere i bygderne. Det nye sygehus er normeret med i alt 20 senge og omfatter 
foruden sengeafdelingen en behandlingsafdeling med konsultationsafdeling, idet al ambulant 
lægevirksomhed foregår på sygehuset. Sygehuset rummer endvidere skadestue, røntgenafde- 
ling, operationsstue, fødestue, laboratorium og sterilisationsrum. Sygehuset har eget fyrrum, 
køkken med tilhørende køle- og fryserum, 

Det nye sygehus er i areal væsentlig større end det nuværende sygehus, og de enkelte 
funktioner er skarpere opdelt, hvilket medfører behov for personaletilgang ligesom driftsud- 
gifterne forventes at stige. 

Det gamle sygehus vil blive anvendt som plejehjem. Kommunen betaler herfor plejetakst, 
der for 1983 andrager 615 kr. pr. døgn. 

Med henvisning til ovenstående søges på forslag til finanslov 1983 til Sukkertoppen 
lægedistrikt følgende personale: 2 sygeplejeassistenter (DSR), I maskinmester (MF), 2 
kontorfunktionærer (SIK), l sundhedsmedhjælper, 1 røntgenmedhjælper (FFS), I rengørings- 
inspektrice (SIK), 1 rengøringsmedhjælper (SIK). 

De anslåede lønudgifter hertil vil andrage ca. 1,2 mill. kr., hvortil kommer ca. 0,8 mill. kr. 
i øgede driftsudgifter. 

Af andre fremskridt kan nævnes en øget indsats inden for den forebyggende tandpleje. 
Som det fremgår af anmærkningerne til forslag til finanslov for 1979-80, er der iværksat 

en uddannelse af grønlandske klinikassistenter og tandplejere, således at disse grupper kan 
udføre forebyggende foranstaltninger inden for tandplejen. Tandsygeligheden i Grønland er 
meget stor, og man har fundet det hensigtsmæssigt at lægge hovedvægten på forebyggende 
foranstaltninger over for børn og unge fremfor at udbygge de klinisk-tekniske behandlings- 
muligheder. Det mere avancerede forebyggelsesarbejde udføres nu af grønlandske tandpleje- 
re. 

Uddannelsen af grønlandske tandplejere begyndte i 1979. De særligt kvalificerede 
klinikassistenter uddannes som tandplejere. Uddannelsen .er to-årig. Det er muligt allerede på 
indeværende tidspunkt at fastslå, at de grønlandske tandplejere har en afgørende betydning i 
tandplejen. De kan på eget initiativ forestå oplysningsarbejde såvel på tandklinikkerne som 
på børneinstitutioner og skoler, ligesom de deltager aktivt i undersøgelser, tandrensninger 
m.v. på patienter på tandklinikkerne, hvorved der frigøres kostbare tandlægetimer til andet, 
mere behandlingskrævende arbejde. 

Ved udgangen af 1981 var der uddannet i alt 10 grønlandske tandplejere, og på finanslo- 
ven for 1982 er der normeret i alt 14 stillinger som grønlandske tandplejere. f løbet af 1982 
vil i alt 8 nye grønlandske tandplejere have fuldført deres uddannelse, hvorfor der på forslag 
til finanslov 1983 søges 4 nye stillinger, således at der i alt er godkendt 18 stillinger, svarende 
til antallet af færdiguddannede grønlandske tandplejere. 

De anslåede lønudgifter hertil vil beløbe sig til ca. 350.000 kr. 
Endelig skal nævnes, at der søges oprettet en stilling som laboratorietandtekniker i 

Angmagssalik. Det tandtekniske arbejde i Østgrønland er hidtil blevet udført af en lejligheds- 
vis udstationeret tandtekniker fra Vestgrønland, men denne ordning giver ikke en rimelig 
dækning af behovet. 

TOM HØYEM 
/ Viggo Svendsen 

Til finansudvalget 
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Ad § 10 

U d e n r i g s m i n i s t e r i e t  

Fra udenrigsministeren er modtaget følgende skrivelse i besvarelse af de deri gengivne 
spørgsmål: 

UDENRIGSMINISTERIET 
Den 19. oktober 1982 

Under henvisning til finansudvalgets skrivelse af 13. oktober 1982 (Bil. nr. 10.02) vedrøren- 
de forslag til finanslov for finansåret 1983 fremsendes hoslagt i 40 eksemplarer udenrigsmini- 
steriets svar på de stillede spørgsmål, 

U. ELLEMANN JENSEN 

Til finansudvalget 

Spørgsmål 1: 
»Hvorledes forventes den søgte bevilling på 6.464.000 kr. til oplysningsvirksomhed 

fordelt?« 

Svar: 
Oplysningsbevillingens midler fordeles efter indstilling fra Styrelsen for internationalt 

Udviklingssamarbejde. Som grundlag for styrelsens behandling foreligger en anbefaling fra 
den såkaldte koordineringsgruppe, der er udpeget af styrelsen blandt de 30 medlemmer af 
oplysningsudvalget, som er sammensat af repræsentanter for organisationer og institutioner 
samt enkeltpersoner, der beskæftiger sig med oplysningsvirksomhed, eller hvis arbejde anses 
for betydningsfuldt for meningsdannelsen i samfundet. 

Ansøgningerne for 1983, som beløber sig til over 11 mill. kr., er for tiden under behand- 
ling, og indstillingen fra Styrelsen for internationalt Udviklingssamarbejde vil foreligge efter 
dennes mode i november. Det vil derfor ikke på nuværende tidspunkt være muligt at udtale 
sig nærmere om den forventede fordeling af oplysningsmidlerne for 1983. 

Til orientering kan det oplyses, at oplysningsbevillingens midler i de senere år har været 
fordelt med ca. halvdelen til seks store organisationer (Arbejderbevægelsens U-Iandsudvalg, 
Dansk Ungdoms Fællesråd, FN-forbundet, Kirkernes U-Iandsoplysning, Kvindernes U-lands- 
udvalg og Mellemfolkeligt Samvirke), som i særlig grad er aktive i oplysningsarbejdet om 
u-landsforhold, ca. * 6 til Danida's egen oplysningsvirksomhed, herunder tidsskriftet »Udvik- 
ling« og andre publikationer, presserejser, seminarer og foredragsvirksomhed, knap 1/6 til 
såkaldte tilskuds/samarbejdsprojekter, herunder rejsestipendier, samarbejde med Danmarks 
Journalisthøjskole, filmsamarbejde med Statens Filmcentral og samarbejde med Danmarks 
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Radio om Børnenes U-landskalender og resten til en lang række andre organisationers 
oplysningsaktiviteter såsom kurser, publikationer, udstillinger, film og dias. 

Spørgsmål 2: . .  ' 

»Der ønskes en oversigt over den hidtidige og den forventede fordeling af EF's udvik- 
lingsbistand, for så vidt angår den danske andel af denne.« 

Svar: 

Der vedlægges oversigt over den til Danmark henregnede andel af EF's udviklingsbistand, 
fordelt på hovedkategorier. De for 1981-1983 nævnte tal baserer sig dels på foreløbige 
regnskabsoplysninger, dels budgetter. 

Spørgsmål 3: 

»Hvilken stigningstakt forestiller man sig i udviklingsbistanden for de følgende 5 år?« 

Svar: 

Den planlagte udvikling i Danmarks statslige bistand til udviklingslandene for perioden 1. 
januar 1983 til 3 L december 1987 -  i 1982-priser -  fremgår af nedenstående oversigt: 

Bistand i pet. Bistandsbeløb i Stigning i beløb -1 Stigning i pct. 
af BNP mill. kr. mill. kr. _ _ _  

1983 0,73 3.381 
1984.. 0,74 3.548 167 4,9 
1985 0,74 3.672 124 3,5 
1986................ 0,74 3.801 129 3,5 
1987 . . . . . . . . . . . . . . .  0,74 3.934 133 3,5 

Som det fremgår af oversigten, er det regeringens hensigt for 1983 at fastholde en 
bistandsprocent på 0,73. I 1984 og de følgende år er det planen, at bistandsprocenten skal 
udgøre 0,74. 

Spørgsmål 4: 

»Kan nogle af de igangværende større bistandsaktiviteter og, -projekter betragtes som 
specielt rettet mod at forbedre kår, ligestilling, beskæftigelsesmuligheder og livsvilkår i det 
hele taget for kvinder?« 

Svar: 

I en række større danske bistandsindsatser i hovedmodtagerlandene, Tanzania, Kenya, 
Indien og Bangladesh er der lagt vægt på at tilgodese kvindernes behov. Projekternes 
hovedformål er ikke i alle tilfælde direkte rettet mod kvinder, men kvindeaspektet indgår i 
indsatserne som helhed. 

Som eksempler på sådanne større danske bistàndsindsatser kan nævnes følgende: 
Projektet vedrørende bygning af realskoler for piger i Tanzania (Akt 30 8/1 1 78; 60,5 

mill. kr.), som har til formål at sikre, at også piger kan få adgang til højere skoleuddannelse. 
Vandprojekterne i Tanzania (Akt 431 30/5 79; 74. mill. kr.) og i Kenya (Akt 123 af 20/11 

80; 41 mill. kr.), der har til formål at skaffe lettere adgang til rent vand og dermed reducere 
kvindernes arbejdsbyrde på dette område væsentligt. 

Yaccinationsprogrammerne i Tanzania (Akt 94 23/11 79; 30 mill. kr.) og i Kenya (Akt 95 
23/11 79; 27 mill. kr:), der har til formål at forbedre sundhedstilstanden og nedsætte børne- 
dødeligheden og dermed bidrage til at lette kvindernes stilling. 
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Projektet vedrørende udbygning af landbrugskonsulenttjenesten og landbrugsskolerne i 
delstaten Karnataka, Indien (Akt 17 14/10 82; 35,5 mill. kr.), der har til formål gennem bl. a. 
uddannelse af kvindelige landbrugskonsulenter og gennemførelse af korte kurser for landbo- 
kvinder at øge kvindernes interesse for og viden om produktionsmæssige forhold og dermed 
øge landbrugsproduktionen, idet en meget stor del af landbrugsarbejdet i Indien udføres af 
kvinder. 

Noakhali-projektet i Bangladesh (Akt 206 18/1 78 og Akt 387 11/5 81; i alt 130,3 mill. 
kr.) har kvinder som en af de specifikke målgrupper. Oprettelsen af særlige skoler for fattige 
børn har skabt undervisningsmuligheder for godt 30.000 elever, hvoraf omkring halvdelen er 
piger. Der er endvidere etableret et antal kvindegrupper, som modtager grundlæggende 
undervisning i læsning, skrivning og regning, ligesom der er udviklet uddannelsesmateriale 
om sundhed, ernæring og familieplanlægning, som benyttes i disse kvindegrupper og i 
produktionsorienterede kvindekooperativer under projektet. Endelig er der gennem støtte til 
hjemmeindustriaktiviteter etableret indkomstskabende muligheder for et betydeligt antal 
fattige, hvoraf 90 pet. er kvinder, 

Sundhedsprojekterne i de indiske delstater Madhya Pradesh og Tamil Nadu (Akt 425 4/6 
80 og Akt 352 6/5 81, i alt 289,2 mill. kr.), der har til formål at bistå ined en omlægning af 
sundhedstjenesten i retning af en øget vægt på det forebyggende arbejde og enkle behand- 
lingsformer. Opmærksomheden rettes især mod kvinders specielle sundhedsbehov, og 
projektarbejdet skal i vid udstrækning gennemføres af kvinder, der uddannes som paramedi- 
cinsk personale, hjælpesygeplejersker, sundhedsarbejdere m.v. 

Spørgsmål 5: 
»Er det på baggrund af den siden 1979 stedfundne udvikling ministerens opfattelse, at 

den skete fastfrysning af Danmarks bidrag til UNDP bør tages op til revision? 
Hvad er der i de senere år sket med hensyn til at forøge størrelsen af de danske leveran- 

cer under de multilaterale programmer. Er der fra udenrigsministeriets og/eller industrimini- 
steriets side taget initiativer til at stimulere danske virksomheder til at konkurrere om 
ordrer?« 

Svar: 
Spørgsmålet om størrelsen af de fremtidige danske bidrag til UNDP vil ligesom andre 

centrale elementer i dansk udviklingsbistand indgå i den redegørelse for regeringens bistands- 
politik, som jeg har til hensigt at give folketinget i begyndelsen af det nye år. I regeringens 
overvejelser om det fremtidige danske UNDP-bidrag vil bl. a. indgå de i betænkningen fra 
det bistandspolitiske udvalg og i den deraf følgende debat fremsatte synspunkter, udviklingen 
i byrdefordelingen mellem UNDP's giverlande og forhandlingerne i den på UNDP's 
styrelsesråds 29. samling i juni 1982 nedsatte komité, der i tiden indtil UNDP's samling i 
1983 bl. a. skal undersøge mulighederne for at tilvejebringe øgede ressourcer til UNDP. 

Som led i de 3-årige eksportfremmebevillinger, som blev vedtaget i 1978 (og senere 
forlænget til udgangen af 1983), blev der i såvel udenrigsministeriets handelsafdeling som på 
de danske repræsentationer i udlandet iværksat en række foranstaltninger for at intensivere 
indsatsen for at fremme danske leverancer til multilateralt finansierede udviklingsprojekter. I 
handelsafdelingen oprettedes et kontor, som kunne gå mere i bredden og dybden med 
multilateralt finansierede projekter. Samtidig udsendtes projektattacheer til ambassaden i 
Washington og til EF-repræsentationen i Bryssel samt oprettedes ambassader i Manila og 
Abidjan bl. a. med henblik på varetagelse af den direkte kontakt til henholdsvis Verdensban- 
ken, Den Interamerikanske Udviklingsbank, Den europæiske Udviklingsfond, Den asiatiske 
Udviklingsfond og -bank og Den afrikanske Udviklingsfond og -bank. Generalkonsulatet i 
New York, FN-missionen i Genéve, Danmarks faste repræsentation ved FAO samt ambassa- 
den i Wien blev ligeledes yderligere inddraget i spørgsmål af eksportmæssig karakter i 
relation til FN's særorganisationer. 
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Disse nye og forstærkede aktiviteter er blevet foretaget i nært samarbejde med erhvervsor- 
ganisationerne, ligesom udenrigsministeriet i disse sager har et nært samarbejde med industri- 
ministeriet, herunder Danmarks Erhvervsfond. 

Dansk erhvervsliv underrettes løbende om konkrete projekteksportmuligheder til nye 
udviklingsprojekter, og der afholdes bl. a. foredrag og seminarer her i landet (ofte med 
deltagelse af repræsentanter for vedkommende banker og fonde), ligesom der gennemføres 
delegationsrejser for virksomhedsrepræsentanter m. fl. til de multilaterale bistandsorganisatio- 
ner. 

For at skabe størst mulig opmærksomhed omkring dansk erhvervslivs leveringsmuligheder 
gennemføres ligeledes en løbende informationsvirksomhed over for de multilaterale bistands- 
organisationer om danske erhvervsvirksomheders ekspertise. Der har eksempelvis været 
afholdt symposier i Verdensbanken vedrørende den danske agro-industrielle sektor, danske 
rådgivende firmaers arbejde, dansk sukkerteknologi, danske entreprenørers know-how samt et 
agro-symposium i FAO, ligesom det er tanken at præsentere danske virksomheder over for 
andre FN-særorganisationer. 

Udenrigsministeriets handelsafdeling har endvidere i de forløbne tre år været involveret i 
de ændringer af indkøbsregler, som har været foretaget i en række banker og fonde, således 
eksempelvis i forbindelse med den nye Lomé-konvention. Herved har man søgt at skabe 
generelt bedre konkurrencevilkår for de danske virksomheder, som ofte er ringere stillet end 
udenlandske firmaer på grund af bl. a. disses størrelse. 

Der vedlægges en oversigt over værdien af kontrakter for danske leverancer og tjenestey- 
delser til aktiviteter finansieret af en række multilaterale bistandsorganisationer i perioden 
1978-1981. 

3 Finans- og tillægbev.lovforslag og betænkninger herover. 
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Underbilag 1 

. .  Danmarks samlede bidrag til EF's udviklingsaktiviteter 

Mill. kr. 73 74 75 76 77 78 79 80 

DK's bistand via EF's budget: 
Fødevarebistand 10,0 22,8 22,8 18,3 33,1 38,1 38,2 55,3 
Bistand til ikke-associerede l 
udviklingslande -  -  -  -  1,1 1,9 4,2 6,9 
Bistand til udviklingslande i 
Middelhavsområdet 0,1 -  0,1 0,1 -  0,2 7,8 3,5 
Nødhjælp: SHAHEL-landene 
(ikke fødevarer) -  2,6 1,4 -  * -  -  -  -  
Anden nødhjælp . . . . . . . .  -  -  0.1 0,3 0,1 0,5 6,7 10,3 
MSA: Most Severely Affected 
Countries [FN-aktion) -  5,1 18,2 2,2 -  -  -  
Diverse, især bidrag til ikke 
statslige organisationer 0,0 0,0 0,1 0,6 1,6 > 1,0 1,9 1,9 

DK's bistand via EF's budget i 
alt 10,0 30,5 42,8 21,5 35,9 41,7 58,8 77,9 
DK's bidrag til den 4. europæi- 
ske udviklingsfond -  -  -  22,6 50,0 23,5 85,8 119,1 
DK's samlede bidrag til EF's ud- 
viklingsaktiviteter . . . . . . . . . . . . . . .  10,0 30,5 42,8 44,1 85,9 65,2 144,6 197,0 

Der er for perioden 1973-77 tale om finansår, der går fra 1.4 til 31.3. det efterfølgende år og 
for 1978 om et finansår på 9 mdr. 

Danmarks samlede bidrag til EF's udviklingsaktiviteter 

Mill. kr. l 1981 l 1982 1983 

DK's bistand via EF's budget: 
Fødevarebistand 105,31) 76,0 l 80,8 
Bistand til ikke-associerede udviklingslande 15,3 18,1 18,8 
Bistand til udviklingslande i Middelhavsområdet 10,6 26,5 27,8 
Nødhjælp: SHAHEL-Iandene (ikke fødevarer) -  
Anden nødhjælp . 3,9 1,0 1,2 
MSA: Most Severely Affected Countries (FN-aktion) 
Diverse, især bidrag til ikke statslige organisationer 2,5 3,2 3,1 

DK's bistand via EF's budget i alt 137,6 - 124,8 131,7 
DK's bidrag til den 4. europæiske udviklingsfond 105,2 132,5 160,0 
DK's samlede bidrag til EF's udviklingsaktiviteter . . . . . . . . . . . . . . . . .  242,8 257,3 291,7 

') Heraf vedr. 27,8 mill. kr. betalinger for forpligtelser indgået før 1981 og 77,5 mill. kr. betalinger i 
medfør af 1981-programmet. 
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Underbilag 2 

Oversigt over værdien af kontrakter for danske leverancer af varer og tjenesteydelser til 
aktiviteter finansieret af visse multilaterale bistandsorganisationer (omregnet til kroner på 

grundlag af gennemsnitsvekselkurs for året) 

Mill. kr. l 1978 1979 l 1980 1981 

Verdensbanken (IBRD/IDA) 32 50 94 230 
UNDP . . . .  5 12 18 21 
Den Europæiske Udviklingsfond 20 30 11 12 
Den Afrikanske Udviklingsbank . 0,1 82 I 23 
Den Asiatiske Udviklingsbank . . . .  12 25 14 3 
Den Interamerikanske Udviklingsbank 3 10 0,7 0,3 

lait  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  72,1 l . 209 138,7 289,3 

Foruden til de ovennævnte organisationer er der løbende danske leverancer til bl. a. FAO, 
UNICEF, Flygtningehøjkommissariatet (UNHCR), UNESCO, WHO, ITU og andre FN-or- 
ganisationer i Europa. I 1981 androg værdien af leverancerne til aktiviteter finansieret af 
disse sidstnævnte organisationer omkring 35 mill. kr. De største leverancer var til: 

FAO: 15 mill. kr. 
UNICEF: 11 mill. kr. 
UNHCR: 4 mill. kr. ' 
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Endvidere er fra ministeren for nordiske anliggender modtaget følgende beskrivelse i 
besvarelse af det deri gengivne spørgsmål: 

MINISTEREN FOR NORDISKE ANLIGGENDER 

Den 19. oktober 1982 

Hoslagt fremsendes i 40 eksemplarer svar på finansudvalgets spørgsmål af 13. oktober 1982 
(Bil. nr. 27.02) vedrørende udviklingen af såvel de samlede nordiske som de danske udgifter 
til Nordisk Råds virksomhed. 

CHRISTIAN CHRISTENSEN 

Til finansudvalget 

Spørgsmål: 

Der ønskes en oversigt over udviklingen af såvel de samlede nordiske som de danske 
udgifter til Nordisk Råds virksomhed. 

Vil ministeren tage initiativ til nedbringelse af Nordisk Råds administrative ressourcefor- 
brug? 

Svar: 

Det skal indledningsvis bemærkes, at ministeren for nordiske anliggender alene er 
ansvarlig for den del af det nordiske samarbejde, der finder sted i Nordisk Ministerråds 
regie, altså henhørende under Oslo-sekretariatet, og at der foregår mange nordiske aktiviteter 
i anden sammenhæng. 

For så vidt angår spørgsmålet om Nordisk Råds aktiviteter, altså den parlamentariske side 
af det nordiske samarbejde, henhører udgifterne hertil under folketinget selv og andrager ca. 
4,2 mill. kr. i finanslovsforslaget for 1983. 

Området nordisk samarbejde om undervisning og forskning henhører under undervis- 
ningsministerens ressort, og der er på undervisningsministeriets budgetforslag 1983 afsat ca. 
19,9 mill. kr. som dansk tilskud til det nordiske samarbejde, herunder ca. 14,4 mill. kr. i 
henhold til kulturaftalen. -  Det administrative arbejde i henhold til denne aftale ligger i 
Nordisk Kultursekretariat i København, og til denne institutions budget vil kulturministeriet 
bidrage i finansåret 1983 med ca. 5,5 mill. kr. ifølge finanslovforslaget. 

Udviklingen i Nordisk Ministerråds budget i de seneste tre år har været således (i 1.000 
kr.): 
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Budget Nordiske bidrag landes Danmarks bidrag Søgt på finanslo- 

(norske kr.) (norske kr.) (norske kr.) (danske kr.) 

1981 111.863 102.500 24.292 28.552 
1982 . . . . . . . . .  130.300 120.942 28.663 35.893 
1983 . . . . . . . . . .  150.223 139.100 32.966 44.874 

Som det fremgår af tabellen, har der været tale om en årlig stigning i det samlede budget, 
der dels har givet dækning for inflationen, dels har tilladt en beskeden realvækst i aktiviteter- 
ne. At det danske bidrag, udtrykt i danske kr., er steget forholdsvis stærkere end budgettet, 
skyldes hovedsagelig stigningen i den norske krones værdi i perioden. -  Det danske bidrags 
andel i de samlede udgifter i perioden har været 23,7 pet. Der foregår for øjeblikket forhand- 
linger om en nyfastsættelse af bidragsfordelingsnøglen mellem landene, der sandsynligvis vil 
resultere i en ikke uvæsentlig nedsættelse af den danske bidragsandel fra 1984. 

For så vidt angår spørgsmålet om nedbringelse af ressourceforbruget, kan det for Oslo-se- 
kretariatets vedkommende oplyses, at der ikke er planer om nye initiativer i så henseende. 
Nordisk Ministerråds budget fastlægges af samarbejdsministrene i nøje kontakt med de 
respektive finansministre, og man har i ministerrådet i de senere år klart haft for øje, at 
udviklingen i budgettet måtte afspejle realiteterne i de øjeblikkelige nationale budgetter. Den 
reale stigningstakt er derved blevet bragt ned på nogle få procent. 

Henset til den støtte, som det nordiske samarbejde nyder i folketinget såvel som i 
befolkningen, samt til det samspil, der består mellem aktiviteterne i Nordisk Ministerråd og 
Nordisk Råd, hvor parlamentarikerne vedtager forslag om en udbygning af de nordiske 
samarbejdsaktiviteter, som sker inden for rammetne af ministerrådssamarbejdet, må det som 
helhed konkluderes, at jeg i ministerrådsarbejdet vil bidrage til at søge opnået besparelser, 
hvor dette vil være rimeligt og muligt, men at jeg ikke tror, at der med den nuværende ringe 
stigningstakt i budgettet vil kunne opnås væsentlige besparelser i de mange igangværende 
nordiske aktiviteter, medmindre man fra parlamentarisk side vil være i stand til at pege på 
aktiviteter, der kan bringes til ophør. 
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Ad § 11 

L a n d b r u g s m i n i s t e r i e t  

Ved samråd med landbrugsministeren har udvalget drøftet følgende spørgsmål: 

Ad § 11.04.13. Det danske Hedeselskab. 

.A. Vil Hedeselskabets funktioner ikke helt eller delvis kunne udøves af allerede eksisterende 
egentlige statsinstitutioner? 

Anvender Hedeselskabet samme licitationsregler og -betingelser som statslige institutio- 
ner? 

Endelig ønskes en drøftelse af Hedeselskabets honorarer samt repræsentationsudgifter. (Et 
skriftligt materiale herom bedes tilsendt udvalget i 40 eksemplarer inden samrådet). 

I forbindelse med det stillede samrådsspørgsmål er fra landbrugsministeren modtaget 
følgende skrivelse: 

LANDBRUGSMINISTERIET 
Den 26. oktober 1982 

I skrivelse af 14. oktober 1982 (Bil. nr. 11.02.) har finansudvalget i forbindelse med 
behandlingen af finanslovforslaget for 1983 meddelt, at man ønsker samråd med mig om 
følgende spørgsmål, idet man anmoder om at få et skriftligt materiale herom tilsendt inden 
samrådet: 

Ad § 11.04.13. Det danske Hedeselskab. 
A. Vil Hedeselskabets funktioner ikke helt eller delvis kunne udøves af allerede eksisterende 

egentlige statsinstitutioner? 
Anvender Hedeselskabet samme licitationsregler og -betingelser som statslige institutio- 
ner? 
Endelig ønskes en drøftelse af Hedeselskabets honorarer samt repræsentationsudgifter. 

Svar: 
Med hensyn til spørgsmålet om Hedeselskabets funktioner helt eller delvis vil kunne 

varetages af eksisterende »egentlige statsinstitutioner«, vil jeg gerne fastslå, at Hedeselskabet 
ikke er og heller aldrig har været hverken nogen »egentlig« eller »uegentlig« statsinstitution, 
selvom det må indrømmes, at en række forhold i årenes løb har kunnet sløre dette billede. 
Hedeselskabet er imidlertid en privat selvejende institution, og i aktstykke 163 af 31. marts 
1982 om nyordningen af statens tilskud til Det danske Hedeselskab er det netop anført, at 
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nyordningen også skal bidrage til at understrege Hedeselskabets karakter af en selvejende 
institution. 

Spørgsmålet om opgavefordelingen mellem Hedeselskabet og statslige organer har været 
fremme adskillige gange i årenes løb, og på begge Hedeselskabets hovedområder: Grundfor- 
bedringsvirksomheden og skovbrugsvirksomheden har der ind imellem været tale om 
overførsel af opgaver fra Hedeselskabet til staten eller omvendt. 

Under 1. verdenskrig oprettedes således: »Statens Grundforbedringsvæsen«, men efter få 
års forløb afvikledes dette, og personalet overførtes til Hedeselskabet. I forbindelse hermed 
udvidedes Hedeselskabets bestyrelse med 1 repræsentant for henholdsvis Landbrugsministeri- 
et, landboforeningerne og husmandsforeningerne. 

På skovbrugsområdet har der bl. a. været en række ændringer gennem årene i statstilsynet 
med de under Hedeselskabets medvirken, oprettede fredskovsplantager. Man har således haft 
en statsskovrider som særlig tilsynsførende med disse plantager og siden en ordning med en 
slags arbejdsdeling mellem statens tilsynsførende med de private skove og Hedeselskabet, og i 
1978 blev statstilsynet i princippet overført helt til statsskovsdistrikterne, dog med bistand af 
Hedeselskabets lokale skovridere. 

I »Redegørelse for statens skovadministration« (1967) nævnes som en mulig tanke i 
forbindelse med en enhedsordning for de statslige skovbesiddelser at inkorporere de af 
Hedeselskabet ejede plantager i statsskovenes administration, ligesom der med hensyn til en 
række hjælpefunktioner, navnlig Hedeselskabets skovfrøcentral og skovtræforædling samt 
plantagereguleringen, peges på, at der måske kunne være rationaliseringsfordele ved en form 
for koordination med tilsvarende organer inden for statsskovene. Yderligere overvejedes, om 
der eventuelt kunne opnås driftsmæssige fordele ved eventuelle magelæg mellem Hedeselska- 
bets egne plantager og statsskovene (klitplantagerne). 

Denne redegørelse gav ikke umiddelbart anledning til nogen foranstaltninger, men 
Regeringens Administrationsudvalg besluttede i 1971, at statsskovbruget og klitvæsenet skulle 
lægges sammen, og at statsskovvæsenet tillige skulle overtage administrationen af Sorø 
akademis skovvæsen, og at den sammenlagte administration skulle placeres i Jylland, 
formentlig Viborg, samt at der skulle stiles imod, at statsskovvæsenet overtog hedeselskabets 
skovarealer. I forbindelse hermed blev der også optaget forhandlinger om statsskovvæsenets 
overtagelse af tilsyn med og pleje af fredede arealer. 

Medens en del af disse foranstaltninger siden er blevet gennemført, blev tanken om en 
henlæggelse af Hedeselskabets egne ejendomme under statsskovvæsenet opgivet, ligesom der 
ved forhandlinger mellem statsskovbruget og Hedeselskabet ikke viste sig at være nogen 
praktiske rationaliseringsgevinster ved et nærmere samarbejde på specielle områder. Land- 
brugsministeriet fandt dengang ikke at kunne gå ind for, at staten skulle overtage driften af 
Hedeselskabets egne plantageejendomme, og de indvendinger herimod, der dengang blev 
fremført, gør sig stadig gældende. Hedeselskabets egne plantageejendomme (10.-12.000 ha) er 
undergivet privat ejendomsret og kan ikke uden videre overtages af staten, og da de er spredt 
beliggende over det meste af Jylland, vil der næppe heller være nogen væsentlig driftsmæssig 
fordel forbundet hermed. Yderligere danner disse plantager med deres personale, tjenesteboli- 
ger, niaskinpark, planteskoler m.v. basis for hele Hedeselskabets skovbrugsafdelings virksom- 
hed som serviceorgan for private skovejere. Denne virksomhed omfatter i dag administration 
og drift af ca. 1.650 private plantageejendomme med et samlet bevokset areal på ca. 59.000 
ha. 

Skulle staten overtage Hedeselskabets egne ejendomme, kan servicevirksomheden 
formentlig kun opretholdes, hvis staten også overtog denne. Det vil imidlertid næppe være 
ønskeligt eller hensigtsmæssigt, hvis staten skulle overtage administration og drift af et 
betydeligt antal ejendomme for privates regning. Konsekvensen heraf vil bl. a. blive den højst 
usædvanlige situation, at skovriderne i statsskovbruget -  der er landets største skovbrug -  
tillige skulle optræde som konsulenter, entreprenører og kommissionærer for private skov- 
ejere, hvorved de uundgåeligt måtte komme ind i interessekonflikter, eventuelt blive faktisk 
bestemmende med hensyn til produktions- og afsætningsforhold inden for en ikke ringe del 
af det private skovbrug. 
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Selvom det selvfølgelig ikke kan udelukkes, at statsskovbruget kunne overtage Hedesel- 
skabets egne ejendomme, støder dette på en række afgørende betænkeligheder, og på den 
anden side har der ikke kunne påvises nogen indlysende fordele herved, ligesom det turde 
være udelukket, at dette kunne ske uden en væsentlig udvidelse af statsskovbrugets personale 
og kapacitet i øvrigt. 

Generelt vil jeg da også mene, at der kun sjældent vil være fordele ved at overføre 
opgaver, der hidtil er udført af private tilskudsberettigede organisationer til det offentlige; 
den eneste sikre konsekvens er, at staten vil komme til at udrede udgifterne fuldtud mod 
hidtil at have ydet et større eller mindre bidrag til de samlede udgifter. 

Med hensyn til spørgsmålet om licitationsregler og -betingelser har Landbrugsministeriet 
umiddelbart ikke noget kendskab til eller kompetence på dette område, hvorfor man har 
anmodet Hedeselskabet om en redegørelse vedrørende dette punkt, som vedlægges. 

Vedrørende Hedeselskabets honorarer går jeg ud fra, at der tænkes på de bestyrelseshono- 
rarer, der er indført tidligere på året -  (og ikke på de klientbetalinger til Hedeselskabet, der 
af Hedeselskabet betegnes honorarer). Landbrugsministeriet har ingen direkte kompetence på 
dette område, men man er bekendt med, at Hedeselskabet har besluttet at indføre honorarer 
på henholdsvis 60.000 kr. til formanden for bestyrelsen, 20.000 til formanden for repræsen- 
tantskabet og 6.000 kr. til menige bestyrelsesmedlemmer. Hjemmel herfor er skabt ved den på 
Hedeselskabets repræsentantskabsmøde den 17. maj 1982 vedtagne »Vedtægt for Det danske 
Hedeselskab«, hvorefter repræsentantskabet på årsmødet efter bestyrelsens indstilling 
fastsætter honorar til repræsentantskabets formand, til bestyrelsens formand og til øvrige 
bestyrelsesmedlemmer. Det bemærkes, at honoraret til de to tjenestemænd i henholdsvis 
Landbrugsministeriet og Finansministeriet, der af mig er udpeget som medlemmer af 
selskabets bestyrelse, efter de herom gældende regler indbetales til statskassen. 

Vedrørende spørgsmålet om repræsentationsudgifter er det heller ikke et forhold, Land- 
brugsministeriet har indflydelse på eller indsigt i, og jeg er i øvrigt ikke bekendt med, at der 
skulle have været rejst spørgsmål om berettigelsen af konkrete udgifter eller størrelsen heraf. 
Af Hedeselskabets regnskab og beretning for 1981, der er det senest foreliggende, fremgår at 
Hedeselskabets udgifter i 1981 til repræsentation, årsmøde, bestyrelsesmøde og regionsmøder 
har udgjort 259.000 kr. Under hensyn til selskabets samlede omsætning og dets mange og 
betydelige aktiviteter i ind-og udland finder jeg ikke dette beløb særlig stort. 

NIELS ANKER KOFOED 
/  L. Møller-Sørensen 

Til finansudvalget 
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Underbilag 
DET DANSKE HEDESELSKAB 
Den 20. oktober 1982 

Landbrugsministeriet 홢 1 
Slotsholmsgade 10 
1216 København K 

Vedr. spørgsmål fra finansudvalget: »Anvender Hedeselskabet samme licitationsregler og 
-betingelser som statslige institutioner?« 

I anledning af Deres forespørgsel skal det oplyses, at Hedeselskabet ikke i væsentligt 
omfang indhenter tilbud eller udbyder arbejder i licitation på egne vegne. 

Ved arbejder, som fx. Hedeselskabets grundforbedringsafdeling forestår på vegne af 
grundejer eller offentlige myndigheder, indhentes tilbud på grundlag af AB 1972 (Almindelige 
betingeler for arbejder og leverancer i bygge- og anlægsvirksomhed, udfærdiget af ministeriet 
for offentlige arbejder) og licitationsloven (lov nr. 216 af 8. juni 1966 om licitation). Afvigelser 
forekommer i enkelte tilfælde efter ønske fra de pågældende bygherrer. 

Med venlig hilsen 

B. LINDBERG SKOV 
Administrationschef 
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Endvidere er fra landbrugsministeren modtaget følgende skrivelse i besvarelse af de deri - 
gengivne spørgsmål: 

LANDBRUGSMINISTERIET 
Den 20. oktober 1982. 

I skrivelse af 14. oktober 1982 (Bil. nr. 11.03.) har finansudvalget i forbindelse med 
gennemgangen af forslag til finanslov for 1983 udbedt sig besvarelse af en række spørgsmål 
snarest muligt og senest den 20. oktober 1983 kl. 12.00. 

I denne anledning skal jeg oplyse følgende: 

Spørgsmål: 
1) For følgende konti: 

01.01.43 
01.02.43 02.21.46 
01.04.43 02.22.46.01 
01.06.43.01 03.01.43 
01.06.46.01 03.01.46.01 
01.06.46.03 03.01.46.02 
02.02.46 03.02.43 
02.03.43 03.03.43 
02.11.46.05 03.04.43 
02.11.46.06 03.10.43 
02.11.46.07 03.11.43 
02.12.46 03.12.43 
02.13.43 03.13.43 
02.13.46 03.14.43 
02.15.43.01 03.21.43 
02.15.46.01 03.21.46.01 
02.15.46.02 03.31.43 
02.15.46.03 04.01.43 
02.15'.46.04 04.12.43 
02.15.46.05 31.01.43 
02.19.46 , 31.01.46.01 
02.20.46 31.01.46.02 
02.21.43 31.02.43 

bedes oplyst: 
a) Hvilket princip følges ved prisfastsættelsen? 
b) Hvornår er der senest foretaget en regulering af priser, takster m.v.? 

Svar: 
Ad 01.01.43 
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ad a og b) Kontoen vedrører Landbrugsministeriets Arealdatakontor. 
Der foretages regulering af satserne for hvert finansår i henhold til prisudviklingen. 
Det princip, der følges, er baseret på den forudsætning, at de udførte tjenesteydelser for 

eksterne rekvirenter skal betales gennem omkostningsdækning. 

Ad 01.02.43 
ad a) Matrikeldirektoratets indtægter ved salg af producerede ydelser fordeler sig på to 

områder: 
I. Betaling for arbejder udført af amtslàndinspektørkontorerne i Sønderjylland. 
2. Betaling for kopier af matrikelkort og øvrige dokumenter. 

Ved prisfastsættelse tilstræbes principielt, at indtægterne ved aktiviteten skal dække 
produktionsomkostningerne. 

Da de systemer, der er til rådighed, ikke giver mulighed for en omkostningsvurdering af 
den enkelte ydelse, tilstræbes en omkostningsdækning på den samlede produktion. Samtidig 
vurderes for de sønderjyske landinspektørarbejder, om prisniveauet svarer til niveauet for 
betaling af tilsvarende arbejder udført af praktiserende landinspektører i den øvrige del af 
landet. Prisregulering foretages periodisk afhængigt af stigningstakten i pris- og lønudviklin- 
gen. 

ad b) Taksterne fastlægges ved bekendtgørelse af Landbrugsministeriet. 
Betaling for amtslandinspektørkontorernes arbejder er senest reguleret ved bekendtgørelse 

nr. 34 af 30. januar 1981. 
Betaling for kopier af matriklens kort og øvrige dokumenter er senest reguleret ved 

bekendtgørelse nr. 42 af 9. februar 1981. 

Ad 01.04.43. 
ad a og b) Beløbene på kontoen vedrører varmebidrag fra en funktionær i tjenestebolig. 

I Varmebidraget udgør 100 pet. af udgifterne i forbindelse med opvarmning af den pågælden- 
des bolig, og bidraget reguleres årligt under hensyn til prisudviklingen. 

Ad 01.06.43.01. 
ad a) Afgifterne opkræves med hjemmel i dyrlægelovens § 3, stk. i, 2. punktum, og 

fastsættes af landbrugsrninisteren.  ̂
Afgiften er fastsat som en symbolsk betaling for behandling af sundhedsrådssager. 
ad b) Ved Landbrugsministeriets bekendtgørelse nr. 347 af 27. juni 1974. 

Ad 01.06.46.01. 
ad a) Det samlede bidrag -  oprindelig 100.000 kr. -  blev fastsat til delvis dækning af 

udgifterne ved bekæmpelsesforanstaltningerne, det vil i hovedsagen sige løn, rejseudgifter, 
kontorholdsudgifter m.m. for den dyrlæge, der blev ansat til at forestå sygdomsbekæmpelsen 
i og have det veterinære tilsyn med dambrugene. 

ad b) Den nuværende takst er den oprindelig fastsatte fra ovennævnte bekendtgørelse af 
28. januar 1970. 

Ad 01.06.46.03. 
ad a) Da en væsentlig del af afgifterne for sundhedseftersyn anvendes til aflønning af 

specielt autoriserede dyrlæger ved grænsekontrollen -  bortset , fra de fastansatte dyrlæger i 
København og Padborg -  tages der ved fastsættelsen af taksten hensyn til den forventede 
udvikling i lønninger og andre udgifter for at undgå for hyppige justeringer af taksterne. Det 
skal her bemærkes, at finansudvalget ved akt 572 af 28. juni 1978 har tiltrådt bortfald af 
afgiften ved indførsel af levende dyr fra EF. 
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I reguleringsspørgsmålet indgår yderligere det moment, at væsentlige forhøjelser af 
afgiften kan medvirke til, at publikum søger at unddrage sig betaling, således at forsøg på 
smugleri vil øges. 

ad b) der er senest foretaget regulering af taksterne pr. I. november 1974, jfr. landbrugs- 
ministeriets cirkulære af 24. oktober 1974. Det kan tilføjes, at der p.t. arbejdes med ændringer 
af ovennævnte cirkulære, herunder de omhandlede takster. 

Ad 02.02.46. 
ad a) I medfør af landbrugsministeriets cirkulære af 27. marts 1974 vedrørende udgifter 

ved offentlig kontrol i forbindelse med udførsel af kød m.m. skal samtlige af landbrugsmini- 
steriet til udførsel af dansk kød, slagteaffald og kødvarer autoriserede virksomheder, autorise- 
rede tarmeksportvirksomheder, fjerkræslagterier og frysehuse fra I. april 1974 og indtil videre 
selv betale halvdelen af udgifterne ved nævnte kontrol. 

Det vil som hovedregel sige halvdelen af de på omhandlede hovedkonto bevilgede 
driftsudgifter. 

For så vidt angår fjerkræslagterier har finansudvalget ved akt 224 af 11. februar 1981 
tiltrådt, at staten for perioden 1981-83 incl. overtager de veterinære kontroludgifter vedrøren- 
de slagtefjerkræ fuldt ùd. 

Det kan tilføjes, at der på ændringsforslag til finansloven for 1983 er stillet forslag om 
100 pet. dækning af kontroludgiften -  for 1983's vedkommende dog med undtagelse af 
slagtefjerkræ. 

ad b) Virksomhedernes andel af udgifterne reguleres i takt med udgiftsudviklingen. 

Ad 02.03.43. 
ad a og b) For bakteriologisk undersøgelse af slagtedyr, undersøgelse for restkoncentratio- 

ner af antibiotika og kemoterapeutika samt undersøgelse for ochratoxin A er taksterne fastsat 
i landbrugsministeriets cirkulære af 14. marts 1979. Taksten for ochratoxin A-undersøgelser er v 
blevet nedsat ifølge landbrugsministeriets cirkulære af 31. januar 1980. 

For andre analyser af levnedsmidler følges principperne udarbejdet af Dansk veterinærhy- 
giejnisk Forenings takst- og honorarudvalg, udgivet som et hæfte »Vejledende takster«. 
Princippet er her, at hver analyse er vægtet ved hjælp af pointsystem. Prisen på et point 
ændres med jævne mellemrum og offentliggøres i Dansk Veterinærtidsskrift. Ved sidste 
justering pr. I. juli 1982 blev et point sat til 12,00 kr. 

Taksten for analyse af nitritsalt er fastsat af landbrugsministeriets Slagteri- og Konserves- 
laboratorium og ændres ifølge reguleringspristallet. Sidste ændring skete I. april 1982, hvor 
taksten for analyse af nitritsalt blev fastsat til 123,00 kr. 

Ad 02.11.46.05-07. 
I forbindelse med produktionen af anmærkninger I til finanslovforslaget for 1983 er der 

sket en sammenblanding af visse af Statskontrollens indtægtskonti, hvilket er korrigeret i 
forbindelse med fremsættelse af ændringsforslag til finanslovforslaget for 1983. 

Den korrekte kontering med forslagstal fremgår af nedenstående oversigt: 

46.02 Ægafgift : 500.000 
46.03 Afgifter for kyllinger og rugeæg 4.000.000 
46.04 Afgift for smør m.m 950.000 
46.05 Afgift for ost og smelteost 1.450.000 
46.06 Andre afgifter (gebyrer Padborg) 3.000 
46.07 Ualm. indtægter (indtægt til dækning af analyseudgifter) 100.000 
46.08 Ualm. indtægter (indtægt til dækning af udgifter i forbindelse med 

bedømmelse) 9.500 
46.09 Bøder, margarine . . . . . .  10.000 
46.10 Bøder, æg . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . ; . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  ' " ' "  80.000 
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46.11 Bøder, mejeriprodukter . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  1.000.000 

Det stillede spørgsmål vedrører de på finanslovforslaget for 1983 anmærkninger I opførte 
konti 46.05-07, der i den korrekte kontering benævnes 46.07 og 46.08. 

Ad 46.07. 
ad a og b) I henhold til § 13, stk. 2, i bekendtgørelse nr. 119 af 19. marts 1971 om 

modermælkserstatninger afholdes omkostningerne ved kontrollen med tilvirkning af moder- 
mælkserstatninger af vedkommende fabrik. 

Indbetaling fra fabrikanter og importører af modermælkserstatninger bliver indtægtskon- 
teret her. 

Indtægterne modsvarer statskontrollens udgifter til de omhandlede laboratorieundersøgel- 
ser. 

Ad 02.12.46. 
ad a) Kontrollen udfører kun analyser i forbindelse med offentlig kontrol (analyser kan 

I ikke rekvireres af private). Priserne følger i princippet maksimaltakster for undersøgelse af 
mælk og mejeriprodukter udsendt af landbrugsministeriet, hvor sådanne takster forefindes. 
Andre takster beregnes af kontrollen ud fra udgifter forbundet med analysen. 

ad b) Seneste regulering foretaget I. januar 1981. 

Ad 02.13.43. 
ad a) Kontoen vedrører indtægter vedrørende prøvetagning, analyse og kontrol. 
Der budgetteres med, at indtægterne skal udgøre 80 pet. af driftsudgifter ekskl. frøcertifi- 

cering (konto 46) og EF-interventionsudgifter vedrørende prøvetagning og analyse. 
Til driftsudgifterne lægges pensionsforpligtelser svarende til 15 pet. af lønningerne til de 

ved statsfrøkontrollen ansatte tjenestemænd. Endvidere tillægges de forventede pris- og 
lønstigninger i B-året og F-året. 

ad b) I. juli 1982 gennemførtes en forhøjelse af afgifterne på gennemsnitlig 17 pet., 
rapsanalyser dog 25 pet. 

Ad 02.13.46. 
ad a) Kontoen vedrører indtægter fra frøcertificering. 
Der budgetteres med fuld indtægtsdækning. 
Til driftsudgifterne lægges pensionsforpligtelser vedrørende tjenestemænd samt forventede 

. pris-og lønstigninger i B-året og F-året. 
ad b) 26. marts 1982 gennemførtes en afgiftsforhøjelse på gennemsnitlig 10 pet. 

Ad 02.15.43.01. 
ad a og b) Den budgetterede indtægt i 1983 kr. 10.000 hidrører fra salg af plomber i 

forbindelse med læggekartoffelkontrollen. Indtægten dækker tilsynets udgifter ved indkøb af 
plomber samt porto ved forsendelse af plomberne til avlerne. Indtægten bliver løbende 
reguleret, men er for nedadgående på grund af andre plomberingsformer. 

Ad 02.15.46.01. 
ad a og b) De budgetterede indtægter hidrører dels fra: 
Udstedelse af plantesundhedscertifikater i 1983 kr. 130.000,00 i forbindelse med eksport af 

planter m.v. uden for planteskoleområdet. Gebyret ved anmeldelsen er ved landbrugsministe- 
riets cirkulære af I. april 1977 fastsat til kr. 35,00 pr. anmeldelse og har ikke været reguleret 
siden cirkulærets ikrafttræden. 

Overtidsinspektion i forbindelse med eksportkontrol i 1983 kr. 100.000, hvor indtægten 
dækker tilsynets udgifter til overtidsinspektionen, det være sig overtidsbetalingen og km-godt- 
gørelsen. Taksterne er sidst reguleret pr. 1. juni 1982. 
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Afgift for autorisation ved eksport af frugt, grønsager og levende planter m.v. i 1983 kr. 
60.000,00. Afgiften er fastsat til Yr. 100,00 pr. autorisation og fastsat sidst ved landbrugsmini- 
steriets betalingsreglement af I. maj 1979. 

Afgift ved dispensation i forbindelse med importkontrol, i 1983 kr. 60.000,00. Afgiften er 
fastsat i landbrugsministeriets bekendtgørelse om betalingsreglement af 8. januar 1981. 
Afgiften er kr. 500,00 pr. dispensation og er ikke reguleret siden reglementets ikrafttræden. 

Afgift i 1983 kr. 30.000,00 ved udtagning af jordprøver i forbindelse med dispensationssa- 
ger ved forekomst af kartoffelnematoder. Afgiften, der er sat til kr. 45,00 pr. prøve dækkende 
tilsynets omkostninger ved prøvetagningen, er ikke reguleret siden 1976.) 

Ad 02.15.46.02. 
ad a og b) Den budgetterede indtægt i 1983 kr. 155.000,00 hidrører fra Kartoffelafgiftsfon- 

den, som på erhvervets vegne betaler tilsynet for udstedelse af plantesundhedscertificater ved 
eksport af kartofler. Indtægtens størrelse er fastsat efter en forhandling mellem ministeriet og 
erhvervet. Tilsynet har i finanslovforslaget for 1983 beregnet sig en stigning på ca. 10 pet. 

Ad 02.15.46.03. 
ad a og b) Den budgetterede indtægt i 1983 kr. 780.000,00 hidrører fra Kartoffelafgiftsfon- 

den, som på erhvervets,vegne betaler tilsynet for spisekartoffelkontrollen. Indtægtens størrelse 
er fastsat ved forhandling mellem ministeriet og erhvervet. Gebyret er gennem de senere år 
forhøjet med ca. 10 pct. om året, dette er også tilfældet i finanslovforslaget for 1983. 

Ad 02.15.46.04. 
ad a og b) Den budgetterede indtægt i 1983 kr. 650.000,00 hidrører fra Kartoffelafgiftsfon- 

den, der på erhvervets vegne betaler tilsynet for kontrollen med læggekartofler. Indtægtens 
størrelse er fastsat ved forhandling mellem ministeriet og erhvervet og udgør 20 øre pr. 100 
kg læggekartofler, tilsynet kontrollerer. Nævnte betaling er ikke reguleret siden ordningens 
ikrafttræden i 1976. 

Ad 02.15.46.05. 
ad a og b) Den budgetterede indtægt i 1983 kr. 2.100.000,00 hidrører fra sundhedskontrol- 

len med planter til videredyrkning. Indtægten er fastlagt i landbrugsministeriets betalingsreg- 
lement af 24. maj 1981, som er tilblevet efter forhandling mellem ministeriet og erhvervet. 
Indtægten er ikke blevet reguleret siden betalingsreglementets ikrafttræden. 

Generelt kan det for så vidt angår tilsynets væsentligste indtægtsområder, nemlig betaling 
fra Kartoffelafgiftsfonden og betaling fra planteskolekontrollen, fremhæves, at det ved 
forhandlingerne med erhvervet har været tilstræbt, at tilsynets indtægtsdækning skulle være 
på 50 pet. 

Ad 02.19.46. 
ad a og b) I henhold til § 21, stk. 3, i lov nr. 41 af 26. januar 1977 om handel med 

gødning og grundforbedringsmidler m.m. afholdes udgifterne ved tilsynet af producenter og 
importører af de af loven omfattede varer efter regler, der fastsættes af ministeren. 

Nævnte regler findes i § 26 i landbrugsministeriets bekendtgørelse nr. 664 af 15. december 
1977. Af § 26, stk. 4, fremgår, at de fastsatte anmeldelses-, grund- og mængdeafgifter regule- 
res med en faktor således, at der i hvert finansår opnås fuld dækning af 'de med tilsynet 
forbundne udgifter. 

Ad 02.20.46. 
ad a og b) Driftsudgifterne er fuldt indtægtsdækkede og reguleres løbende. 

Ad 02.21.43. 
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ad a og b) Princippet for fastsættelsen af besigtigelsestakster er den anvendte tid for 
henholdsvis videnskabeligt og teknisk personale. Disse takster blev sidst reguleret 1. oktober 
1977. 

Ad 02.21.46. 

ad a og b) Kontoen omfatter takster for afprøvninger af bekæmpelsesmidler for danske og 
udenlandske firmaer samt takster for prøveundersøgelser og udstedelse af sundhedscertifika- 
ter. For større, selvstændige afprøvningsprojekter betaler de pågældende firmaer alle udgifter, 
og priserne justeres løbende med den aktuelle pris- og lønudviklng. 

Ad 02.22.46.01. 

ad a) Udgifterne ved tilsynet med foderstoflovens overholdelse dækkes ved afgifter, der 
for hvert finansår pålignes enhver fabrikant og importør af foderstoffer. De fastsatte afgifter 
opkræves med de procenttillæg, som forud skønnes nødvendigt, og eventuelle manglende 
beløb kan fordeles forholdsmæssigt på de afgiftspligtige virksomheder efter det tidligere 
indbetalte afgiftsbeløb. 

ad b) Afgiftsskalaen har været gældende fra I. januar 1977 og reguleres hvert år i takt 
med kontrollens udgifter. 

Ad 03.01.43. 
ad a og b) På denne konto har Statens Planteavlsforsøg for 1983 budgette- 

ret med en samlet indtægt på 3.500.000 
Heraf vedrører . . . . . . . . . . . . . . .  ' '  . . . . . . . . . . . . . . .  :  . . . . . . . . . .  ,  . . . . . . . . . . . . . .  2.870.000 

salg at planteprodukter og husdyrprodukter fra 15 institutter og forsøgsstationer., Særlig kan 
nævnes salg af korn, kartofler, frø, raps, som sælges til de gældende markedspriser for disse 
varer. Endvidere sker der over Gartnernes Salgsforening, GASA, salg af grønsager, frugt og 
bær, således at de daglige markedspriser opnås. Fra en kvægbesætning (grovfoderforsøg) på 
forsøgsstationen i Silstrup sælges mælk til Mejeriselskabet Danmark, og afgående kvæg 
sælges til levebrug eller slagtning til gældende markedspriser. 

Enkelte laboratorier (især laboratoriet i Vejle) udfører analyser f o r  250.000 
og priserne herfor bliver fastsat i en årlig bekendtgørelse om udførelse af jordbrugsanalyser, 
som udstedes af landbrugsministeriet. Det sker i medfør af lov nr. 218 af 31. maj 1963 om 
udførelse af jordbundsanalyser. Sidste bekendtgørelse nr. 398 er udstedt den 8. juli 1982. 

Statens Planteavlsforsøg udgiver mange publikationer om resultaterne af det 
udførte forsknings- og forsøgsarbejde, og abonnementsordninger herfor 
indbringer 380.000 

Af hensyn til ønskeligheden af at opnå den videst mulige udbredelse af forsknings- og 
forsøgsresultaterne fra Statens Planteavlsforsøg har der ikke i de seneste 3 år været foretaget 
forhøjelser af abonnementsafgifterne. 

Ad 03.01.46.01. 
ad a og b) På denne konto har Statens Planteavlsforsøg for 1983 budgetteret 
med en indtægt på 935.700 

indtægten hidrører tra de oprindelige (tør forhøjelse) afgifter for afprøvning af sorter af 
landbrugsplanter og pesticider (nævnt i ad konto 03.01.46.02), idet der samtidig skete bortfald 
af visse afgifter. 

Beløbene under konto 46.01 og 46.02 holdes adskilt af administrative grunde i henhold til 
aktstykke 336 tiltrådt 8. april 1981 af finansudvalget. 

I Ad 03.01.46.02. 
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ad a og b) På denne konto har Statens Planteavlsforsøg budgetteret med en 
indtægt på 4.700.000 
Heraf vedrører . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . I . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  2.300.000 
merprovenuet fra forhøjede afgifter for afprøvning af sorter af landbrugsplanter. Afprøvnin- 
gerne foretages for sorternes selvstændighed, ensartethed og stabilitet (den såkaldte SES-af- 
prøvning) samt for dyrkningsværdi med henblik på optagelse i officiel sortliste. Afgifterne 
blev forhøjet med en faktor 3 fra I. marts 1981. 
Endvidere vedrører 2.400.000 
merprovenuet fra forhøjede udgifter for anmeldelse, afprøvning og anerkendelse af pesticider 
og vækstregulerende stoffer. Afgifterne blev forhøjet med en faktor 4 og 10 med ikrafttræden 
fra 15. april 1981. 

Gebyrer for afprøvning af sorter af landbrugsplanter og kemiske produkter påtænkes 
forhøjet i 1983 i henhold til budgetvejledningen. 

Ad 03.02.43. 
ad a og b) Institutionens indtægter på konto 43 hidrører fra salg af landbrugsprodukter, 

salg af publikationer samt fradrag i løn for naturalydelser og varmebidrag for tjeneste- og 
lejeboliger. 

På forslag til finanslov for 1983 er på denne konto optaget et beløb på 9,91 mill.. kr., 
hvoraf 9,58 mill. kr. hidrører fra salg af landbrugsprodukter, 150.000 kr. fra salg af publikati- 
oner og 180.000 kr. fra naturalydelser etc. 

ad landbrugsprodukter 
Ved prisfastsættelse følges de retningslinier, der er gældende ved salg af kreaturer, 

slagterisvin, smågrise, mælk og æg til andelsvirksomheder, det vil sige efter almindelig 
noteringspris, eventuelt med tillæg for kvalitet og eventuelt med årlig efterbetaling, dog uden 
andel i overskud, idet institutionen ikke er andelshaver. -  Slagtekyllinger sælges til Forsøgs- 
fjerkræslagteriet efter markedspris med alle almindelige tillæg. -  Korn sælges til DLG til 
dagens priser, ofte med tillæg, idet dog pris aftales forud for hver enkelt handel. Salg af korn 
sker kun nogle få gange om året, men ofte betydelige kvanta. 

ad publikationer 
Statens Husdyrbrugsforsøg: udgifter, dels »Meddelelser«, dels »Beretninger«. 

Meddelelser: 
En 2- eller 4-sidet tryksag, der kort meddeler forsøgsresultater, og som kommer med ca. 

50 numre om året og sælges i abonnement for p.t. 100 kr. inkl. moms årligt. 
a) Prisen skal dække trykningsomkostninger. 
b) Prisen vil blive reguleret pr. I. januar 1983 til 125 kr. inkl. moms. 

Beretninger: 
Hæfter, der beskriver specifikke forsøgs- eller forskningsprojekter og udkommer med ca. 

15 numre om året. 
a) Prisen skal dække tryknings- og indbindingsomkostninger. 
b) Prisen fastsættes pr. nummer, senest i oktober 1981 t i l  et grundbeløb på 10 kr. pr. 

påbegyndt 100 sider, inkl. moms. -  Prisen kontrolleres løbende. 

ad naturalydelser 
Der følges de af finansministeriet fastsatte takster. 

Ad 03.03.43. 
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Bilag til bet. o. f.t. finanslov for 1983 
ad a) Med udgangspunkt i de for de enkelte mejeriprodukter fastsatte noteringer og de af 

monopoltilsynet fastsatte engrospriser beregnes de højest mulige salgspriser under hensyn til 
de enkelte varers kvalitet. 

ad b) Foretages løbende fra uge til uge. 
Herudover forhandles rensemidler til mejeriets leverandører med fuld indtægtsdækning. 
Publikationer, hvor prisfastsættelse sker for hver enkelt publikation ud fra skrive- og 

trykningsomkostninger. 

Ad 03.04.43. 
ad a og b) På kontoen indtægtsføres dels salg af publikationer, hvis pris fastsættes på 

grundlag af fremstillingsomkostningerne, og endvidere indtægtsføres indtægter i forbindelse 
med udførelse, af rekvireret arbejde, hvis pris svarer til fuld omkostningsdækning med et 
tillæg af overhead-omkostninger på mellem 25 og 75 pet. 

Priserne for det rekvirerede arbejde reguleres halvårligt og er senest reguleret I. oktober 
1982. 

Ad 03.10.43 og 03.11.43. 
ad a) For præparater, der er fremstillet af Statens veterinære Serumlaboratorium, er 

nettoprisen fastsat ud fra et skøn over de til fremstillingen medgåede løn- og materialeudgif- 
ter, hvori er indbefattet udgifter til porto, emballage m.v. 

For præparater, der er fremstillet andetsteds, men som forhandles af laboratoriet, er 
fastsat en nettopris svarende til indkøbsprisen plus 25 pet. til dækning af laboratoriets 
omkostninger ved forsendelse m.v. 

Ved fastsættelsen af taksten for undersøgelser tjener som udgangspunkt et skøn over 
medgåede løn- og rnaterialeudgifter. Som anført i de indledende bemærkninger til § 11.03.11 
er serumlaboratoriets takster dog af samfundshensyn ikke fuldt udgiftsdækkende, idet disse i 
så fald kunne virke prohibitive og dermed have uheldige virkninger for overvågningen af 
sundhedstilstanden hos husdyrene og eventuelt medføre forsinkelse i bekæmpelsen af 
sygdommene. 

ad b) Serumlaboratoriets præparater og undersøgelser betales efter takster og priser, der er 
fastsat af landbrugsministeriet i en særlig bekendtgørelse, for tiden, bekendtgørelse nr. 206 af 
29. marts 1974 om udlevering af præparater og udførelse af undersøgelser ved Statens 
veterinære Serumlaboratorium med senere ændringer. 

Siden ikrafttrædelsen af nævnte bekendtgørelse har priser og takster været pristalsregule- 
rede. Reguleringen sker hver den I. oktober på basis af det pr. juli gældende reguleringspris- 
tal, for tiden januar 1980 = 100. 

Ad 03.12.43 
ad a) Princippet bag prisfastsættelsen er fuld omkostningsdækning ved en produktion på 

50.000 doser vacciner. 
ad b) Sidst reguleret i 1980. Man overvejer for tiden en ny regulering. 

Ad 03.13.43 
ad a og b) Ved opkrævning af betaling for udførte undersøgelser følger Institut for Fjerkræ- 
sygdomme de for Statens veterinære Serumlaboratorium til enhver tid gældende takster for 
den omhandlede undersøgelsestype, jfr. ad 03.10 43 og 03.11.43. 

Ad Oi. 14.43 
ad a og b) Ved rekvireret arbejde udarbejdes der faktura på basis af tirneforbruget, og de 

timetakster, der anvendes, er opdelt i 3 grupper for henholdsvis akademiske medarbejdere, 
kontor- og laboratorieassistenter og ugelønnet personale. Timetaksterne beregnes på basis af 
gennemsnitslønnen inden for de pågældende personalegrupper og reguleres en gang om året. 
Til timetaksterne lægges 130 pet. til dækning af generalornkostninger. 
4 Finans- og tillægbev.lovforslag og betænkninger herover. 
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Hvad angår rekvirerede kemiske og mikrobiologiske undersøgelser, betales efter takst. 
Taksterne er beregnet ud fra rnaterialeforbrug, generalomkostninger og et skønnet gennem- 
snitligt timeforbrug, og de pristalsreguleres en gang om året. 

Ad 03.21.43 
ad a og b) Kontoen vedrører navnlig plantesalg, i mindre omfang publikationer. Priserne 

fastsættes løbende under hensyn til markedets priser. 

Ad 03.21.46.01 
ad a) der søges omkostningsdækning for kontrolvirksomheden. 
ad b) Afgifterne for kontrol af frø udgør 10 pet. af fakturapris fra frøhandler og reguleres 

således løbende med prisudviklingen. 
Planteskoleafgifterne erlægges som en arealafgift, der årligt justeres med detailpristallet 

(regulering for 1982 er sket). 

Ad 03.31.43 
ad a) de pågældende ydelser omfatter i nærværeride tilfælde alene instituttets publikatio- 

ner, og prisen for det enkelte produkt kalkuleres efter kostprisprincippet. Under vurderingen 
af indtægterne og udviklingen i disse skal opmærksomheden dog henledes på, at en overvej- 
ende del af publikationerne afhændes vederlagsfrit, herunder blandt andet til andre offentlige 
institutioner. Endvidere har rationalisering af fremstillingsprocessen (overgang fra traditionel 
sats til f.eks. offset-teknik eller »edb-sats«) bevirket, at salgspriserne ikke har fulgt den 
almindelige prisudvikling. 

ad b) Reguleringen foretages løbende, idet der som nævnt beregnes en særskilt pris for 
hver publikation. 

Ad 04.01.43 
ad a) Entreindtægter og salg af publikationer beregnes ud fra besøgs- og salgsstatistik i 

det sidst afsluttede regnskabsår (i dette tilfælde 1981). Varmebidrag er beregnet efter prisen 
ved årsskiftet (i dette tilfælde januar 1981). 

ad b) Billetpriser og priser på publikationer er sidst reguleret l. maj 1979. Varmebidrag 
reguleres løbende i henhold til cirkulære om fradrag i tjenestemænds løn for naturalydelser. 

Ad 04.12.43 
For indtægtsgrupperne under konto 43 kan følgende oplyses: 

Salg fra materialecentralen (skovværktøj og bøger) 
ad a) Salgspris = indkøbspris + 10 pet. 
ad b) Prisen justeres efter hvert enkelt varekøb. 

Kost og logi skovteknikerelever 
ad a) Ved prisfastsættelsen tilstræbes, at skolens omkostninger til produktion af kost og 

logi for skovteknikerelever dækkes fuldt ud. 
ad b) l. november 1979. 

Kost og logi for skovarbejderkursister og EFG-elever 
ad a) Prisen er fastsat i henholdsvis arbejdsministeriets bekendtgørelse nr. 550 af I. 

november 1978 og undervisningsministeriets bekendtgørelse nr. 270 af 28. juni 1965. 
ad b) Prisen reguleres med reguleringspristallet. 

Rekvireret arbejde 
ad a) Skolen udfører rekvireret arbejde mod fuld indtægtsdækning. 
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ad b) Priserne reguleres løbende for hver opgave. 

Ad 31.01.43 
De producerede ydelser, der sælges, er produkter fra Kalø Gods' land- og skovbrug samt 

lejeboliger. 
Afsætning af produkterne fra landbruget (mælk, slagtekvæg, korn, frø) og herunder fra 

frugtplantagen (æbler, pærer) sker til de priser, der i henhold til forskellige ordninger er 
gældende for pågældende produkt eller til den bedste pris, der kan opnås på markedet for 
produktet. 

Afsætning af produkterne fra skovbruget (tømmer, brænde, juletræer, pyntegrønt) sker til 
de bedste priser, der kan opnås på markedet. 

Huslejen for de boliger, der hører til Kalø Gods og administreres af Landbrugsministeri- 
ets Vildtforvaltning, fastsættes i henhold til de til enhver tid gældende regler. Huslejerne er i 
overensstemmelse hermed justeret pr. I. juni 1982. 

Ad 31.01.46.01 
ad a og b) Jagttegnsafgifterne fastsættes i henhold til den nugældende jagtlovs § 48, stk. 3. 
Fra 1. januar 1983, hvor ændringer af jagtloven træder i kraft, vil fastsættelsen ske i 

henhold til § 48, stk. 2. 
Der er senest foretaget en regulering af jagttegnsafgifterne ved aktstykke til finansudvalget 

nr. 164 af 17. marts 1982. 

Ad 31.01.46.02 

ad a og b) Gebyret er fastsat i henhold til bekendtgørelse nr. 523 af 2. december 1980. 
Gebyrets størrelse er ikke ændret siden da. 

Ad 31.02.43 
ad a) Billetpriserne ved museet er lave: 5 kr. for voksne og I kr. for børn. De er fastsat af 

museets bestyrelse og holdt så lave, at alle har råd til at besøge museet. 
ad b) Billetpriserne blev senest reguleret i efteråret 1979. 

Spørgsmål: 

Ad § 11.01.01. Departementet 
2) Der ønskes en redegørelse for aktiviteten i Arealdatakontoret med en belysning af 

ressourceforbruget siden dets oprettelse. Hvilke aktiviteter forventes fremtidigt som følge af 
den nu vedtagne regionplanlægning? 

Svar: 
Med aktstykke af 16. juni 1975 tiltrådte finansudvalget, at der inden for en budgetramme 

på 4,2 mill. kr. svarende til 1,40 kr. pr. ha landbrugsareal, blev iværksat en landsomfattende 
klassificering af landbrugsjord til brug ved den almindelige arealplanlægning. Med senere 
aktstykke af 7. oktober 1975 tiltrådte finansudvalget en midlertidig personalenormering på 2 
AC-medarbejdere og i alt 10 tekniske medarbejdere frem til 31. marts 1979. 

Grundet et stærkt voksende behov for ydelse af konsultativ bistand i forbindelse med 
verserende sager vedrørende arealplanlægningen, etablering af lossepladser og vejanlæg m.m. 
tiltrådte finansudvalget den 19. januar 1977, at der mod nedlæggelse af 1 stilling som teknisk 
medarbejder blev ansat yderligere I AC-medarbejder. 

Som følge af den betydelige interesse hos bl.a. undervisningssektoren, biblioteker og andre 
myndigheder samt private borgere for jordklassificeringens datamateriale godkendte finans- 
udvalget ved aktstykke af 28. juni 1978, at der for finansårene 1978 og 1979 kunne anvendes 
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386.200 kr. til trykning og distribution af jordklassificeringssekretariatets datamateriale. 
Udgiften til denne trykning er dækket ind ved indtægter fra salget af kortene. 

Med aktstykke af 12. december 1978 har finansudvalget tiltrådt, at funktionsperioden for 
sekretariatet for jordbundsklassificering forlænges til 31. december 1979 indenfor en budget- 
ramme på 1,7 mill. kr. Samtidig har finansudvalget godkendt indkøbet af EDB-udstyr til i alt 
155.000 kr. 

Med aktstykke af 22. august 1979 har finansudvalget tiltrådt, at funktionsperioden for 
sekretariatet for jordbundsklassificering permanentgøres indenfor en budgetramme på 2,6 
mill. kr. Endvidere har finansudvalget i samme aktstykke tiltrådt, at der anskaffes et selvstæn- 
digt edb-anlæg til i alt 2,6 mill. kr. 

Med udgangspunkt i de ændringer, der var sket i sekretariatet for jordbundsklassificerings 
arbejdsopgaver, siden dette blev oprettet i 1975, besluttede landbrugsministeriet herefter i 
december 1979 at ændre betegnelsen til: Landbrugsrninisteriet, Arealdatakontoret. 

Med aktstykke af 27. juni 1980 har finansudvalget tiltrådt, at arealdatakontoret i samar- 
bejde med miljøministeriets skovstyrelse i løbet af en godt 2-årig periode gennemfører en 
klassificering/registrering af de danske skove. Skovregistreringen er gennemført i samarbejde 
med skovbrugets organisationer. Budgetrammen for undersøgelsen har andraget 1,3 mill. kr. 
Udgifterne til registreringen er betalt af miljøministeriet, skovstyrelsen. 

Med aktstykke af 1. april 1981 har finansudvalget tiltrådt, at arealdatakontoret indenfor 
en budgetramme på 1,9 mill. kr. gennemfører en kortlægning af de okkerpotentielle områder 
i Danmark, jfr. lov nr. 76 af 18. februar 1981 om tilskud til nedbringelse af okkergener i 
vandløb. Udgifterne ved projektet dækkes ved overførelse af midler til landbrugsministeriet 
fra miljøministeriets almindelige bevilling. 

Med aktstykke af 1. april 1981 har finansudvalget tiltrådt, at arealdatakontoret indenfor 
en budgetramme på 2 mill. kr. gennemfører en undersøgelse af jordbrugets afvandingsbehov, 
jfr. lov nr. 59 af 18. februar 1981 om tilskud til dræning og vanding. 

Med aktstykke af 8. april 1981 har finansudvalget tiltrådt, at arealdatakontoret gennemfø- 
rer en jordprofilundersøgelse i forbindelse med anlægget af naturgasledninger i Danmark. 

Undersøgelsen gennemføres i et samarbejde mellem landbrugsministeriet, Den kgl. 
Veterinær- og Landbohøjskole, Københavns universitet og miljøministeriet, fredningsstyrel- 
sen. Den samlede udgift i 3 års perioden er budgetteret til 4.499.000 kr. Statens naturviden- 
skabelige forskningsråd og Statens Jordbrugs- og Veterinærvidenskabelige forskningsråd 
forventes i perioden at ville give et samlet tilskud på 1.700.000 kr. til projektet. 

Den samlede indtægt ved arealdatakontoret, eksklusive de interne statslige overførsler i 
forbindelse med skovregistreringen og okkerkortlægningen, vil ved udgangen af indeværende 
finansår andrage 2,5 mill. kr. inklusive moms. 

I perioden siden den 1. december 1975 og frem til i dag har arbejdet ved arealdatakonto- 
ret især været præget af aktiviteterne i relation til jordklassificeringen og forvaltningen af 
jordressourcerne, jfr. landbrugslovens bestemmelser. 

Jordklassificeringens datamateriale anvendes i dag i mange forskellige sammenhænge 
såsom: 

sagsbehandling i forbindelse med region-, kommune- og lokalplanlægning, 
landbrugsplanlægning, 
sagsbehandling i forbindelse med særlige arealanvendelser såsom affaldsdeponering og 
skydebaner, 

-  udarbejdelse af vejledende retningslinier for efterbehandling af arealer til affaldsdepone- 
ring og råstofindvinding med henblik på fremtidig dyrkningsmæssig udnyttelse, 
vurdering af markvandingsbehovet og markvandingens følgevirkninger, 
de indre danske farvandes belastning med næringssalte fra landområderne. 
I de kommende år vil der ligge en meget stor opgave for arealdatakontoret i at få leveret 

det nødvendige ,datagrundlag til landbrugsplanlægningen i amtskommunerne. 
Med henblik på at udnytte jordklassificeringens datamateriale i vejledningsarbejdet er 

der indledt et samarbejde med landbrugets konsulenttjeneste. Samarbejdet med Landskonto- 
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ret for Planteavl indebærer store muligheder, idet det i løbet af 80erne skønnes muligt at få 
gennemført systematiske jordtypebestemmelser på den enkelte landbrugsbedrift. Ved hjælp af 
den forhåndenværende EDB-teknik vil det herefter være muligt at forbedre beregningsgrund- 
laget for landbrugets gødskning, hvilket vil indebære fordele såvel driftsøkonomisk som 
miljømæssigt. 

Med henblik på at rationalisere den fremtidige anvendelse af jordklassificeringens 
datamateriale i relation til vandplanlægningen er der indgået aftale med miljøstyrelsen om en 
arbejdsdeling således, at arealdatakontoret som fagdatacenter varetager formidlingen af de 
jordbundsfysiske data til de statslige og kommunale myndigheder. 

Udover de anførte aktiviteter med relation til selve det grundlæggende jordklassifice- 
ringsmateriale gennemføres der i øjeblikket 4 landsdækkende undersøgelser, der tager sigte på 
at udvide selve datagrundlaget for at sikre det fremtidige administrations- og planlægnings- 
grundlag i relation til jordbrugets arealinteresser. 

Skovregistreringen 
Skovregistreringen, der finansieres af Skovstyrelsen, vil danne udgangspunkt for et 

fortsat samarbejde med Skovstyrelsen for at sikre det bedst mulige datagrundlag for priorite- 
ringen af skovbrugets arealinteresser. 

Jordprofilundersøgelsen 

Samarbejdet imellem Forskningsrådene, Landbohøjskolen og Københavns universitet og 
Arealdatakontoret indebærer, at der via en edb-forbindelse imellem Arealdatakontoret og 
Landbohøjskolen samt universitetet kan ske dataudtræk direkte til undervisnings- og forsk- 
ningsbrug. Datamaterialet fra jordprofilundersøgelsen vil endvidere indgå i forbindelse med 
beregningerne af laridbrugets vandingsbehov i de enkelte amtskommuner og vandløbsoplan- 
de. 

Okkerkortlægningen 
I 1981 er der gennemført kortlægning i Ribe og Ringkøbing amtskommuner. I 1982 vil 

der blive gennemført kortlægning i Viborg, Nordjyllands og Sønderjyllands amtskommuner. 
Kortlægningsarbejdet forventes afsluttet i 1984. 

Afvandingsundersøgelsen 
Undersøgelsens formål er at udpege de områder, der har et potentielt afvandingsbehov, 

dels med henblik på at skabe en viden om den faktiske afvandingstilstand og dels med 
henblik på at afdække, i hvilken udstrækning en forbedring af afvandingsforholdene vil 
kunne medføre konflikt med andre arealinteresser. 

Baggrunden for undersøgelsen er, at der i forbindelse med den fysiske planlægning er 
behov for en kortlægning af afvandingsbehovet i jordbruget, samt at undersøgelsens resultater 
vil indgå som et væsentligt led ved udformningen af eventuelt fremtidige støtteordninger for 
dræning og vanding. 

Danmarks EF-medlemskab indebærer, at de nationale jordbrugsmæssige arealinteresser 
skal indplaceres i en større EF-sammenhæng. Arealdatakontoret har således bidraget til 
udarbejdelsen af et samlet jordressourcekort over medlemslandene, ligesom arealdatakontoret 
deltager i arbejdet med udformningen af et kommende edb-system til behandling af EF-lan- 
denes jordressourceforhold. 

Spørgsmål: 

Ad § 11.01.03. Direktoratet for Markedsordningerne 
3) Hvad er begrundelsen for at lade De Danske Mejeriers Fællesorganisation varetage 

administrationen af en række markedsordninger? 
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Hvorledes fastsættes administrationstilskuddet til De Danske Mejeriers Fællesorganisati- 
on? 

Svar: 
I tiden forud for Danmarks tiltrædelse af Fællesskaberne fandt der mellem landbrugsmi- 

nisteriet og de generelle landbrugsorganisationer drøftelser sted med hensyn til spørgsmålet 
om, i hvilket omfang landbrugets brancheorganisationer kunne overtage eller deltage i 
administrationen af markedsordningerne, efter at Danmark var blevet medlem af Fællesska- 
berne. Fra Fællesskabets side blev det imidlertid fastslået, at repræsentanter for private 
organisationer ikke kunne deltage i arbejdet i de af Fællesskabet nedsatte kommissioner og 
udvalg m.v., og der blev derfor truffet beslutning om, at administrationen i Danmark af 
markedsordningerne skulle varetages af et særligt direktorat, det nuværende EF-direktorat. 
Fra erhvervets side var der fortsat stor interesse for under en eller anden form at medvirke til 
administrationen af markedsordningerne, og resultatet blev, at landbrugsministeriet traf 
beslutning om, at De danske Mejeriers Fællesorganisation på EF-direktoratets vegne skulle 
udføre visse funktioner i forbindelse med administrationen af forskellige støtteordninger 
inden for mejeriområdet. 

Fællesorganisationen tager i dag del i administrationen af følgende støtteordninger: 

I. Interventionsopkøb af smør. 
2. Interventionsopkøb af skummetmælkspulver. 
3. Støtte til skummetmælk til foderbrug. 
4. Støtte til privat oplagring af smør og fløde. 
5. Udbetaling af tilskud til nedsættelse af forbrugerprisen på smør. 
6. Tilskud til mindre mælkeproducenter. 

Fællesorganisationen foretager endvidere opkrævning af medansvarsafgift for indvejet 
mælk. 

Fællesorganisationerne har tidligere yderligere deltaget i administrationen af ordningerne 
vedrørende støtte til skummetmælkspulver, der denatureres eller indgår i foderblandinger, 
samt ordningen vedrørende støtte til skummetmælk, der forarbejdes til kasein og kaseinater. 
Administrationen af disse støtteordninger er imidlertid siden l. april 1974 varetaget fuldtud af 
EF-direktoratet. 

Fællesorganisationernes medvirken på de nævnte områder sker som nævnt på EF-direkto- 
ratets vegne, og det er EF-direktoratet, der over for fællesskabsmyndighederne er ansvarlig 
for administrationen af de nævnte ordninger. 

Efter en række forhandlinger om grundlaget for beregning af administrationstilskuddet til 
fællesorganisationen blev dette i 1975 fastsat til et fast årligt beløb på 400.000 kr. med tillæg 
af prisregulering og tillæg for administration af nye ordninger. Tilskuddet har udgjort 
følgende beløb: 
1975-7 6 400.000 
1976-77 487.600 
1977_78. 503.978 
1978 (9 mdr.) 596.455 
1979 .. .  725.029 
1980 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  866.400 

For 1981 er der udbetalt 737.200 kr., men beløbets størrelse er ikke godkendt af fællesor- 
ganisationen. Fællesorganisationen har indstillet, at tilskuddet for 1982 fastsættes til 898.718 
kr. og for 1983 fastsættes til 955.836 kr. 

Spørgsmål: 

Ad § 11.02.11. Statskontrol/en med Mejeriprodukter og Æg m.m. 
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4) Idet henvises til underkonti 46.01, 46.02, 46.04 ønskes oplyst, hvad begrundelsen er for 
afgifts- og tilskudssystemet. 

1. 

I medfør af § 16, stk. 7, i lov om tilvirkning og forhandling af margarine m.m., jfr. 
lovbekendtgørelse nr. 229 af 28. juni 1937 som ændret ved lov nr. 127 af 28. marts 1951 
afholdes udgifterne ved kontrollens tilsyn med tilvirkning og forhandling af de af denne lov 
omfattede produkter, herunder udgifter til kemiske undersøgelser og til undersøgelse af 
margarinens vitaminvirkning, af vedkommende fabrikanter og importører gennem en dem i 
forhold til de tilvirkede eller indførte kvanta pålignet afgift. 

Afgiften fastsættes af landbrugsministeren på baggrund af en af kontrollen foretaget 
skønsmæssig opgørelse over, hvor stor en del af kontrollens samlede udgifter der kan anses at 
vedrøre kontrollen med margarine m.m. 

Denne hjemmel er udnyttet ved fastsættelse af generelle afgiftssatser. Afgiftssatserne er 
sidst ændret ved bekendtgørelse nr. 684 af 22. december 1978 om afgift af margarine m.m. 
samt af vitaminpræparater til margarine m.m. 

Indtægtsprovenuet dækker fuldt ud de omhandlede kontroludgifter, jfr. forslag til 
finanslov for finansåret 1983, anmærkning II pagina 309. 

Der er ikke hjemmel til at udbetale tilskud til margarinefabrikanter eller -importører. 
Opmærksomheden henledes dog på, at der ydes delvis momsrefusion for margarine til 
detailsalg, jfr. bekendtgørelse nr. 514 af 28. september 1977 som sidst ændret ved bekendtgø- 
relse nr. 292 af 13. juni 1980. 

2. 

Ægafgift i henhold til indvejet kvantum samt udgifter for kyllinger og rugeæg. 
I medfør af lov om forhandling, udførsel og indførsel af æg og ægprodukter m.m., jfr. 

lovbekendtgørelse nr. 49 af 16. februar 1966, som sidst ændret ved lov nr. 580 af 13. decem- 
ber 1972, er der i § 11, stk. 1, foreskrevet, at de afgifter, der er nævnt i §§ 1, 7 og 10, anven- 
des til dækning af udgifterne véd kontrollen med overholdelsen af denne lov og De europæi- 
ske Fællesskabers forordninger om handelsnormer for æg. Landbrugsministeren kan efter 
forhandling med ægeksportudvalget og det udvalg, der nævnes i § 10, anvende en del af 
afgifterne til dækning af udgifter ved oplysningsarbejde til forbedring af hønseavlen og 
ægproduktionen og til fremme af afsætningen af æg. 

Denne hjemmel har siden 1974 været udnyttet til at fastsætte afgifter både for ægpakkeri- 
er, -grossister, -importører og -eksportører, under ét benævnt konsumægsektoren, samt 
kyllinger og rugeæg. Afgiftsprovenuet er dels blevet anvendt til dækning af kontroludgifterne 
for æg dels udbetalt i tilskud til erhvervet (Ægudvalget for så vidt angår provenuet af 
konsumæg og Landsudvalget for så vidt angår kyllinger og rugeæg). 

I 1981 tiltrådte finansudvalget, at det offentlige i finansårene 1981, 1982 og 1983 afholdt 
kontroludgifterne indenfor såvel konsumægsektoren som for kyllinger og rugeæg. 

De indkomne afgiftsprovenuer bliver derfor nu ubeskåret udbetalt i tilskud til de to 
nævnte udvalg. 

I finansåret 1983 skønnes provenuet for konsumæg at ville andrage ca. 500.000 kr. og for 
kyllinger og rugeæg ca. 4 mill. kr. 

Afgiftssatserne er fastsat af landbrugsministeriet efter indstilling af de nævnte udvalg. 
Siden l. april 1974 har der ikke været stilet imod fuldstændig dækning af kontrollens 
udgifter. 

3. 
Andre udgifter (gebyrer Padborg). 
Al ost, der udføres med lastvogn over landegrænsen, skal passere statskontrollens bygning 

i Padborg for efterkontrol af mærkning, kvalitet m.m. - 
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Kontrollens bygning er åben daglig mellem kl. 8.00-12.00 og 13.00-24.00, hvor kontrol- 
ekspeditionen er gratis. Herudover er der mulighed for kontrol mellem kl. 0.00-8.00 mod, at 
rekvirenten betaler et gebyr på 255 kr. Gebyret tilsigter at dække kontrollens merudgifter ved 
natkontrol og er ikke ændret siden 1978. 

Ekspeditionen udenfor kontrollens åbningstid udnyttes kun i et yderst begrænset omfang, 
hvilket ses af, at der er skønnet en indtægt i 1983 på 3.000 kr. 

Spørgsmål: 

Ad § 11.05.13. Udbetalinger i henhold til L 476 1977 om tilskud til produktions-, beskæftigelses- 
og miljøfremmende foranstaltninger i det private skovbrug, som ændret ved L 128 1981. 

5) Der ønskes en redegørelse for de produktions-, beskæftigelses- og miljøfremmende 
foranstaltninger, der har opnået tilskud efter L 476 1977 i perioden 1980-82. Endvidere 
ønskes en vurdering for behovet for en videreførelse af ordningen i budgetoverslagsårene. 

Svar: 
Meddelelse om forhåndstilsagn for 1982 er tilsendt ansøgere, der har indgivet deres 

ansøgning indtil l. oktober 1979. Fra denne dato beror der i Jordbrugsdirektoratet ansøgnin- 
ger om tilskud på ca. 32 mill. kr., hvilke ansøgninger forventes at imødekommes i de 
følgende finansår, efter de hidtil gældende forhold. 

Det bemærkes, at priser og lønninger er steget siden ansøgningernes indgivelse, og at de 
dengang anslåede udgifter til skovarbejder ikke kan dækkes ind af det i ansøgningen anførte 
beløb. Ved tilsagnsgivning går Jordbrugsdirektoratet ikke ud over ansøgningsbeløbet, hvorfor 
udgifter herudover må afholdes af tilskudsmodtageren uden tilskudsdækning. 

Ved udførelsen af skovarbejderne har det imidlertid vist sig, at der fremkommer en del 
træværdi, som indgår i skovproduktionen, og som i givet fald kan finansiere en forøget 
investering i skovsektoren. 

Investeringen i skovsektoren medfører en øget produktionsevne i den fremtidige skovmas- 
se, som giver en fremtidig importbesparelse af ikke uvæsentlig betydning. 

1978 1979 1980 

Ejendommens skovareal 1.387,47 4.392,64 4.018,92 

Areal omfattet af tilskud 450,25 1.705,95 1.581,61 

Antal afsluttende tilskud ; 90 287 318 

1981 1/1-19/101982 1 alt 

Ejendommens skovareal 2.677,97 2.352,70 14.829,70 

Areal omfattet af tilskud . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  I ... 1.150,94 1.049,60 5.938,35 

Antal afsluttende tilskud .. .  21,0 187 1.092 

Udbetalt tilskud i kr. 

Afslutningsår 1978 I 1979 I 1980 
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Investering 2.007.503 8.183.211 8.526.036 

Indtægt ved salg af træ .. .  122.367 1.199.648 1.729.051. 

Udbetalt tilskud . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . ' . . . . . . . . . .  1.784.820 , 6.630.953 6.603.279 

Afslutningsår 1981 ^ ' l ^ ' 0  I alt 

Investering 6.435.981 5.417.739 ~ 30.570.470 

Indtægt ved salg træ 1.156.533 982.184 5.190.783 

Udbetalt tilskud . . . . . .  ;  . . . . . . . . . . . . . . . . . .  5.036.699 . ~ 4.227.528 24.283.27S» 

. Arbejdstimer fordelt på tilskudsarbejdets art 

Udhugning Udskiftning Løvskov Veje Grøfter 

Timer 20.994 9.566 313 197 2.252 
1978 

Pet. 48,18 21,95 0,72 0,45 5,17 

Timer 79.599 36.063 2.493 1.063 3.950 ' , 
1979 

Pet. 59.54 26,97 1,86 0,80 2,95 

Timer 87.709 26.645 2.489 1.680 4.534 
1980 

Pet. 65,96 20,04 1,87 1,26 3,41 

Timer ' * 62.998 16.691 - 689 214 2.551 

Pet. 68,64 I ' 18,19 0,75 ' 0,23 2,78 

1/1 -  19/ Timer 55.540 6.855 511 461 2.764 

10 1982 Pct. l 77,75 | 9,60 l ' 0,71 . 0,65 l . 3,87 

Tørkeskader Andet I alt 

Timer 1.353 8.902 43.577 
1978 : : : 

Pct. 3,10 . 20,43 100,0 .. 홢 
Timer l 7.507 3.024 133.699 

. 1979 . ; 
Pet. 5,62 2,26 100,0 

Timer 6.243 3.668 132.968 
1980 

Pct. 4,70 2,76 100,0 홢 
Timer 4.798 3.836 91.777 

1981 : ; 
pct. 5,23 4,18 100,0 

1/1 -  19/ Timer 1.344 3.960 71.435 

10 1982 I pct. - 1,881 1 5,54 100,0 
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Spørgsmål: 

Ad § 11.05.61. Støtte til forbrug af smør. 
6) Hvad er begrundelsen for, at tilskuddet til nedbringelse af forbrugerpriserne på smør 

overstiger refusionen fra EF's landbrugsfond? 
Der ønskes en oversigt over smørtilskuddets andel af forbrugerpriser på smør i perioden 

1977-82. 

Svar: 
I henhold til forordning (EØF) nr. 1269/79 af 25. juni 1979 om afsætning til nedsat pris 

af smør til direkte forbrug art. 2 er refusionen af tilskuddet fra EF's landbrugsfond begrænset 
til maksimalt at udgøre 75 pet. af den faktisk ydede støtte og kan for mejeriåret 1982-83 ikke 
overstige 45 ECU/100 kg, svarende til 3,70 kr./kg. 

Den danske andel af tilskuddet skal herefter udgøre mindst 25 pet. 
Der anmodes endvidere om en oversigt over smørtilskuddets andel af forbrugerpriser på 

smør i perioden 1977-82, hvilket hermed følger: 

Tilskud Forbrugerpris') 

: kr./kg 

1977 (3/10) 4,80 22,55 
197 8 20,55 
1979 (30/7) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  6,10 20,93 
198 0 23,84 
198 1 27,92 
1982 (1/1) 5,30 

30,97 (jan.-juli) 
1982 (5/7). 5,80 

I) Kilde: Danmark Statistik: Detailpriser. 

På ændringsforslag til finanslovforslaget for 1983 har man foreslået smørtilskuddet nedsat 
fra de hidtil ydede ca. 36 pet. til tæt på de krævede 25 pet. 

Spørgsmål: 

Ad § 11.05.62. Tilskud til vikarordninger inden for jordbruget. 
7) Der ønskes en redegørelse for vikarordningens forventede beskæftigelsesmæssige 

virkninger i perioden 1983-86. 

Svar: 
Den nu landsdækkende ordning med 47 vikarforeninger giver mulighed for at nedbringe 

jordbrugernes udgifter til vikarbistand ved sygdom og efteruddannelse. Derudover kan 
jordbrugerne trække på vikarerne i tilfælde af særligt arbejdspres eller ferier. Der er således 
tale om en direkte beskæftigelseseffekt gennem tilskudsberettiget vikarbistand og en afledet 
beskæftigelseseffekt gennem udnyttelse af vikarernes eventuelle ledige arbejdskraft i andre 
situationer. 

Den direkte og forventede indirekte beskæftigelsesmæssige effekt er anført i nedenstående 
tabel, og den er angivet på basis af finanslovforslaget for 1983 og de deri indeholdte budget- 
overslag for årene 1984, 1985 og 1986. 
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FFL 1983 BO I 1984 BO 2 1985 BO 3 1986 . 

_ _ _ J  Mill. kr. 

Antal heltidsbeskæftigede 40 46 46 46 

Støttet vikarafløsning 415 l 475 475 l 475 

Anden vikarafløsning . . . . . . . . . . .  135 155 155 155 

Vikarafløsning i alt . . . . . . . . . . . . .  550 630 630 * 630 

Til ovenstående tal for opgørelse af den direkte og indirekte beskæftigelsesmæssige effekt 
kommer den betydelige afledede beskæftigelse på mejerier, slagterier m.v., der er en følge af, 
at den animalske produktion kan opretholdes uanset jordbrugernes og ansattes kortere- eller 
længerevarende fravær fra bedriften. 

NIELS ANKER KOFOED 
/  I. Brandt 

Til finansudvalget 
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Ad § 12 

F i s k e r i m i n i s t e r i e t  

Fra fiskeriministeren er modtaget følgende skrivelse i besvarelse af de, deri gengivne 
spørgsmål: 

FISKERIMINISTERIET 
Den 19. oktober 1982. 

I skrivelse af 14. oktober 1982 (Bil. nr. 12.01.) har finansudvalget i forbindelse med 
gennemgangen af forslag til finanslov for finansåret 1983 udbedt sig besvarelse af følgende 
spørgsmål: 

Spørgsmål 1: 
»Hvilke initiativer vil ministeren tage til begrænsning af det på finanslovforslagets § 12 

forventede over- og merarbejde?« 

Besvarelse: 
Ved budgetlægningen er det forudsat, at over- og merarbejde i videst muligt omfang 

afspadseres. Som følge af tjenestens karakter og i forbindelse med spidsbelastninger har man 
ment det nødvendigt, at der ydes over- og rnerarbejdsbetaling i et omfang som budgetteret. 
Som yderligere forhold, der begrunder udgifter som de her omhandlede, kan nævnes 
afløsning i forbindelse med sygdom og forlængede ferier uden fuld kompensation i form af 
øget besætning på skibene. 

Det bemærkes, at der i alt er budgetteret betaling af 26.305 over- og merarbejdstimer, 
hvoraf hovedparten, nemlig 21.900 timer, påregnes anvendt til driften af fiskeriministeriets 
rednings- og kontrolskibe samt havundersøgelsesskibet »Dana«. En reduktion er specielt 
vanskelig på skibsområdet på grund af bemandingsreglerne og selve tjenestens karakter, 
herunder varetagelsen af de specielle opgaver. 

Spørgsmål 2: 
»For hver enkelt konto under § 12 vedrørende salg af (producerede) ydelser bedes oplyst, 

på hvilket grundlag prisfastsættelsen er sket, og hvornår der senest er foretaget en regule- 
ring.« 

Besvarelse: 
Konto 01.01. Departementet, 43. Salg af producerede ydelser: Der er søgt en bevilling på 

1.000 kr. til dækning af indtægter ved salg af fiskeriberetninger. På grund af en omlægning af 
fiskeristatistikken er fiskeriberetningen ikke udsendt de seneste år, og det er usikkert, om den 
vil blive udgivet i løbet af 1983. I givet fald påregnes prisen at blive fastsat til fremstillings- 
omkostningerne. 
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Konto 02.01. Danmarks Fiskeri- og Havundersøgelser, 43. Salg af producerede ydelser: 
Der er søgt 68.000 kr. med henblik på salg af institutionens publikationer. Prisen fastsættes 
svarende til frernstillirigsornkostningerne. 

Konto 02.02. Fiskeriministeriets Forsøgslaboratorium, 43.01. Salg af producerede ydelser: 
Der er søgt 3.800 kr. med henblik på salg af institutionens publikationer. Salg sker kun 
undtagelsesvis, idet publikationerne enten udleveres gratis eller udveksles med andre instituti- 

I oner. Ved salg fastsættes prisen svarende til fremstillingsomkostningerne. 
Konto 02.02. Fiskeriministeriets Forsøgslaboratorium, 43.02. Salg af producerede ydelser, 

rekvireret virksomhed: Der henvises til finanslovforslagets anm. II til hovedkonto 02.02. dels 
indledningen, dels anmærkningerne til standardkontiene 01.02., 03.02., 04.02., 06.02., 07.02., 
10.02., 12.02., 15.02., 20.02., 21.02. og 22.02., som vedrører udgifter til rekvireret virksomhed, 
der dækkes af den pågældende indtægtskonto. 

Konto 03.01. Fiskerikontrollen, 43. Salg af producerede ydelser: Indtægten vedrører 
varmebidrag, der betales af ansatte med tjenestebolig/lejebolig. Varmebidragene betales med 
de af finansministeriet fastsatte beløb. 

Konto 04.01.46. Salg af producerede ydelser: Kontoen vedrører indtægter ved bugsering 
af fiskerfartøjer med fiskeriministeriets redningsskibe. Der betales kun undtagelsesvis 
bugserafgift, f.eks. for selvforskyldte havarier, der ikke indebærer fare for menneskeliv. 

Taksterne er for danske fiskerfartøjer 9 kr. pr. sømil og for andre skibe 45 kr. pr. sømil 
indtil 10 sømil og over større distancer 45 kr. pr. Y4 time. For grundstødte , skibe eller for 
ydelse af anden hjælp betales der for danske skibe 9 kr. for hver påbegyndt Y4 time og for 
andre skibe 90 kr. Endelig betales der en særlig afgift for brugen af redningsskibenes trosser, 
der for danske fiskerfartøjer udgør 2,25 kr. pr. sømil og for andre skibe 10,50 kr. pr. sømil 
indtil 10 sømil og over større distancer 10,50 kr. pr. Y4 time. Taksterne er senest ændret i 
1966, men for tiden overvejes en ajourføring. 

Der tilføjes, at betalingsreglerne og taksterne er fastsat under hensyn til, at fiskerierhver- 
vet er et særligt risikofyldt erhverv og den pågældende assistance har været betragtet som en 
form for nødhjælp til erhvervet som helhed. 

Ad § 12.01.01. Departementet. 
Spørgsmål 3: 

»Af anm. II, side 367, fremgår, at der tænkes anvendt ca. 150.000 kr. i forbindelse med 
kurser og 130.000 kr. til leje af kursusejendom til uddannelse af fiskerikontrollens og skibenes 
personale. Hvor mange kurser er planlagt afholdt, og hvor mange skal deltage i kurserne?« 

Besvarelse: 
Udgiften til kursusejendom påregnes at kunne dække udgifterne til 4 internatkurser med 

ca. 20 deltagere pr. kursus. Den øvrige udgift er medtaget med henblik, på kortvarige udstatio- 
neringer af nyansat fiskerikontrolpersonale i uddannelsesøjemed ved andre tjenestesteder og 
institutioner. 

I finansåret 1983 må det forudses, at de pågældende udgifter søges begrænses, idet konto 
07. Tjenesterejser og befordring ved fiskeriministerens ændringsforslag til finanslovforslaget 
er foreslået nedsat med 300.000 kr. Kursusaktiviteterne berøres endvidere af igangværende 
overvejelser om fiskerikontrollens struktur og opgaver, herunder også overvejelser om den 
søgående fiskerikontrol. Tilrettelæggelsen af kurser i 1983 afventer resultatet af disse overvej- 
elser. 

Ad § 12.02. Danmarks Fiskeri- og Havundersøgelser. 
Spørgsmål 4: 

»Hvormed begrundes ønsket om de 11 stillinger, som søges oprettet uden samtidig 
nedlæggelse af andre stillinger?« 
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Besvarelse: 
Jfr. anm. II til kontoen søges godkendt 111 stillinger mod 110 stillinger i 1982, dvs. I ny 

stilling. Det pågældende forslag vedrører en stilling som civilingeniør (AC) til varetagelse af 
opgaver vedrørende elektronisk udstyr på havundersøgelsesskibet »Dana«. 

Ad § 12.02.02. Fiskeriministeriets Forsøgslaboratorium. 
Spørgsmål 5: 

»Er den søgte personaleudvidelse en følge af oprettelsen af den nye afdeling i Hirtshals, 
Nordsøcentret?« 

Besvarelse: 
Jfr. personaleoversigten til kontoen søges oprettet 9 nye stillinger, som placeres i den 

kommende afdeling i Nordsøcentret. Afdelingen påregnes herudover normeret med 2 
stillinger, som overføres fra hovedafdelingen i Lyngby. Der henvises i øvrigt til Akt 421 10/6 
82 vedrørende etableringen af den nye afdeling. 

H. GROVE 
/ G. Schoubye 

Til finansudvalget 
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Ad § 13 

Inden r ig smin i s t e r i e t  

Fra indenrigsministeren er modtaget følgende skrivelser i besvarelse af de deri gengivne 
spørgsmål: 

INDENRIGSMINISTERIET 
Den 20. oktober 1982 

Under henvisning til finansudvalgets skrivelse af 13. oktober 1982 (Bil. 13.04.) fremsendes 
vedlagt i 40 eksemplarer en besvarelse af de stillede spørgsmål vedrørende § 13. Indenrigsmi- 
nisteriet i forslag til finanslov for 1983. 

BRITTA SCHALL HOLBERG 
/Bent Klinte 

Til finansudvalget 

Ad § 13. Indenrigsministeriet. 

Spørgsmål 1: 
Hvor stort har ressourceforbruget med hensyn til sektorplanlægningen hidtil været i de 

enkelte områder? På hvilke områder foregår i øjeblikket en sektorplanlægning? Har ministe- 
ren planer om ændring af de gældende regler for sektorplanlægning? 

Svar: 
Inden for indenrigsministeriets ressortområde er der i lovgivningen institueret en sektor- 

planlægning for sygehusvæsenet og tilgrænsende områder (fødselshjælp og svangerskabshygi- 
ejne, behandling af alkoholskadede og sygehusberedskab). 

Med hensyn til ressourceforbruget inden for sektorplanlægningen skal indledningsvis 
bemærkes, at det ikke er muligt at sondre skarpt mellem planlægning og andre økonomisk/ 
administrative opgaver. En betydelig del -  ressourcemæssigt formentlig den største del -  af et 
planlægningsarbejde består i indsamling og bearbejdning af informationer, der samtidig 
udgør et nødvendigt grundlag for løbende beslutningstagen, administration og tilsyn. 

For så vidt angår den kommunale sektorplanlægning bemærkes, at det ikke er muligt at 
give et rimeligt skøn over, hvor store omkostninger der er forbundet hermed, idet planlæg- 
ningsudgifterne ikke i dag registreres på bestemte konti i kommunernes regnskabssystem. 

Selv om der indførtes sådanne bestemte konti, eller såfremt man anmodede kommunerne 
om at oplyse, hvad planlægningen koster, ville man få oplysninger behæftet med stor 
usikkerhed, fordi der i mange tilfælde ville være tale om skønsmæssige angivelser. 

Indenrigsministeriet finder det på denne baggrund ikke rimeligt at belaste kommunerne 
med en arbejdskrævende undersøgelse af, hvad den kommunale planlægning koster. 
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Indenrigsministeriet er repræsenteret i det såkaldte planinformationsudvalg (PIF) under 
budgetdepartementet. PIF skal sikre, at udvekslingen af planinformation mellem stat og 
kommuner samordnes ud fra fælles principper og herunder varetage den generelle koordinati- 
on på tværs af sektorer samt mellem de enkelte sektorer og henholdsvis budgetsystemet og 
den fysiske planlægning. 

Under PIF er igangsat et arbejde om forenkling af den kommunale planlægning. En 
rapport herom forventes at foreligge ved udgangen af 1982, og indenrigsministeriet følger 
dette arbejde med stor opmærksomhed. 

Ad Sygehusvæsen m. v. 

I henhold til sygehuslovens § 11, stk. 2, påhviler det hver amtskommune at udarbejde en 
plan for amtskommunens sygehusvæsen og revidere planen i det omfang, udviklingen gør det 
nødvendigt. Planerne skal godkendes af indenrigsministeriet efter indstilling fra sygehusrådet. 
Denne planlægningspligt indførtes samtidig med kommunalreformen og sygehusvæsenets 
overførsel til de nydannede amtskommuner i 1970, men planlægningens form har naturligvis 
ændret sig gennem tiden. 

I forlængelse af -  og i sammenhæng med -  indførelsen pr. I. januar 1977 af et nyt 
budget- og regnskabssystem for kommuner og amtskommuner (bl. a. omfattende en pligt til 
4-årig flerårsbudgettering) fastlagdes ved indenrigsministeriets cirkulære af 20. december 1978 
om ændrede tidsfrister m.v. for indsendelse af sygehusplaner en planlægningsrytme afstemt 
dels efter de kommunale råds valgperioder, dels med den ordinære budgetlægning i amts- 
kommunerne. 

Det fastlagdes herved, at sygehusplanerne skal omfatte en periode på (minimum) 12 år og 
revideres en gang hvert 4. år for en ny 12-års periode. Planens første 4-årige etape ajourføres 
årligt over flerårsbudgettet. Disse årlige ajourføringer skal ikke indsendes til indenrigsministe- 
riets godkendelse, medmindre der er tale om væsentlige afvigelser fra en godkendt plan. Et 
hovedhensyn bag bestemmelsen om planrevision hvert 4. år har været, at hvert amtsråd 
mindst én gang i valgperioden bør gennemføre en tilbundsgående drøftelse af -  og træffe 
beslutninger om -  sygehusvæsenets fremtidige udvikling. Revisionerne gennemføres i samme 
år i alle sygehuskommuner. 

Til støtte for planlægningen udsender sundhedsstyrelsen det basale statistikgrundlag, 
herunder forbrugsfrernskrivninger. Endvidere udarbejder indenrigsministeriet i samarbejde 
med sundhedsstyrelsen sektor- og planredegørelser, hvori nogle udviklingslinier trækkes op 
og der foretages sammenligninger af ressourceforbruget sygehuskommunerne imellem til 
støtte for amtsrådenes prioriteringsovervejelser. 

I 1970'erne skulle sygehuskommunerne for første gang udarbejde sygehusplaner. Der var 
ikke udsendt nærmere vejledning herom, ligesom der ikke var fastlagt nærmere tidsterminer. 
De sygehusplaner, der blev indsendt, var derfor først og fremmest koncentreret om nye 
investeringer og ikke om ressourcebesparelser og produktivitet. De blev endvidere indsendt til 
forskellige tidspunkter og kunne derfor ikke sammenlignes. Form og indhold var meget 
forskellig. 

Inden 1980-runden fastlagde indenrigsministeriet derfor navnlig på grundlag af den 
kommunale regnskabsreform minimumskrav til form og indhold fra planer og om 4-årige 
planperioder. Dette og anden vejledning fra sundhedsstyrelsen og indenrigsministeriet 
bevirkede, at de sygehusplaner, der blev indsendt i 1980, var væsentlig mere tilfredsstillende 
også i henseende til muligheden for en politisk-økonomisk styring. Dette skyldes ikke mindst, 
at planperioderne og planskemaerne er samstemt med budgetterne. Kræfterne forventes 
fremtidig at blive yderligere målrettet mod ressourcebesparelser bl. a. gennem forsøg med 
omstillinger (emneplanlægning) -  i nogen grad med bistand fra indenrigsministeriet og 
sundhedsstyrelsen. Den generelle planlægning har nu fundet et stabilt leje uden det store 
ressourceforbrug og vil i endnu højere grad blive integreret i budgetproceduren. I . 
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Med nær tilknytning til sygehusplanlægningen udarbejder amtskommunerne fødsels- 
hjælpsplaner, (organisatorisk tilrettelæggelse af jordemodervæsenet m.v., jfr. § 7, stk. 2, i lov 
om svangerskabshygiejne og fødselshjælp). 

Fødselshjælpsplanerne skal indsendes til indenrigsministeriets godkendelse og fremtidig 
revideres samtidig med sygehusplanerne, første gang i 1984. 

På årsbasis skønnes ressourceforbruget i departementet til behandling af økonomisk-admi- 
nistrative sager vedrørende sygehusvæsenet m.v. samt til behandling af sygehusplaner og 

. fødselshjælpsplaner at kunne ansættes til 4 akademiske medarbejdere. Arbejdstimeforbruget 
har været stort set konstant over en længere årrække. 

Ad Social- og sundhedssektoren. 

Ifølge lov om styrelse af sociale og sundhedsmæssige anliggender, jfr. lovbekendtgørelse 
nr. 518 af 28. september 1981 skal kommuner og amtskommuner hvert år udarbejde en plan 
for deres virksomhed vedrørende sociale og visse sundhedsmæssige ordninger. 

Planerne indsendes til socialministeren, men for så vidt angår de omfattede sundhedsord- 
ninger, dvs. børnetandplejeordningen, skolelægeordningen, sundhedsplejerske- og hjemmesy- 
geplejerskeordningen, udføres bearbejdelsen af de i planerne indeholdte oplysninger af 
sundhedsstyrelsen, som derefter i et samarbejde med indenrigsministeriet vurderer ordninger- 
ne ud fra en sundhedspolitisk og samfundsøkonomisk synsvinkel. 

På årsbasis skønnes ressourceforbruget i departementet at kunne ansættes til 1 akademisk 
medarbejders arbejde i ca. 60 timer. 

Ad Behandlingsinstitutioner for alkoholskadede. 

Ifølge § 16 i lov nr. 324 af 19. juni 1974 om sygehusvæsenet skal amtskommunerne og 
Københavns og Frederiksberg kommuner drive behandlingsinstitutioner for alkoholskadede. 
Amtskommunerne skal hvert 4. år indsende alkoholplaner til indenrigsministeriets godkendel- 
se. Planerne er udarbejdet på baggrund af indenrigsministeriets cirkulære af 2. juni 1975 om 
udarbejdelse af planer for behandlingsinstitutioner for alkoholskadede. 

Det største ressourceforbrug i forbindelse med godkendelse af alkoholplanerne har ligget i 
forbindelse med første planrunde, hvor manglerne i de indsendte planer er påpeget. Inden 
indenrigsministeriets godkendelse har alkoholplanerne været behandlet i sundhedsstyrelsen og 
kontaktudvalget vedrørende alkohol- og narkotikaspørgsmål. 

Ved de kommende planrunder vil der blive tale om at revidere alkoholplanerne, og 
ressourceforbruget i departementet kan pr. planrunde skønsmæssigt ansættes til en akademisk 
medarbejders arbejde i 80 timer. 

Ministeriet overvejer eventuelt at ændre de vejledende retningslinier fra 1975 på baggrund 
af en af kontaktudvalget vedrørende alkohol- og narkotikaspørgsmål nedsat arbejdsgruppes 
rapport om behandling af alkoholmisbrugere, således at det fremover skal være muligt for 
den enkelte amtskommune at vælge, om behandlingen af alkoholmisbrugere skal placeres i 
sygehus- eller socialudvalgets regie. Dette vil kræve en ændring af sygehuslovens § 16. 

Spørgsmål 2: 

Er det ikke muligt at begrænse det forventede overtimeforbrug og merarbejdstimeforbrug 
på henholdsvis 1900 og 4800 timer i departementet og eventuelt at konvertere dette helt eller 
delvis til stillinger? 

Svar: 

I denne anledning skal man udtale, at undersøgelser i departementet har vist, at såvel 
overtimeforbruget som merarbejdstimeforbruget typisk er et resultat af spidsbelastninger, som 
forskellige områder på forskellige tidspunkter kommer ud for. Overtimeforbruget og merar- 
bejdstimeforbruget er derfor fordelt på mange medarbejdere, herunder også forskellige 
personalegrupper. 
5 Finans- og tillægbev.lovforslag og betænkninger herover. 
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De nævnte forhold vanskeliggør en begrænsning af overtimeforbruget og merarbejdstime- 
forbruget i departementet. Oprettelse af nye stillinger vil derfor næppe kunne påvirke det 
samlede overtimeforbrug/merarbejdstimeforbrug væsentligt. 

Det bemærkes, at man i forhold til tidligere finanslove har budgetteret med et samlet 
mindre over- og merarbejde såvel på finansloven for 1982 som på forslag til finanslov for 
1983. 

Spørgsmål 3: 
Hvornår forventes forslag til ny lov om Forebyggelsesrådet at kunne forelægges folketin- 

get? 

Svar: 
Ifølge § 5 i lov om et forebyggelsesråd (lov nr. 217 af 23. maj 1979) skal forslag til 

revision af loven fremsættes for folketinget senest i folketingsåret 1983-84. 
Det er hensigten at forelægge lovforslaget i begyndelsen af samlingen, dvs. i oktober-no- 

vember 1983. 

Ad § 13.6.02. Statens Seruminstitut. 

Spørgsmål 4: 
Af anmærkningerne til konto 20 vedrørende anskaffelse af materiel m.v. fremgår, at der i 

det søgte beløb indgår merudgifter på 450.000 kr. som følge af yderligere behov for anskaffel- 
se af apparatur m.v. med henblik på opfyldelse af gældende sikkerhedskrav. Er det arbejds- 
miljøloven, som har fremkaldt disse krav? 

Svar: 
Seruminstituttet har i de senere år udskiftet og anskaffet en række laboratoriebænke 

(særligt udformede, lukkede og særskilt ventilerede, laboratorieborde), som anvendes til 
særligt beskyttet arbejde. Der er i 1981 anskaffet laboratoriebænke for ca. 300.000 kr., og i 
1982 forventes anskaffet bænke for i alt ca. 250.000 kr. Bænkene koster mellem 60-90.000 kr., 
afhængig af størrelse og ventilationskrav. 

Udskiftningen og. ankaffelsen af nye laboratoriebænke vil fortsætte i 1983, og det 
skønnes, at der til dette formål vil være behov for at anvende et beløb på 450.000 kr. 

Sikkerhedskravene er ikke formuleret af arbejdstilsynet med hjemmel i arbejdsmiljøloven. 
De er opstillet som forslag af amerikanske sundhedsmyndigheder og forventes fulgt op af 
WHO (verdenssundshedsorganisationen), hvis udkast til anvisninger for sikkerhed i laborato- 
rier Seruminstituttet har haft lejlighed til at gennemgå. WHO-udkastet, der ret nøje følger de 
amerikanske forslag, består i regler om procedure og sikkerhedsudstyr opdelt efter graden af 
risiko, der er knyttet til de forskellige typer af mikroorganismer. Instituttets muligheder for at 
gøre sig gældende i international sammenhæng forudsætter, at reglerne søges efterlevet. 

De, af Seruminstituttet ønskede (og allerede delvis anskaffede) sikkerhedsbænke indebærer 
såvel en helt nødvendig beskyttelse af personalet som sikring af de producerede vacciner m.v. 
mod uønsket forurening. 

Ad § 13.06.05. Uddannelse af medicinsk personale m. v. 

Spørgsmål 5: 
»Agter ministeren at opretholde den vedtagne udvidelse af kapaciteten af plejehjemsassi- 

stentuddannelsen?« 

Svar: 
Som led i den tidligere regerings indsats for bekæmpelse af ungdomsarbejdsløsheden blev 

der i marts 1982 indgået en aftale mellem indenrigsministeriet og de kommunale institutioner 
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samt Københavns og Frederiksberg kommuner, hvorefter den årlige uddannelseskapacitet for 
plejepersonale (sygeplejersker, sygehjælpere og plejehjemsassistenter) skulle forøges med ialt 
1125 pladser inden udgangen af 1983 (incl. de nødvendige praktikpladser bl. a. for pleje- 
hjemsassistenter). Indenrigsministeriets bidrag til denne aftale var etableringen af 500 statslige 
uddannelsespladser for plejehjemsassistenter inden udgangen af 1983. 

Baggrunden for den anførte kapacitetsudvidelse for plejepersonale har endvidere været en 
erkendt mangel på disse personalekategorier, hvilket er en følge af en stigende efterspørgsel 
efter ydelser fra social- og sundhedsvæsenet, der igen har været betinget af udviklingen i 
befolkningens alderssammensætning henimod et forholdsvis større antal ældre og et bl. a. 
heraf affødt øget behov for plejehjems- og sygebehandling. 

Særligt for plejehjemsassistenter kan det anføres, at socialstyrelsen i prognosen »Persona- 
leuddannelser til ældreområdet« har angivet et behov for plejehjemsassistenter til primærsek- 
toren på op mod 10.000 fuldtidsbeskæftigede personer i 1992. Dette antal plejehjernsassisten- 
ter vil ikke kunne opnås, selv med den realiserede kapacitetsudvidelse på 500 uddannelses- 
pladser, hvorved den samlede årlige uddannelseskapacitet bringes op på ca. 715. Med denne 
uddannelseskapacitet vil der i perioden frem til 1992 blive færdiguddannet knap 6000 nye 
plejehjemsassistenter. 

Indenrigsministeriet agter på denne baggrund at fastholde den vedtagne kapacitetsudvi- 
delse for uddannelse af plejehjemsassistenter, der udgør et led i en samlet aftale på plejeud- 
dannelsesområdet dels for at øge beskæftigelsen gennem øget uddannelsestilbud, dels fordi 
det antal personer, der herved uddannes, vil bidrage væsentligt til at afhjælpe et stort behov 
for uddannet personale indenfor primærsektoren i slutningen af 1980'erne og 1990'erne. 

Det kan iøvrigt om den samlede plejeuddannelsesaftale anføres, at denne fortsat forventes 
etableret som oprindelig forudsat. Dette er senest bekræftet over for indenrigsministeriet af 
Amtsrådsforeningen, der i en skrivelse af oktober måned 1982 har oplyst, at amtskommuner- 
nes udbygning af uddannelseskapaciteten for sygeplejsersker og sygehjælpere foregår 

. planmæssigt. 
Indenrigsministeriet havde oprindelig forestillet sig, at kapacitetsudvidelsen af hensyn til 

praktikmulighederne skulle spredes på 6 nye skoler fordelt over landet. For tiden undersøges 
mulighederne af at koncentrere uddannelserne på færre skoler med henblik på at billiggøre 
kapacitetsudvidelsen. 

Ad § 13.06.17. Betaling for indlæggelse på statslige sygehuse m. v. 

Spørgsmål 6: 

Der ønskes en oversigt over, i hvilket omfang hver enkelt amtskommune samt Køben- 
havns og Frederiksberg kommuner gennem de senere år har benyttet de enkelte statslige 
sygehuse. Hvorledes forventes udviklingen at blive i de nærmest kommende år? 

Svar: 

De ønskede oplysninger om amtskommunernes benyttelse af de statslige sygehuse i 
perioden 1979-1988 fremgår af nedenstående bilag. 



Amtskommunernes benyttelse af statslige sygehuse excl. Kysthospitalet på Refsnces 1979 -1984 

1979-81: Faktiske tal 

. For årene 1979-81: l deldøgnssengedag = 1 sengedag 

1979 1980 

Sengedage d ^  Finsen- ' Hnrnh**^ I alt Rigshospitalet Finsen- I alt 
Rigshospitalet institutet Hornbæk I ) 1 alt inkl. Hornbæk institutet 

Københavns kommune 185.719 14.587 4.701 205.007 197.309 14.236 211.545 
Frederiksberg kommune 19.465 2.857 452 22.774 18.317 3.325 a 
K ø b e n h a v n s  74.756 8.913 2.927 86.596 80.964 8.844 89.808 
Frederiksborg amt . . . . . .  45.421 6.327 3.709 55.457 50.094 6.100 56.194 
Roskilde amt 29.525 3.692 2.267 35.484 32.700 2.971 . ' - 
Vestsjællands amt 30.374 5.340 2.156 37.870 33.074 5.856 38.930 
Storstrøms amt 22.349 5.196 1.439 28.984 26: 117 5.240 31.357 
Bornholms amt 10.457 1.756 . 214 11.288 1.755 
a m t  1 87 2.392 101 
S ø n d e r j y l l a n d s  383 1.031 
Ribe amt 526 30 304 
Vejle amt 28.464 259 3.634 858 ' 4.606 47.161 31.653 273 l 3.301 l 46.242 
Ringkøbing amt 201 0 
Århus amt 49 63 92 
Viborg amt 109 0 103 
Nordjyllands amt . . . . . . . . . . .  264 18 . _ _ J  홢  . 

I ait . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  446.530 . - 50.546 l 22.257 j l 519.333 ~ 481.516 _ . , l 49.873 | - 531.389 

Anm: Fra og med 1980 er Fysiurgisk Hospital i Hornbæk en del af Rigshospitalet 
1) Sygedage 



Amtskommunernes benyttelse af  statslige sygehuse excl. Kysthospitalet på Refsnæs 1979-1984 

1979-81: Faktiske tal; 1982-84: Aftalte benyttelsestal; 1988: Amtskommunernes forventede benyttelse. 
For årene 1982-88: l deldøgnssengedag = 1/2 sengedag). 

' Statslige sygehuse ialt (Rigshospitalet incl. Hornbæk og Finseninstitutet, men excl. Refsnæs 
Sengedage : 

; 1981') 1982 1983 1984 . 1988 

Københavns kommune 217.540 237.850 252.650 257.150 262.700 
Frederiksberg kommune 13.811 12.800 12.800 12.800. 12.500 
K ø b e n h a v n s  71.540 58.350 53.550 48.650 33.300 
Frederiksborg amt 44.816 40.675 40.300 40.500 42.900 
Roskilde amt 31.352 홢 32.450 32.450 32.450 26.000 
V e s t s j æ l l a n d s  36.251 31.600 31.600 31.600 31.200 
Storstrøms amt 28.693 25.000 25.000 25.000 25.000 
Bornholms amt 12.720 1 1 1 
Fynsamt . . . .  4.012 
Sønderjyllands amt 2.862 
Ribe amt 4.230 
Vejle amt.. .  3.081 36.136 2) 2) 2) 2) 
Ringkøbing amt 2.115 
Århus amt 1.679 
Viborg amt 1.707 
Nordjyllands amt . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  3.730 

I alt 홢홢홢홢홢홢홢홢홢 480.139 (512.5751) (522.200) (522.000) ~ (507.400) 

Anm: Fra og med 1981 er Finseninstitutet en del af Rigshospitalet. 
1) Foreløbig opgørelse. 
2) Øvrigt forbrug incl. færinger, grønlændere, udlændinge, selvbetalere m.m. 



Amtskommunernes benyttelse af  Kysthospitalet på Refsnæs i 1981 fremgår af  følgende oversigt: 

Sengedage 1981-benyttelse 

Københavns kommune 17.281 
Frederiksberg kommune 215 
Københavns amt 2.700 
Frederiksborg amt 201 
Roskilde amt 699 
V e s t s j æ l l a n d s  1.584 
Storstrøms amt 0 
Bornholms amt 0 
Fyns amt 0 
Sønderjyllands amt 220 
Ribe amt 홢 0 
Vejle amt 0 
Ringkøbing amt 0 
Århus amt 0 
Viborg amt ' 0 
Nordjyllands amt . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  0_ 

I alt . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  22.900 ; 
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Ad § 13.08. Tilskud til kommuner. 

Spørgsmål 7: 
Hvorledes foretages fordelingen af tilskuddene til særligt vanskeligt stillede amtskommu- 

ner og kommuner? Uddeles tilskuddene efter faste kriterier og kun efter ansøgning? 

Svar: , 

Ifølge § 7 i lov om generelle tilskud (Lb 535 af 4. december 1980) er indenrigsministeren 
I bemyndiget til hvert år at fordele et beløb, der fastsættes på finansloven, til særligt vanskeligt 

stillede kommuner. 
Udvælgelsen af de tilskudsberettigede kommuner i 1983 er sket, dels efter størrelsen af det 

samlede amts- og primærkommunale beskatningsniveau i kommunerne i 1982, dels efter 
størrelsen af udgiftspresset i kommunerne i 1982. Udgiftspresset måles ved forholdet mellem 
kommunens udgiftsbehovstal og kommunens andel af det samlede beskatningsgrundlag i 
1982. 

Værdien af de kriterier, tilskudsudmålingen foregår efter, fastsættes årligt af indenrigsmi- 
nisteren på grundlag af den aktuelle økonomiske situation i kommuner og amtskommuner. 
Uddelingen af tilskuddene sker derfor ikke efter faste kriterier og sker ikke efter ansøgning. 

Til orientering kan oplyses, at tilskuddene for 1983 er fordelt til følgende kommuner: 

mill. kr. 
Albertslund... 7 0 
Ishøj 7,0 
Morsø 5,1 
Nakskov 5 t 
Roskilde 1,7 
Haslev . . . .  3 1 
Hinnerup 1,8 
Galten 3,5 
Holbæk 3,9 
Tinglev 2,4 
Ryslinge 1,4 
Hvalsø . 0,5 
Nysted 0 7 
Rosenholm 1 1 
Sejlflod 0,8 
Læsø i 1,5 
Skanderborg 0 5 
Nørager 1 9 
Brønderslev 1 3 
Brovst 0 J 
Dronninglund 3,4 
Løgstør 0,5 
Gjern 1,0 
Ringe 홢 0,5 
Højreby 0,6 
Svinninge 1,2 
Ravnsborg * < .- 1,7 
Sydthy l'9 
Dragsholm. I . . . . . . . . . . . .  I I I . . . . . . . . . . .  0 5 

, Tornved 1,0 
Rønde . . . . . . . . I . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  1?0 

Ad § 13.20.04, Civilforsvaret. 
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Spørgsmål 8: 
Kunne ministeren tænke sig en omprioritering af midler, således at man kan forøge 

bevillingerne til nødvendige istandsættelser af civilforsvarets bygninger? 

Svar: 
Inden for civilforsvarets budgetramme foretages løbende nødvendige vedligeholdelsesar- 

bejder og istandsættelser af civilforsvarets bygninger. 
En række igangværende højt prioriterede planlægningsarbejder lægger beslag på de 

midler, der med omprioriteringer kan tilvejebringes inden for civilforsvarets budgetramme. 
Der er ikke for tiden planer om at afsætte yderligere midler til istandsættelse og vedlige- 

holdelse af civilforsvarets bygninger. 

Spørgsmål 9: 
Af »Firkløver-regeringens program for genoprétning af dansk økonomi« side 44 fremgår, 

at der i hvert af årene 1983-1986 forventes besparelser på 315 mill. kr. ved et kommunalt lov- 
og cirkulæreprogram. Hvorledes er man nået frem til det angivne beløb? 

Svar: 
Den tidligere regering gav i indenrigsministeriets cirkulære af 10. juni 1982 kommuner og 

amtskommuner en henstilling om at begrænse realvæksten i de budgetterede drifts- og 
anlægsudgifter til 1 pet. fra 1982 til 1983. 

Det indgik i denne henstilling, at der som følge af det påtænkte lov- og cirkulæreprogram 
for 1983 kunne forventes kommunale merudgifter på maksimalt 330 mill. kr. årligt, og at 
disse merudgifter skulle afholdes inden for realvækstrammen på I pet. De 330 mill. kr. var 
fastsat i et gennemsnitligt 1982-prisniveau og svarer til 315 mill. kr. i januar 1982-prisniveau. 
For at overholde denne forudsætning må den kommunale sektor under ét for 1983 have 
budgetteret med likvide reserver til imødegåelse af de forhåndsbebudede merudgifter. 

Den nye regering agter imidlertid, i modsætning til den tidligere, ikke at pålægge kommu- 
nerne nettomerudgifter gennem nye lov- og cirkulærekrav. Kommuner og amtskommuner kan 
derfor i forhold til de tidligere meddelte forudsætninger regne med en besparelse i 1983 på 
315 mill. kr. beregnet i januar 1982-prisniveau. 
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INDENRIGSMINISTERIET 
Den 20. oktober 1982 

Under henvisning til finansudvalgets skrivelse af 14. oktober 1982 (Bil. nr. 13.06) følger 
vedlagt i 40 eksemplarer en besvarelse af det af finansudvalget stillede spørgsmål vedrørende 
§ 13.06.03. Statens Seruminstitut i forslag til finanslov for finansåret 1983. 

BRITTA SCHALL HOLBERG 
/Ebba Lund 

Til finansudvalget 

Ad § 13.06.03. Statens Seruminstitut. 

Spørgsmål: 
Hvilke muligheder ser ministeren for at opnå bedre balance mellem Seruminstituttets 

driftsudgifter og driftsindtægter? På hvilken måde reguleres taksterne for instituttets ydelser, 
og hvornår er en regulering af taksterne senest foretaget? 

Svar: 

Som det fremgår af de indledende bemærkninger til § 13.06.03. Statens Seruminstitut 
(Anm. II), har der pågået overvejelser om målsætningen for den fremtidige virksomhed på 
Statens Seruminstitut. I målsætningsovervejelserne er indgået principperne for fastsættelse af 
instituttets takster for diagnostiske undersøgelser og produkter. I overensstemmelse med de 
almindeligt gældende principper for prisfastsættelsen af rekvirerede ydelser tilstræbes priser, 
som afspejler de faktiske omkostninger ved den enkelte undersøgelse og produktfremstilling. 
Det må imidlertid erindres, at samfundsmæssige hensyn til sygdomsbekæmpelse og forebyg- 
gelse, herunder børnevaccinationsprogrammerne, i visse tilfælde tilsiger, at instituttet udfører 
undersøgelser og udleverer produkter vederlagsfrit. Med henblik på at gennemføre en 
effektivitetskontrol vil dog også de vederlagsfri undersøgelser og produkter blive søgt 
omkostningsvurderet. 

Den gældende prisbekendtgørelse, indenrigsministeriets bekendtgørelse nr. 151 af 15. april 
1982 om præparater og undersøgelser m. m. ved Statens Seruminstitut, har virkning fra I. .maj 
1982 og afløste eri bekendtgørelse af. 8. april 1981. Det tilstræbes at foretage kalenderårsvise 
ajourføringer af taksterne for instituttets ydelser på grundlag af konstaterede pris- og 
lønstigninger. Det bemærkes, at der med de seneste prisrevisioner er skabt en rimelig balance 
mellem instituttets driftsudgifter og driftsindtægter, de ovennævnte hensyn taget i betragtning, 
og at der næppe er grundlag for en procentuel forøgelse af Seruminstiuttets indtægter, der i 
det væsentligste betales af amtskommunerne. 
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Ad § 14 

Bo l igmin i s t e r i e t  

Fra boligministeren er modtaget følgende skrivelse i besvarelse af de deri gengivne 
spørgsmål: 

BOLIGMINISTERIET 
Den 19. oktober 1982. 

Vedlagt fremsendes i 40 eksemplarer boligministerens besvarelse af finansudvalgets 
spørgsmål 1-4 af 12. oktober 1982 (bil. nr. 14.01) og spørgsmål 4-6 af 14. oktober 1982 (bil. 
nr. 14.02). 

NIELS BOLLMANN 
/  Dagny Müller 

Til finansudvalget 

Spørgsmål 1: 
Kan ministeren oplyse, hvor stort det samlede offentlige budget til nybygning og vedlige- 

holdelse af offentlige bygninger har været i 1981 og 1982, og hvor stort det forventes at blive 
i 1983? 

Svar: 
Det er fra budgetdepartementet, Statens Regnskabsdirektorat, Kommunernes Landsfore- 

ning og Danmarks Statistisk over for boligministeriet oplyst, at det ikke er muligt ud fra de 
foreliggende oplysninger at opgøre de samlede offentlige udgifter til nybyggeri og vedligehol- 
delse af offentlige bygninger. 

Kontoplanen for statens og kommunernes budgetter og regnskaber giver ikke mulighed 
for at udskille investeringerne i nybyggeri fra øvrige anlægsudgifter og udgifter til vedligehol- 
delse af bygninger fra øvrige vedligeholdelsesudgifter. 

Statens Regnskabsdirektorat har oplyst, at regnskabet fra og med 1983 vil dække alle 
statslige institutioner og dermed vil det fremover bliver muligt at opgøre anlægsudgifterne til 
statslige nybygninger, men det vil stadig ikke være muligt at udskille oplysninger over 
vedligeholdelse af bygninger særskilt. 

Spørgsmål 2: 
»I hvilke områder (geografisk) ønskes almennyttigt byggeri erstattet af andelsboliger?« 

Svar: 
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I forslaget om en udvidelse af kvoten for støttet andelsboligbyggeri med 2.000 boliger og 
en tilsvarende nedsættelse af den almennyttige byggekvote ligger ikke en tilkendegivelse af, at 
almennyttigt byggeri i bestemte geografiske områder ønskes erstattet af andelsboliger. 

De hidtidige erfaringer fra nybyggeriet af andelsboliger viser, at disse ofte opføres i 
områder, hvor der ikke forekommer almennyttigt byggeri af betydning, for eksempel i 
landdistrikterne. Man kan derfor ikke på forhånd gå ud fra, at en reduktion af den almennyt- 
tige kvote uden videre vil medføre, at der i enkelte kommuner vil blive bygget andelsboliger i 
det omfang, kommunernes ønsker om almennyttigt boligbyggeri ikke kan opfyldes. Der kan 
for eksempel mangle et marked for andelsboliger, ligesom også andre lokalt prægede forhold 
kan have betydning. 

I det omfang der projekteres andelsboliger i kommuner, hvor der samtidig er tale om nyt 
almennyttigt byggeri, vil der ved bevilling af støtte blive lagt vægt på kommunens bedømmel- 
se af behovet for de pågældende byggerier og -  såfremt det samlede boligbehov er mindre 
end det ansøgte antal boliger -  hvorledes kommunen vil prioritere de to boligformer i forhold 
til hinanden. 

Spørgsmål 3: 
»Har ministeren planer om en differentiering af lejeforhøjelser i udlejningsbyggeri efter 

.sociale kriterier?« 

Svar: 
Såvel huslejen som forhøjelser af denne, f.eks. som følge af ændringer i lovgivningen, 

forbedringer af det lejedes værdi, stigninger i ejendommens driftsudgifter o.lign., er betaling 
for leje af lejligheden. Den fastsættes navnlig under hensyntagen til lejlighedens størrelse 
samt eventuelle andre objektive kriterier vedrørende ejendommen eller den pågælgende 
lejlighed. 

Skulle lejen eller lejeforhøjelser fastsættes ud fra de enkelte lejeres sociale forhold, måtte 
flytninger indebære reguleringer af de andre lejeres lejebetalinger, hvis den indflyttende lejers 
sociale forhold afviger fra den fraflyttendes. I modsat fald måtte enten udlejeren eller det 
offentlige bære et eventuelt lejetab eller modtage en eventuel »lejegevinst«. Et sådant system 
ville være umuligt eller meget vanskeligt at håndtere. 

For at mindske de enkelte lejeres individuelle problemer med betaling af husleje og 
lejeforhøjelser fungerer boligydelse til pensionister og boligsikring (fra I. januar 1983 
individuel boligstøtte) efter min opfattelse tilfredsstillende. 

Jeg har derfor ikke planer om differentiering af lejeforhøjelser som nævnt i spørgsmålet. 

Spørgsmål 4: 
Hvilke konsekvenser vil en nedsættelse af støtte til byggeriet få for påbegyndelse af nyt 

byggeri? 

Svar: 
Besparelserne på statens støtte til byggeriet er søgt udformet på en sådan måde, at de 

samlede påbegyndelser for støttet byggeri ikke ændres på kort sigt. 
Virkningen består i, at der overflyttes kvote fra det almennyttige boligbyggeri til byggeri 

af private andelsboliger. 
På lidt længere sigt påvirkes byggeriets omfang noget af forslaget om at halvere regulerin- 

gen af rammebeløbet for det støttede byggeri i forhold til de gældende regler. 

Spørgsmål 4 a: 
Vil ministeren overveje at overdrage de forskellige kongelige parker og haver til de 

kommuner, hvori de er beliggende? , 

Svar: 
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Den 12. marts 1852 vedtog Landstinget loven om statshaverne (de tidligere kongelige 
haver), hvorved Rosenborg, Frederiksberg, Frederiksborg og Fredensborg slotshaver overgik 
til statseje. Efter denne lovs § I skal nævnte slotshaver »fremdeles vedligeholdes som 
statsejendomme«. Loven er stadig i kraft. 

Senere er flere haveanlæg kommet til. I denne forbindelse skal nævnes Sorgenfri, Gråsten, 
Charlottenlund og Bernstorff slotshaver samt haveanlæggene ved Slotsholmen, Sønderborg 
slot, Spøttrup og Marienborg. Endvidere er følgende haveanlæg underlagt inspektoratet for 
de kgl. havers tjenesteområde: anlæggene ved Koldinghus slotsruin, Aalborg slot, Esrum 
Kloster, Skanderborg slotsbanke, Kronborg slot, Roskilde palæ og Eremitageslottet. 

Idégrundlaget for havernes drift er at fastholde og videreudvikle den danske havekunst 
fra det 18. århundrede, således at de nationalhistoriske og haveæstetiske værdier bevares for 
eftertiden i Rosenborg have, Frederiksberg have og Søndermarken samt Fredensborg, 
Frederiksborg, Sorgenfri og Bernstorff slotshaver. De øvrige haveanlæg søges vedligeholdt 
efter de bedste traditioner for ældre herregårde og godsers anlæg og havepleje. 

Slotshavernes fredning ønskes fastholdt, samtidig med at det tilstræbes at bevare slotsha- 
verne som rekreative områder. 

For at bevare et højt kvalitetsniveau i såvel den daglige vedligeholdelse som i nyskabelser- 
ne i det enkelte haveanlæg, er det nødvendigt at opretholde en havebrugsfaglig kapacitet, der 
kan sikre udarbejdelsen af rekonstruktionsplaner og fornyelsesprojekter i slotshaverne, 
således at disse til stadighed tåler sammenligning med berømte haveanlæg i udlandet. 

Det er boligministeriets opfattelse, at det vil være vanskeligt for de enkelte kommuner at 
opfylde de krav, der må stilles, hvis haveanlæggenes nationalhistoriske og haveæstetiske 
værdier skal bevares for eftertiden. 

Ministeriet finder det derfor fortsat rigtigst at bevare den nuværende ordning. 

Spørgsmål 5: 
»I hvilket omfang følger de almennyttige boligselskaber de licitationsregler og -betingel- 

ser, som gælder for staten?« 

Svar: 
Efter gældende praksis skal statslige byggearbejder som hovedregel udbydes i offentlig 

licitation. Indbudt licitation og underhåndsbud kan anvendes, når der er en særlig begrundel- 
se herfor. 

Almennyttigt nybyggeri med statsstøtte kan udbydes i offentlig og indbudt licitation samt 
underhånden efter bygherrens valg. 

Om anvendelsen af offentlig licitation i det almennyttige byggeri 1981 kan følgende 
oplyses: 

Udbudform antal afdelinger procentandel antal lejligheder procentandel - 

Offentlig licitation 56 22 1.440 15 
Anden udbudsform . . . . . . .  202 ' 78 8.153 85 

Samlet antal: . . . . . . . . . . . . .  , 258 100 9.593 100 

Boligministeriet arbejder på et udkast til revideret udbudscirkulære, der for både statsligt 
og statsstøttet byggeri indebærer, at der er frit valg mellem offentlig og indbudt licitation, 
medens der kun undtagelsesvis kan indhentes underhåndstilbud. Herefter vil reglerne være 
ens for de to grupper byggeri. 

Spørgsmål 6: 
»Foreligger der målelige resultater af de foranstaltninger, som hidtil er blevet gennem- 

ført?« 홢 
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Svar: 
Fremgangsmåde ved midlernes fordeling. , 

Fordeling af tilskudsmidler sker på grundlag af ansøgninger fra de enkelte ministerier og 
styrelser. Ansøgningerne indeholder blandt andet oplysninger om de kalkulerede udgifter til 
gennemførelse af foranstaltningerne, oplysninger om den beregnede beskæftigelsesvirkning og 
de kalkulerede energibesparelser i kroner for de enkelte bygninger eller bygningskomplekser. 
Der kan kun ansøges om tilskud til arbejder med særlig og høj beskæftigelsesvirkning og til 
særligt rentable arbejder, der er anført på en såkaldt positivliste. På grundlag af ansøgninger- 
ne foretager byggestyrelsen en prioritering, således at de projekter, der har en høj lønkvote og 
de beregningsmæssigt største besparelsesmuligheder, prioriteres højest. 

Tilbagemelding om arbejdernes udførelse. 
Når arbejdet er udført, indberettes de faktisk afholdte udgifter og de forventede årlige 

energibesparelser til byggestyrelsen. 
På grundlag af en opgørelse for hvert enkelt ministerium indberetter byggestyrelsen de 

afholdte investeringer og de beregnede besparelser til budgetdepartementet. 
Disse opgørelser indgår ved finansministeriets fastsættelse af budgetteringsrammer for 

efterfølgende finansår. Senest er der foretaget en reduktion på 22 mill. kr. fra og med 
finansåret 1982, jfr. finansministeriets cirkulære af 27. februar 1981 om udarbejdelse af bidrag 
til forslag til finanslov for 1982 og budgetoverslag for 1983, 1984 og 1985. Disse rammereduk- 
tioner blev beregnet ud fra de bevillinger til energibesparende foranstaltninger, der var 
fordelt til og med 1980, og som der ikke tidligere var foretaget rammereduktion for. 

De gennemførte energisparende foranstaltninger fører således til målelige reduktioner af 
statens driftsudgifter. 
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Ad § 15 

S o c i a l m i n i s t e r i e t  

Fra socialministeren er modtaget følgende skrivelse i besvarelse af de deri gengivne 
spørgsmål: 

SOCIALMINISTERIET 
Den 20. oktober 1982 

I skrivelse af 14. oktober 1982 (Bil 15.01) har finansudvalget i forbindelse med gennemgan- 
gen af forslag til finanlov for 1983 udbedt sig besvarelse af 7 spørgsmål ad § 15. Socialmini- 
steriet. 

Under henvisning hertil vedlægges de ønskede besvarelser i 40 eksemplarer. 

PALLE SIMONSEN 
/  K. Hagensen 

Til finansudvalget 

Ad § 15.01.02.53.09. Sydslesvigsk sundhedstjeneste. 

Spørgsmål 1: 
Vil ministeren foretage en revision af denne konto under hensyn til de beskæringer på de 

sociale områder, der skal ske i Danmark? 

Svar: 
Det har ikke i forbindelse med de foreslåede besparelser på det sociale område været 

overvejet at reducere tilskuddet til Sydslesvigsk Sundhedstjeneste 
Det kan oplyses, at Sundhedstjenestens virksomhed hovedsagelig omfatter hjemmesygeple- 

je og sundhedspleje, som i Tyskland i det store og hele er overladt til private organisationer. I 
tilskuddet indgår endvidere et beløb til lægeligt tilsyn i skoler og børnehaver, indlæggelse på 
danske sygehuse og sydslesvigske børns rekreationsophold i Danmark. 

Det tilføjes, at der ej heller i øvrigt er overvejelser om at reducere tilskuddet til Sundheds- 
tjenesten. 

Ad § 15.03.05. Revaliderings- og pensionsnævnene. 

Sporgsmål 2: 
Har ministeren forslag til, hvorledes man kan lette administrationsgangen i revaliderings- 

og pensionsnævnene? 

Svar: 
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Socialministeriet er bekendt med, at sagsbehandlingstiden i revaliderings- og pensions- 
nævnene bør nedbringes. 

Der foregår derfor for tiden overvejelser om, hvorledes en sådan nedbringelse kan opnås. 
Da ændringer i administrationsgangen skal foretages under hensyn til borgernes retssik- 

kerhed samt nødvendiggør inddragelse af såvel sikringsstyrelsen, revaliderings- og pensions- 
nævnene som kommunerne, er det endnu ikke muligt at konkretisere, hvilke skridt der kan 
tages for at nedbringe sagsbehandlingstiden. 

Ad § 15.3.31. Pension. 

Spørgsmål 3: 
Hvornår vil ministeren fremsætte forslag for folketinget om omhævelse af den tidligere 

vedtagne beslutning om afskaffelse af laveste invalidepension? 

Svar: 
Folketinget vil få lejlighed til at tage stilling til spørgsmålet om bortfald af den tidligere 

vedtagne beslutning om afskaffelse af laveste invalidepension i forbindelse med behandlingen 
af forslag til finanslov for 1983. 

Der vil ikke af regeringen blive stillet ændringsforslag om den forhøjelse af kontoen for 
invalidepension, som en opfølgning af folketingsbeslutningen af 25. maj 1982 ville nødven- 
diggøre. 

Det er således regeringens hensigt med finanslovforslaget at fastslå, at den gældende 
førtidspensionslovgivning, herunder reglerne om laveste invalidepension, skal vedblive at 
gælde. 

I et ændringsforslag til FFL 1983 om uændret opførelse af beløbet til invalidepension vil 
der udtrykkeligt blive redegjort for regeringens hensigt, og folketinget vil herigennem få 
lejlighed til at tage stilling til spørgsmålet. 

Vedtagelsen af finansloven indebærer, at de gældende regler om invalidepension fortsat 
skal finde anvendelse, og folketingets tilslutning hertil vil af regeringen blive taget som udtryk 
for, at folketingsbeslutningen om afskaffelse af laveste invalidepension må anses for bortfal- 
det. 

Ad § 15.03.39. Besættelsestidens ofre, LB 68 1974. 

Spørgsmål 4: 
Der udbedes en redegørelse for den store udgiftsstigriing på denne konto, herunder i 

hvilket omfang udgiftsstigningen har sammenhæng med sent konstaterede skader som følge 
af koncentrationslejrophold. 

Svar: 
På finansloven for 1982 var udgiften på konto § 15.03.39.51.01. anslået til 300 mill. kr. 

(beregningsgrundlag jan. 1981) og på finanslovforslaget for 1983 til 361 mill. kr. (beregnings- 
grundlag jan. 1982). Af stigningen på 61 mill. kr. kan de 4 5 mill. kr. henregnes til regulerin- 
gen af ydelserne efter loven i det mellemliggende år. (Ydelserne reguleres efter lovens § 33, 
stk. 1, i samme forhold som lønnen for en tjenestemand på I. løntrin i lønramme 7). 

Den resterende stigning på 16 mill. kr. skyldes tilgangen i antallet af rentemodtagere, 
revision af årslønsfastsættelserne og forhøjelse af invaliditetsgraderne for de hidtidige 
rentemodtagere og er beregnet ud fra sikringsstyrelsens erfaringer med hensyn til til- og 
afgangen i 1981 og må tilskrives senfølger af de skader, de pågældende har pådraget sig 
under krigen, herunder ophold i koncentrationslejre. 

I den forløbne del af 1982 synes det, som om tilgangen er aftaget noget, ligesom også 
antallet af rentemodtagere, som er afgået ved døden, synes at være steget i forhold til de 
foregående år. En oversigt herover vil dog først foreligge om nogen tid. 
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Om dette vil få indflydelse på de budgetterede udgifter kan derfor endnu ikke siges. 

Ad § 15.01. Socialforsikring i de sønderjyske landsdele (herunder invalidenævnet). 

Spørgsmål 5: 
Hvad er baggrunden for, at særordningen fortsat opretholdes? 

Svar: 
Socialministeriet har tidligere i et svar på spørgsmål 10 i forbindelse med gennemgangen 

af forslag til finanslov for 1982 redegjort for baggrunden for reglerne i lov om forsørgelse af 
militære invalider og sådannes efterladte i de sønderjyske landsdele og oplyst at disse regler i 
løbet af en overskuelig årrække vil udtømme sig selv. I svaret anførtes endvidere, at der 
ultimo august 1981 var ialt 284 erstatningsberettigede. 

Ultimo september 1982 var antallet af erstatningsberettigede faldet til ialt 238 personer, 
heraf 143 krigsinvalider, 88 enker samt 7 civilrentemodtagere. Ydelserne pr. I. oktober 1982 
til en gift krigsinvalid varierer fra 240 kr. månedlig (10 pet. invalid) til 4.534 kr. månedlig 
(100 pet. invalid). Enkepensionen udgør 1.535 kr. månedlig. 

Det er socialministeriets opfattelse, at den historisk betingede særydelse, i betragtning af 
at de berettigedes antal er stærkt faldende for hvert år, ikke bør søges ophævet, så længe der 
er modtagere i live. Antal krigsinvalider er således faldet med 35 i løbet af det sidste år. 

Ad § 15.04. Socialstyrelsen m.v. 

Spørgsmål 6: 
Der ønskes en nærmere redegørelse om baggrunden for de stedfundne stigninger i 

udbetalingen af kontanthjælp i de seneste år. Samtidig ønskes en vurdering af, hvorledes 
udviklingen på dette område må forventes at blive i de næste 2 år. 

Svar: 
Baggrunden for de stedfundne stigninger i udbetalingen af kontanthjælp i de seneste år 

antages i alt væsentligt at skulle findes i den økonomiske krise. Udgiftsforløbet for kontant- 
hjælpen er bl.a. afhængigt af udviklingen i arbejdsløsheden. 

Imidlertid foreligger der ikke for socialministeriet nærmere analyser af baggrunden for 
udgiftsstigningen. Socialministeriet har derfor allerede i juni d.å. iværksat en undersøgelse for 
at belyse de betydelige udgiftsstigninger på kontanthjælpsområdet. Når undersøgelsens 
resultat foreligger, formentlig i december i år, vil finansudvalget blive orienteret. 

For så vidt angår den forventede udvikling i udgiften de næste 2 år, kan det anføres, at 
der fortsat regnes med en stigning i kontanthjælpsudgifterne fra 1982 til 1983 på grund af 
den økonomiske krise. Omvendt forventes socialministeriets cirkulære af 2. juli 1982 om 
kontanthjælp til unge at medføre mindreudgifter fra 1983 på ca. 150 mill. kr. årlig. Hertil 
kommer de af regeringen foreslåede besparelser på kontanthjælpsområdet, der påregnes at 
medføre besparelser på ca. 500 mill. kr. i 1983 og ca., 540 mill. kr. årlig fra 1984. Som følge af 
afledede virkninger af regeringens spareplan på andre områder, bl.a. de ændrede regler 
vedrørende sygedagpenge og arbejdsløshedsdagpenge samt forslaget om bortfald af ungdoms- 
ydelsen, regnes med merudgifter til kontanthjælpen på 190 mill. kr. i 1983 og 225 mill. kr. i 
1984. 

Ad § 15.014. Socialstyrelsen m.v. 

Spørgsmål 7: 
Vil socialministeren søge at få overført kolonien Filadelfia fra indenrigsministeriets ress,ort 

til socialministeriet ud fra den betragtning, at patienternes ophold på institutionen gennemgå- 
ende hår en betydelig varighed, og at de alle -  så vidt udvalget bekendt -  har fået tilkendt 
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højeste invalidepension, hvorfor de i højere grad må betragtes som plejehjemspatienter end 
hospitalspatienter? 

Svar: 

I lov nr. 257 af 8. juni 1978 om udlægning af åndssvageforsorgen og den øvrige særfor- 
sorg, m.v. § 3, stk. 3, bestemmes, at indenrigsministeren indgår overenskomst med den 
selvejende institution Kolonien Filadelfia om sygehusbehandling af epileptiske patienter, og 
at denne opgave senest den I. januar 1985 skal udlægges til sygehuskommunerne. 

Af bemærkningerne til nævnte paragraf i lovforslaget fremgår, at bestemmelsen i stk. 3 
tilsigter dels at statsfinansieringen af sygehusbehandlingen m.v. på Kolonien Filadelfias 
epileptikerafsnit kan fortsætte i en kortere årrække, maksimalt 5 år efter den øvrige særfor- 
sorgs udlægning, dels at behandlingen af epileptiske patienter pr. I. januar 1980 overgår fra 
særforsorg til sygehusvæsen. Området reguleres herefter af sygehuslovens almindelige regler. 

I september 1980 afgav en arbejdsgruppe under sundhedsstyrelsen rapport om Kolonien 
Filadelfias placering i epilepsibehandlingen med forslag om bl.a. en omstrukturering af 
epilepsiafsnittet og kapacitetstilpasning. 

Socialministeriet meddelte i februar 1981 som svar på indenrigsministeriets høring, at 
socialministeriet kunne tiltræde de i rapporten givne forslag. Specielt for så vidt angår den 
fremtidige kapacitet oplyste socialministeriet, at man kunne tiltræde arbejdsgruppens forslag 
om, at den kapacitetstilpasning, der skal finde sted, sker således, at den gruppe patienter, som 
i dag er indlagt på Filadelfia, får mulighed for at blive boende, såfremt de selv ønsker det, 
uanset om deres behov fortrinsvis er et pleje- og bostedsbehov. Socialministeriet kunne 
endvidere tiltræde de i rapporten opstillede kriterier for visitation til epilepsicentret og 
oplyste, at man var opmærksom på, at fremtidige behov for pleje, omsorg m.v. hos den 
gruppe, som ikke længere kunne modtages eller efter endt behandling forblive på epilepsicen- 
tret, .skulle tilgodeses inden for bistandslovens rammer. 

Det er herefter over for socialministeriet oplyst, at indenrigsministeriet, på baggrund af en 
rapport vedrørende pensionsinddragelse m.v. under ophold på døgninstitutioner under 
bistandsloven, afgivet af en arbejdsgruppe under socialstyrelsens styrelsesråd, har besluttet at 
iværksætte et udredningsarbejde vedrørende pensionsinddragelse m.v inden for sygehusvæse- 
net. 

Hensigten med det nævnte udredningsarbejde er at undersøge og vurdere dels muligheder- 
ne for at tilvejebringe mere ensartede regler for pensionsinddragelse m.v. for somatiske og 
psykiatriske patienter på sygehusene, dels mulighederne for at skabe større sammenhæng med 
reglerne gældende for døgninstitutionerne inden for det sociale område, herunder eventuelt 
ændrede regler for disse institutioner. 

På basis af foranstående finder socialministeriet herefter ikke at kunne anbefale, at 
kolonien tilbageføres. til socialministeriets ressort, men man vil være villig til at rejse det 
konkrete spørgsmål om tilkendelse af invalidepension overfor indenrigsministeriet. 

6 Finans- og tillægbev.lovforslag og betænkninger herover. 
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Ad § 1 6  

M i n i s t e r i e t  f o r  o f f en t l i ge  a r b e j d e r  

Fra ministeren for offentlige arbejder er modtaget følgende skrivelse i besvarelse af de deri- 
gengivne spørgsmål: 

MINISTERIET FOR OFFENTLIGE ARBEJDER 
Den 19. oktober 1982 

Under henvisning til finansudvalgets skrivelse af 12. oktober 1982 skal jeg oplyse følgende: 

Spørgsmål: 
»Ad § 16.02.03. Flyveledertjenesten«. 

25 stillinger som overflyveleder/flyveleder søges oprettet. Hvornår forventes uddannelsen 
af disse flyveledere afsluttet, og vil overarbejdsforbruget blive reduceret svarende til oprettel- 
sen af de nye stillinger?« 

Svar: 
Indledningsvis skal jeg beklage, at det som følge af en fejl i teksten til Anm. II til 

finanslovsforslaget under § 16.02.03. Flyveledertjenesten anføres, at der søges oprettet 25 
stillinger som overflyveleder/flyveleder. 

Som det fremgår af finanslovsforslaget i øvrigt omfatter forslaget alene oprettelse af 9 
flyvelederstillinger. 

På baggrund af et ekstraordinært frafald blandt allerede ansatte flyveledere som følge af 
afbrudt uddannelse, dødsfald m.v., vil antallet af gennemsnitsbeskæftigede i 1983 være 
formindsket i et sådant omfang, at ministeriet i ændringsforslag til finansloven agter at 
udtage forslaget om oprettelse af de nævnte 9 stillinger. I stedet vil ansættelse af 9 flyveledere 
til uddannelse ske i. de stillinger, der er blevet ledige på grund af det nævnte ekstraordinære 
frafald. 

Uddannelsen af de pågældende flyveledere varer 27 måneder og forventes afsluttet i løbet 
af 1985. 

Da der er tale om ansættelse med henblik på uddannelse, vil ansættelsen af de pågælden- 
de flyveledere ikke i uddannelsesperioden have nogen indflydelse på merarbejdsforbruget. 

40 eksemplarer af denne skrivelse vedlægges, 

NIELS BOLLMANN 

Til finansudvalget 
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Ad § 17 

I n d u s t r i m i n i s t e r i e t  

Fra industriministeren er modtaget følgende skrivelse i besvarelse af det deri gengivne 
spørgsmål: 

INDUSTRIMINISTERIET 
Den 19. oktober 1982 

Hermed fremsender jeg i 40 eksemplarer min besvarelse af det i udvalget i skrivelse af 14. 
oktober 1982 -  Bil. 17.01. -  stillede spørgsmål i forbindelse med udvalgets gennemgang af 
forslag til finanslov for 1983. 

CHRISTIAN CHRISTENSEN 

Til finansudvalget 

Spørgsmål 1: 

For hver enkelt indtægtskonto under § 17 vedrørende salg af (producerede) ydelser bedes 
oplyst, på hvilket grundlag prisfastsættelsen er sket, og hvornår der senest er foretaget en 
regulering af taksterne. 

Endvidere bedes for hovedkontiene 02.11. Forsikringstilsynet, 02.31. Justervæsenet, 03.21. 
Teknologistyrelsen, 05.01. Direktoratet for statens skibstilsyn og hovedafsnit 32. Handelsflå- 
dens Velfærdsråd oplyst, hvilke muligheder der er for på disse områder at opnå bedre 
balance mellem driftsudgifter og indtægter. 

Svar: 
17.01.01.43. Departementet. , 

Salg af bekendtgørelser, motordagbøger, skibsdagbøger og diverse publikationer vedrøren- 
de søfarten. 

Fremstilling og forhandling af en række publikationer vedrørende søfarten er overgivet i 
kommission til et privat forlag. Indtægterne dækker fremstilÜngsomkostningerne, m.v. og 
justeres løbende. 

17.01.01.46.03. Departementet. 
Afgifter og salg af anmeldelser til handelsregistrene. 
Indtægten vedrører stort set kun gebyr for anmeldelse til Handelsregistrene. 

17.02.11.43.01. Forsikringstilsynet. 
- Salg af beretninger. 
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Forsikringstilsynet er ved § 241 i lov nr. 680 af 6. december 1980 om forsikringsvirksom- 
hed pålagt at udarbejde og offentliggøre en årsberetning med nærmere bestemt indhold. 

Beretningerne sælges i kommission i boghandlerne. Prisen og dermed indtægten fastsættes 
under hensyn til efterspørgslen og er senest reguleret i 1971. 

17.02.16.43. Monopoltilsynet. 
Salg af producerede ydelser. 
Indtægterne vedrører monopoltilsynets meddelelser og årsberetning, hvor priserne senest 

er fastsat henholdsvis I. januar 1982 og I. januar 1981. Hertil kommer brancheoversigter samt 
brancheundersøgelser, hvor prisen fastsættes løbende. Indtægterne tilstræbes at dække de 
eksterne fremstillingsomkostninger. 

17.02.21.43. Aktieselskabsregisteret. 
Salg af producerede ydelser. 
Kontoen omfatter indtægter fra udskrifter af registeret af selskabernes regnskaber og 

kopier af de registrerede anmeldelser samt salg af Registreringstidende og tilstræbes at dække 
udgifterne forbundet med udlevering af oplysningerne. 

Taksterne er senest forhøjet I. januar 1982. 

17.02.26.43. Direktoratet for patent-og varemærkevæsenet. 
Salg af producerede ydelser. 
Direktoratet udfører rekvirerede undersøgelser efter regning. Taksterne er senest fastsat 

ved industriministeriets bekendtgørelse nr. 511 af 21. november 1980 med virkning fra 15. 
januar 1981 og dækker omkostningerne forbundet med undersøgelserne. 

Indtægterne for salg af Dansk Patenttidende, Registreringstidende for vare- og fællesmær- 
ker, dækker de eksterne fremstillingsomkostninger. Prisen fastsættes løbende. 

Udskrifter og fotokopier er belagt med et gebyr, der dækker omkostningerne hermed. 
Taksterne er senest fastsat 15. januar 1981. 

17.02.31.43.03. Justervæsenet. 
Salg af bekendtgørelser. 
Justervæsenet nedlægges I. januar 1983 som følge af lov nr. 173 af 28. april 1982 om mål 

og vægt (metrologi). 

17.02.46.43. Forbrugerombudsmanden. 
Salg af producerede ydelser. 
Under henvisning til, at et væsentligt element i forbrugerombudsmandens virksomhed er 

oplysning til offentligheden om institutionens virksomhed, fastsættes prisen på årsberetningen 
således, at de eksterne fremstillingsomkostninger dækkes delvist. 

Prisen er senest reguleret I. august 1981. 

17.02.56.43.02. Statens husholdningsråd. 
Salg af publikationer. 
Prisen på husholdningsrådets publikationer fastsættes under hensyntagen til rådets formål, 

således at de enkelte målgrupper i videst muligt omfang nås, hvorfor indtægterne ikke 
dækker udgifterne fuldt ud. 

Publikationsvirksomhedens omfang og tilrettelæggelse er for tiden under overvejelse med 
henblik på en eventuel rationalisering. 

Taksterne er senest fastsat I. januar 1982. 

17.03.21.43.01.43.02. Teknologistyrelsen. 
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Salg af film og publikationer. 
Kursusafgifter. 
Indtægterne for de under disse konti nævnte ydelser er fastsat med henblik på dækning af 

omkostningerne forbundet med aktiviteterne. Regulering finder sted løbende. 

17.04.01.43. Direktoratet for søfartsuddannelsen. 
Salg af producerede ydelser. 
Indtægten vedrører salg af lærebøger. 
Der er indgået en kommissionsaftale med et privat forlag, der sikrer, at direktoratets 

udgifter til fremstilling dækkes. Priserne justeres løbende. 

17.05.01.43. Direktoratet for statens skibstilsyn. 
Salg af producerede ydelser. 
Indtægterne vedrører salg af »Skibstilsynets meddelelser« samt visse andre publikationer. 
Prisen fastsættes årligt, senest I. januar 1982, således at de eksterne fremstillingsomkost- 

ninger dækkes. 

17.05.06.43. Skibsregistret. 
Salg af producerede ydelser. 
Indtægten vedrører salg af »Danmark Skibsliste«. 
Prisen fastsættes således, at udgifterne ved fremstillingen dækkes. 
Prisen er senest reguleret 11. maj 1982. 

Ad hovedkonto 02.11. Forsikringstilsynet. 

Institutionens driftsudgifter skal i henhold til lov nr. 630 af 23. december 1980 dækkes af 
afgifter. For så vidt angår udgifterne ved tilsynet med begravelseskasser og ligbrændingsfôre- 
ninger -  der udgør ca. 6 pet. af driftsudgifterne på ca. 11 mill. kr. -  skal disse i henhold til § 
18 i lov nr. 355 af I. juli 1940 om tilsyn med begravelseskasser og ligbrændingsforeninger 
afholdes af staten. Såfremt man ønsker, at begravelseskasser og ligbrændingsforeninger skal 
bidrage til dækning af forsikringstilsynets udgifter, kræver dette således en ændring af loven. 

Ad hovedkonto 02.31. Justervæsenet. 
Institutionen nedlægges pr. I. januar 1983 som følge af vedtagelsen af lov nr. 173 af 28. 

april 1982 om mål og vægt (metrologi). 

Ad hovedkonto 03.21. Teknologistyrelsen. 
Som serviceorgan for erhvervslivet på teknologi- og effektivitetsfremmeområdet ville en 

væsentlig del af formålet næppe kunne opfyldes, hvis styrelsens ydelser blev gebyrbelagt ud 
over det omfang, det allerede er sket. Det overvejes derfor ikke for tiden at tilvejebringe en 
bedre balance mellem indtægter og driftsudgifter, bortset fra inddækning af omkostningerne 
forbundet med statens Tekniske Prøvenævns laboratorie-autorisationsordning. 

Ad hovedkonto 05.01. Direktoratet for statens skibstilsyn. 
Direktoratets virksomhed er primært baseret på at beskytte menneskeliv og naturværdier, 

og derfor er det i § 20 i lov nr. 98 af 12. marts 1980 om skibes sikkerhed m.v. fastsat, at syn 
af skibe er gratis. Gratisprincippet svarer til, hvad man finder i arbejdstilsynets regie. Loven 
hjemler ikke mulighed for at tilvejebringe balance mellem driftsudgifter og indtægter. 

I øjeblikket kræves der med hjemmel i § 21 i lov om skibes sikkerhed betaling for 
rejseomkostninger og andre direkte omkostninger i forbindelse med visse syn, f.eks. ved 
første fuldstændige syn af skibe, der bygges i udlandet eller indkøbes fra udlandet, og som 
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foretages i udlandet;-Ministeriet overvejer imidlertid at udnytte denne hjemmel til også at 
kræve betaling for arbejdsløn ved sådanne syn. 

Direktoratet for statens skibstilsyn varetager endvidere skibsmålingen, for hvilket der 
opkræves en afgift. Afgiften forventes at ville indbringe 500.000 kr. i 1983. Indtægten ved 
afgiften skønnes at dække de med dette arbejde forbundne udgifter. 

Ad hovedafsnit 32. Handelsflådens Velfærdsråd. 
Handelsflådens Velfærdsråd blev oprettet ved lov nr. 188 af 30. april 1948 om velfærds- 

foranstaltninger for søfarende. 
De til rådets virksomhed fornødne midler tilvejebringes ved en afgift på et fast beløb pr. 

dag pr. søfarende. Afgiftsbeløbet udredes 50 pet. af statskassen, 25 pet. af rederen og 25 pet. 
af den søfarende. Afgifternes størrelse er fastsat ved lov, senest lov nr. 221 af 18. maj 1977. 

Velfærdsrådet disponerer selvstændigt over de i medfør af loven tilvejebragte midler eller 
andre midler, der måtte blive stillet til rådighed. 

Rådets indtægter og udgifter optages på de årlige finanslove og statsregnskaber, men 
holdes i øvrigt afsondret fra statskassen. 

Antallet af hyredage, der danner grundlag for beregningen af velfærdsafgiften, har været 
faldende siden begyndelsen af 60'erne. Rådets indtægter, herunder statens bidrag, er faldet 
tilsvarende. Samtidig er rådets udgifter steget som følge af den almindelige prisudvikling. 

For ikke at se sig nødsaget til at nedsætte aktivitetsniveauet har rådet stillet forslag over 
for industriministeriet om at søge de i loven fastsatte afgifter forhøjet. Da dette forslag ikke 
er blevet fremmet, er rådet gået i gang med at nedsætte aktiviteterne med henblik på den 
nødvendige reduktion af udgifterne. 
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Ad § 18 

J u s t i t s m i n i s t e r i e t  

Fra justitsministeren er modtaget følgende skrivelse i besvarelse af det deri gengivne 
spørgsmål: 

JUSTITSMINISTERIET 
ben 20. oktober 1982 

Under henvisning til finansudvalgets skrivelse af 14. oktober 1982 (BIL. nr. 18.01.) 
vedrørende sagsbehandlingstider ved retterne sendes vedlagt i 40 eksemplarer besvarelse af 
det stillede spørgsmål. 

ERIK NINN-HANSEN 
/  Lundbæk Andersen 

Til finansudvalget 

Spørgsmål 1: 
»Der ønskes en oversigt over de gennemsnitlige sagsbehandlingstider for henholdsvis 

, kriminal- og civilsager opdelt på kategorier ved henholdsvis underretterne, landsretterne og 
højesteret.« 

Svar: 
Sagsbehandlingstiden ved retterne omfatter perioden fra rettens modtagelse af en sag i 

form af stævning, anklageskrift, tvangsauktionsbegæring m.v. til rettens endelige afgørelse af 
sagen ved dom, forlig, tvangsauktion mv. 

Længden af denne periode er forskellig fra sag til sag og skyldes en lang række faktorer, 
hvoraf nogle har nøje sammenhæng med spørgsmålet om domstolenes ressourcer, medens 
andre ingen eller kun ringe sammenhæng har med dette spørgsmål. 

Den del af sagsbehandlingstiden, som udgør tidsrummet fra sagens modtagelse til dens 
behandling i retten, kaldes berammelsestiden. Berammelsestiden vil fortrinsvis være afhængig 
af rettens samlede arbejdspres og de tildelte ressourcer og kun i mindre grad af parternes og 
andre forhold. For så vidt angår den tid, der medgår under rettens behandling af sagen, vil 
denne ofte i væsentligt omfang skyldes lovfrister, sagens karakter, hensynet til parternes 
forligsovervejelser, hensynet til parternes færdiggørelse af. sagerne, hensynet til parternes 
mulighed for at møde i retten samt lignende forhold. 

Justitsministeriet følger på en række områder udviklingen i retternes berammelsestider. 
Disse undersøgelser har igennem længere tid vist stigende berammelsestider navnlig ved 
landsretterne, og med henblik på at imødegå denne udvikling har justitsministeriet ved Akt 
297 af 5/5 82 fået finansudvalgets tilslutning til styrkelse af domstolene bl.a. ved oprettelse af 
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2 midlertidige" la-ndsr-e-tsafdelinger og af 10 stillinger som dommerfuldmægtig med virkning fra 
den I. oktober 1982. 

For så vidt angår den samlede sagsbehandlingstid fører justitsministeriet ikke løbende 
statistik. Den Danske Dommerforening har i 1981 og 1982 gennemført en spørgeskemaunder- 
søgelse ved byretterne og ved Sø- og Handelsretten i København om bl.a. sagsbehandlingsti- 
der for de enkelte sagstyper ved de pågældende retter. Resultatet af Dommerforeningens 
undersøgelse er gengivet i en betænkning fra juni 1982 om domstolenes ressourceproblemer. 
Dommerforeningens betænkning, der endnu ikke har været drøftet i justitsministeriet, 
vedlægges efter aftale med foreningen til orientering. *) 

Det kan i øvrigt tilføjes, at justitsministeriet i november 1982 agter at afholde et retsplejese- 
minar, hvortil bl.a. medlemmer af folketingets retsudvalg er indbudt. Ved dette seminar skal 
bl.a. drøftes mulighederne for nedbringelse af landsretternes berammelsestider. 

*) Ikke optrykt. 



. Bilag til bet. o. f.t. finanslov for 1983 89 

Ad § 1 9  

K i r k e m i n i s t e r i e t  

Fra kirkeministeren er modtaget følgende skrivelser i besvarelse af de deri gengivne 
spørgsmål: 

KIRKEMINISTERIET 
Den 20. oktober 1982 

I skrivelse af 12. oktober 1982 (Bil. nr. 19.01.) har udvalget udbedt sig besvarélse af 
følgende spørgsmål: 

Ad § 19.03.03.03.53.04. I tilskud til istandsættelse af kirker. 

Der ønskes en ajourført oversigt over, hvilke kirker der er søgt om tilskud til over denne 
konto. Finder ministeren under hensyn til, dels at det for mange af kirkernes vedkommende 
drejer sig om kulturmindesmærker, dels den høje beskæftigelsesmæssige effekt, at det søgte 
beløb er rimeligt? Vil det i givet fald ikke være muligt at få yderligere midler til formålet 
f.eks. fra de under miljøministeriet administrerede bygningsfredningsmi,dler? 

Svar: 
Ad spørgsmål 1: 

Ajourført liste over kirker, der afventer statstilskud til restaurering, vedlægges. 
En afvikling af de foreliggende andragender vil med den nuværende tiiskudspraksis 

forudsætte en bevilling på ca. 18 mill. kr. I 
Det er imidlertid ikke muligt på indeværende tidspunkt at forhøje bevillingen, selv om jeg 

har sympati for denne tanke., 
Kirkeministeriet kan i 1983 afgive tilsagn om statstilskud på i alt 3.240.000 kr. 
Som følge heraf henstår der, som det fremgår af den ovenfor nævnte liste, et betydeligt 

antal ansøgninger fra foregående finansår om statstilskud, som endnu ikke har kunnet 
imødekommes. 

Da de omhandlede arbejder ikke har kunnet udsættes på ubestemt tid, er den overvejende 
del af dem allerede udført eller under udførelse, idet udgifterne delvis er dækket ved en 
foreløbig finansiering gennem optagelse af lån af stiftsmidlerne og i private pengeinstitutter. 

Dette medfører, at beskæftigelseseffekten ved forøgelse af statstilskuddet er mindre, end 
skulle formodes ud fra antallet af ansøgninger. 

Statstilskud anvendes til betaling af ekstraordinære afdrag på lån i private pengeinstitutter 
samt i mindre udstrækning afdrag på stiftsmiddellån. 

Ministeriet har ved skrivelse af 17. august 1982 til landets provstiudvalg henledt de lokale 
kirkelige myndigheders opmærksomhed på de muligheder, der er for at få arbejder på 
folkekirkens ejendomme iværksat som jobskabelsesarbejde og beskæftigelsesarbejde ved 
kontakt med de lokale arbejdsmarkedsnævn. 
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Ministeriet har allerede før modtagelsen af finansudvalgets skrivelse truffet aftale med 
miljøministeriet om, at der vil blive optaget forhandlinger de to ministerier imellem om 
mulighederne for, at der eventuelt stilles midler til rådighed til kirkerestaureringer fra de 
under miljøministeriet administrerede bygningsfredningsmidler. 

ELSEBETH KOCK-PETERSEN 
/  Steffen Brunés 

Til finansudvalget 
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Underbilag 

Liste over andragender ad rammebevillingen for finansåret 1983 

Udgift ifølge 
j , Dato for god- overslag eller 
J. nr. Kirke kendelse regnskab 

kr. 

1) 0309 Kirkerup (2. etape) . 홢  24/2 1978 1.075.000 
2) 0108 Slangerup (1. etape) '... ' 12/5 1978 590.000 
3) 0311 Vallensved 22/5 1978 1.002.352 
4) 0402 Løjtofte 7/6 1978 297.000 
5) 0703 Hersom : 22/6 1978 532.751' 
6) 0309 Høve (2. etape) 5/7 1978 437.000 
7) 0302 Jyllinge 10/7 1978 1.075.000 
8) 0905 Sdr. Vium 12/7 1978 2.500.000 
9) 1007 Hebsager 14/7 1978 748.520 

10) 09Ò5 Stauning (2. etape) 14/7 1978 2.555.000 
11) 1007 Klakring i 22/8 1978 545.687 
12) 0906 Haurvig 22/9 1978 385.514 
13) 0604 Visborg 29/9 1978 2.052.090 
14) 0706 Ranum 31/10 1978 525.341 
15) 0704 Lihme 7/11 1978 723.587 
16) 0810 Tøstrup 4/12 1978 1.016.350 
17) 0613 Dall . 4/12 1978 121.000 
18) 1001 Øsby 5/12 1978 731.342 
19) 0407 Eskilstrup 27/2 1979 1.800.000 
20) 0701 Viborg domkirke 13/3 1979 1.847.951 
21) 0603 Suidrup 11/4 1979 203.750 
22) 0902 Vejen .'. 25/4 1979 1.835.847 
23) 0402 Herredskirke . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  3/5 1979 446.935 
24) 0906 Ølstrup 10/5 1979 414.710 
25) 0703 Stenild 19/6 1979 - 466.000 
26) 1004 Pjedsted 25/6 1979 561.086 
27) 0816 Øster Bjerregrav 29/6. 1979 1.010.220 
28) 0903 Janderup 10/7 1979 3.000.000 
29) 0613 Svenstrup 13/7 1979 1.361.034 
30) 0908 Agerskov 8/8 1979 646.319 
31) 0703 Testrup 홢 . 23/8 1979 1.002.884 
32) 0704 Thise . 23/8 1979 150.000 
33) 0805 Venge 6/9 1979 707.762 
34) 1004 Egeskov 18/9 1979 377.000 
35) 0305 Mørkøv 20/9 1979 1.443.875 
36) 0703 Rørbæk 4/10 1979 294.700 
37) 0810 Nødager 9/10 1979 950.406 
38) 0509 Gudme 17/10 1979 894.000 
39) 0902 Malt < 19/11 1979 665.209 
40) 0610 Øsløs... ! . . . . . . . . . . . . . . .  20/12 1979 822.000 
41) 0703 , . - Vesterbølle * ' * ' * * ! I....* 22/1 1980 1.933.200 
42) 0810 V i v i l d  30/1 1980 ' . ' 462.598 
43) 0806 - Føvling . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  13/2 1980 673.000 
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44) 0806 Brande 19/2 1980 556.369 
45) 0710 Engbjerg 6/3 1980 940.000 
46) 0704 Hvidbjerg 6/3 1980 514.309 
47) 0603 Årestrup... 24/3 1980 427.000 
48) 0605 Jerslev (1. etape) 31/3 1980 211.755 
49) 0708 Nørre Felding 1/4 1980 253.498 
50) 0708 Borbjerg 1/4 1980 1.192.000 
51) 0108 Slangerup (2. etape) 21/4 1980 2.200.000. 
52) 0708 Mejrup 13/5 1980 485.985 
53) 0710 Nørlem 29/5 1980 840.000 
54) 0610 Tved (Thisted) 2/6 1980 197.000 
55) 0612 Mollerup (2. etape) . 25/6 1980 300.800 
56) 1008 Fjelstrup 6/8 1980 614.463 
57) 0408 Karleby 8/8 1980 449.572 
58) 0007 Rønne Skt. Nikolai (1. etape) 11/8 1980 1.480.000 
59) 0902 Skanderup 22/8 1980 1.068.321 
60) 0607 Sørig 11/9 1980 1.338.300 
61) 0909 Emmerlev 17/9 1980 1.292.000 
62) 0604 Siem 14/10 1980 646.440 
63) 0613 Ellidshøj 23/10 1980 1.130.000 
64) 0613 Sønderholm 28/10 1980 1.708.350 
65) 0705 Smollerup 4/11 1980 1.317.000 
66) 0407 Brarup 6/11 1980 340.000 
67) 0816 Ålum . . . . .  21/1 1,981 1.151.100 
68) 0706 Overlade 22/1 1981 841.700 
69) 0604 Rostrup 8/4 1981 491.800 
70) 0709 Skarrild 14/4 1981 514.376 
71) 0307 Gyrstinge 14/4 1981 910.000 
72) 0407 Kippinge (1. etape)*) 15/4 1981 580.000 
73) 3100 Kongsted 30/4 1981 2.250.000 
74) 0703 G r y n d e r u p  7/5 1981 454.300 
75) 0612 Ljørslev (2. etape) 11/5 1981 2.769.400 
76) 0812 Skannerup 22/5 1981 652.534 
77) 0603 Nr. Kongerslev (1. etape) .. .  2/6 1981 1.338.900 
78) 0901 Vester Vedsted 4/6 1981 3.405.000 
79) 0603 Jerup 26/6 1981 1.300.000 
80) 0706 Taubro 30/6 1981 249.910 
81) 0705 Vroue 2/7 1981 1.700.000 
82) 0811 K a r l b y  3/7 1981 242.137 
83) 0302 Lundby 10/7 1981 393.000 
84) 0901 Seem 15/7 1981 1.700.000 
85) 0612 Alsted (1. etape) 24/7 1981 235.532 
86) 0603 Sønderup 31/7 1981 532.300 
87) 0603 Ejdrup 31/7 1981 754.770 
88) 0610 S e n n e l s  31/7 1981 2.450.000 
89) 0611 Skyum 1/8 1981 400.000 
90) 1004 Egeskov 7/9 1981 1.655.200 
91) 0807 Nr. Galten 29/10 1981 3.000.000 

I 92) 0816 Nørre Onsild 12/11 1981 377.200 
93) 0906 Tim 25/11 1981 815.000 
94) 0611 Heltborg I : . . .  25/11 1981 835.000 
95) 1007 Hvirring . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  25/11 1981 730.000 
96) 0603 Gudum. 11/1 1982 426.500 

*) Kippinge 2. etape se nr. 111 
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97) 1002 Ø. Løgum 15/1 1982 860.000 
98) 0007 Hasle 21/1 1982 1.320.000 
99) 0605 Rakkeby (1. etape) 25/1 1982 535.850 

100) 0304 Finderup (1. etape) 26/1 1982 730.000 
101) 0605 Tolstrup 8/2 1982 948.580 
102) 0007 Rønne Skt. Nikolai (2. etape) ... 12/2 1982 4.500.000 
103) 0708 Ejsing (1. etape) 5/3 1982 710.000 
104)' 0903 Lunde 15/3 1982 1.663.025 
105) 0903 Tistrup 15/3 1982 925.000 
106) 0903 Hodde 15/3 1982 1.205.000 
107) 0611 Ydby 12/5 1982 410.000 
108) 0813 Kolby 8/6 1982 1.073.332 
109) 0706 Løgsted 15/6 1982 464.100 
110) 0605 Jerslev (2. etape se 48) 23/6 1982 200.446 
111) 0407 Kippinge (2. etape se 72). 2/7 1982 950.000 
112) 0612 Vester Assels (2. etape A og B) .* * * 14/7 1982 1.947.200 
113) 0604 Skørping gl. kirke 14/7 1982 293.900. 
114) 0905 Hanning 5/4 1982 1.325.000 
115) 0706 Hyllebjerg 29/7 1982 718.200 
116) 0810 - Voer 4/8 1982 329.156 
117) 0108 Græse -.. 5/8 1982 670.000 
118) - 0607 Hæstrup . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  21/9 1982 465.000 
119) 0609 Rær . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  1/10 1982 310.000 
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KIRKEMINISTERIET 
Den 20. oktober 1982 ' 

Ved skrivelse af 14. oktober 1982 (bilag nr. 1902) har finansudvalget udbedt sig svar på 
følgende spørgsmål: 

Ad § 19.01.04. Midlertidige kommissioner og udvalg. 

2) Ifølge anmærkningerne forventes i hvert fald 5 udvalg i arbejde i 1983. Hvilke udvalg 
drejer det sig om? 
Der ønskes en kort beskrivelse af udvalgenes kommissorier. 

Ad § 19.01.05. »Dansk Sømandskirke i fremmede havne«. 
3) Hvad er baggrunden for, at det på denne konto søgte tilskudsbeløb er mindre end det i 

regnskabsåret 1981 ydede tilskud? 

Ad § 19.02. Folkekirken. 
4) I fortsættelse af spørgsmål i forbindelse med tidligere finansforslag udbedes en oversigt 

over udviklingen i antallet af kirkelige handlinger (dåb, konfirmation, vielser og begravel- 
ser) belyst ved talmæssige opgørelser og fordelt på geografiske områder. Samtidig udbedes 
oplysning om udviklingen i antallet af medlemmer af folkekirken. 

5) Foreligger der en sammenfattende fremstilling af den afgivne betænkning vedrørende 
folkekirkens økonomi? 
I bekræftende fald bedes eksemplarer af denne sammenfatning tilsendt udvalget. 

Svar: 
Ad spørgsmål 2: 

Der er tale om følgende udvalg: 
1) Den ved kirkeministeriets skrivelse af 23. januar 1970 nedsatte kommission (liturgikommis- 

sionen). 
Kommissionen har til opgave at fremkomme med forslag til en ny alterbog og en ny 
ritualbog. 

2) Den ved kirkeministeriets skrivelse af 9. februar 1979 nedsatte arbejdsgruppe vedrørende 
rationalisering af kirkebogsførelsen. 

3) Den 7. maj 1980 nedsatte kirkeministeriet et udvalg vedrørende revision af lov om adgang 
til præsteembeder i folkekirken samt vedrørende forslag til ændret og/eller alternativ 
præsteuddannelse. 
Udvalgets opgave er dels at fremkomme med forslag til revision af lov om adgang til 
præsteembeder i folkekirken, dels at fremkomme med forskellige løsningsmodeller til en 
ændret og/eller alternativ præsteuddannelse, som kan indgå i ministeriets videre arbejde i 
relation til andre styrelser. 

4) Det ved kirkeministeriets skrivelse af 25. september 1980 nedsatte udvalg vedrørende 
tilslutning til Statens Centrale Regnskabssystem (SCR). 
Tilslutning af kirkeministeriet og underliggende institutioner til statens centrale regnskabs- 
system. 
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5) Det ved kirkeministeriets skrivelse af 27. marts 1981 nedsatte udvalg vedrørende gennem- 
førelse af en enhedsadministration for stiftsøvrigheds- og stiftskassererkontorer m.v. 

Ad spørgsmål 3: 
Det i regnskabsåret 1981 ydede tilskud til Dansk Sømandskirke i fremmede havne 

udgjorde 2.445.105 kr. 
Grundet en konteringsfejl hos SCR figurerer I. a conto bevilling for 1982 på regnskabet 

for 1981, hvilket er meddelt Statens Regnskabsdirektorat og rigsrevisionen. 

Ad spørgsmål 4: 
Den senest af Danmarks Statistik offentliggjorte kirkestatistik viser følgende udvikling 

med hensyn til dåb, kirkelig vielse og medlemmer af folkekirken (kirkeskattepligtige): 

Dåbsprocent for fødte Kirkelige vielser Kirkeskattepligtige 

1978 1979 1978 T  1979 1978 1979 

Hovedstadsregionen . . . . . . . . .  71,3 l 69,3 44,6 45,4 91,5 91,2 
Øerne i øvrigt 89,9 88,9 60,6 60,1 95,4 95,3 
Jylland 92,4 91,8 64,2 65,0 96,1 95,9 
Hele landet.. . . . . . . . . . . . . . . . . .  85,5 84,4 56,1 56,9 94,4 94,1 

For så vidt angår konfirmation og kirkelige begravelser foreligger der ikke fra Danmarks 
Statistik senere opgørelse end for 1974, hvor tallene var: 

Antal konfirmerede i pet. Antal kirkelige vielser i 
af antal 15-årige pr. 1/1 pet. af samtlige vielser i 

1975 1974 

Hovedstadsregionen 77,4 35,6 
Øerne i øvrigt . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  93,3 70,7 
Jylland 98,2 71,0 
Hele landet . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  90,9 57,2 

Ad spørgsmål 5: 
Der foreligger ingen sammenfattende fremstilling af den af udvalget vedrørende folkekir- 

kens økonomi afgivne betænkning ud over det i betænkningen p. 5. 

ELSEBETH KOCK-PETERSEN 
/  Steffen Brunés 

Til finansudvalget 
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Ad  § 20 

U n d e r v i s n i n g s m i n i s t e r i e t  

Fra undervisningsministeren er modtaget følgende skrivelse i besvarelse af de deri gengivne 
spørgsmål: 

UNDERVISNINGSMINISTERIET 
Den 20. oktober 1982 

I skrivelse af 13. og 14. oktober 1982 (Bil. 20.01-02) har finansudvalget i forbindelse med 
gennemgangen af forslag til finanslov for finansåret 1983 stillet spørgsmål nr. 1-17. 

I denne forbindelse fremsendes vedlagt i 40 eksemplarer besvarelse af de stillede spørgs- 
mål. 

BERTEL HAARDER 
I  Lone Østergaard 

Til finansudvalget 

Ad § 20.03. Folkeskolen m.v. 

Spørgsmål 1: 
»Der ønskes en oversigt over den gennem de senere år stedfundne udvikling af specialun- 

dervisningen inden for folkeskolen og aftenskoleundervisningen. 
Foreligger der materiale fra andre lande, der kan bruges til at foretage sammenligninger 

med det danske udviklingsforløb?« 

Svar: 

A. Folkeskolen. 
Udgifterne til folkeskolens specialundervisning afholdes af kommunerne -  og til folkesko- 

lens vidtgående specialundervisning, tillige af amtskommunerne. 
Udviklingen inden for folkeskolens specialundervisning viser et stigende forbrug af 

lærerskematimer til specialundervisning pr. elev. , 
Dette forbrug udgjorde på landsbasis 0,18 timer i 1972-73, 0,21 timer i 1976-77 og 0,34 

timer i 1981-82. Disse gennemsnitstal dækker imidlertid over meget store variationer fra 
kommune til kommune. 

Stigningen i forbruget af timer skyldes, at færre og færre elever er blevet henvist til 
specialskoler og specialklasser samtidig med, at de mere integrerede specialundervisningsfor- 
mer: klinik-, hold- og specialundervisning i klassen er udviklet i betydeligt omfang. Denne 
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udvikling har været begrundet i ønsket om, at elever med fysiske eller psykiske funktionsvan- 
skeligheder i videst muligt omfang undervises i normalmiljøet, og i en stigende tilbøjelighed 
til at henvise elever med læse-, stave- og regneproblemer til specialundervisning. 

Undervisningsministeriet har ikke sikre statistiske oplysninger om de elever, der er henvist 
til specialundervisning, men ministeriet har for, skoleåret 1981-82 indsamlet nogle oplysnin- 
ger, som foreløbigt viser, at ca. 15 pet. af folkeskolens elever i løbet af et skoleår modtager 
specialundervisning, heraf 10 pet. hele året. Det må antages, at ca. 20 pet. af folkeskolens 
elever over en årrække har været henvist til specialundervisning. 

Der findes ikke statistiske oplysninger om specialundervisning i andre lande, som kan 
give grundlag for sammenligning. Dertil er registreringsformen og det statistiske grundmateri- 
ale for forskelligt fra land til land. 

B. Fritidsundervisning for voksne. 
I henhold til LB 417 af 15/9 1980 om fritidsundervisning for voksne skal der tilbydes 

voksne handicappede undervisning, som er tilrettelagt under hensyntagen til deltagernes 
handicap. Det er således hensigten gennem særligt tilrettelagt undervisningsforløb at give 
handicappede samme tilbud inden for den almene fritidsundervisning m.v., som den ikke- 
handicappede del af befolkningen har. 

Udviklingen inden for denne undervisning viser en stigningstakt i antallet af igangsatte 
hold på 17-33 pet. årligt. I skoleåret 1976-77 igangsattes 3.691 hold og i 1980-81 8.364 hold. 

Undervisningsministeriet er ikke i besiddelse af statistiske oplysninger om specialundervis- 
ning inden for fritidsundervisning i andre lande. 

Ad § 20.03. Folkeskolen m.v. 

Spørgsmål nr. 2: 
»For hovedafsnit 03s vedkommende er der tale om en udgiftsstigning fra 1982 til 1983 på 

149 mill. kr. Denne aktivitetsstigning bedes nærmere belyst.« 

Svar: 
Den altovervejende del af den samlede udgiftsstigning fra finansloven for 1982 til 

. finanslovforslaget for 1983 vedrører § 20.03.02. Friskoler og andre private grundskoler. 
Udgiftsstigningen kan specificeres således på enkeltkonti: 

FL 82 FFL 83 Stigning 
. .  (1000 kr.) - (1000 kr.) (1000 kr.) 

Tilskud i alt 634.634 775.169 140.535 
, heraf private grundskoler 51.01 618.300 752.80 134.500 

heraf vikarkassen 51.02 8.400 13.800 5.400 
heraf øvrige tilskud . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  7.934 8.569 635 

Om stigningen på kontiene § 20.03.02.51.01. og § 20.03.02.51.02. kan oplyses følgende: 

Ad § 20.02.51.01. Driftstilskud, jfr. LB 12 1971 og L 306 1977. 

Mill. kr. 
Udgiftsstigning i alt 134,5 
Heraf udgør -  Pris- og lønstigning 87,0 

Ferieforlængelse 13,0 
Nye skoler 6,0 
Stigning i efterregulering 2,1 

, Andre stigninger i henhold til skolernes 
indsendte budgetter . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  26 4 

7 Finans- og tillægbev.lovforslag og betænkninger herover. 



98 Bilag til bet. o. f.t. finanslov for 1983 

Kontoen er budgetteret med udgangspunkt i de forventede forskudsudbetalinger i 1982 
beregnet på baggrund af skolernes indsendte budgetter for 1982. Tilskuddene udbetales a 
conto og afregnes endeligt efter finansårets udløb. 

Ad § 20.03.02.51.02. Vikarkassen for Friskoler og Private grundskoler m.v., jfr. L 306 19 77, § 13, 
stk. 5. 

På grundlag af regnskabet for 1981, der udviser et forbrug på 12,7 mill. kr., er bevillings- 
behovet for 1983 på finanslovforslaget for 1983 skønnet at blive på 13,8 mill. kr. 

Ad § 20.06. Erhvervsuddannelserne m.v. 

Spørgsmål nr. 3: 
»I hvilket omfang er den nye lovgivning vedrørende tilskud til lære- og praktikpladser 

blevet udnyttet?« 

Svar: 
Det fremgår af en af Arbejdsdirektoratet den 15. oktober 1982 afsluttet undersøgelse, at 

der i perioden I. januar 1982 -  30. september 1982 i alt er godkendt 29.443 uddannelsesafta- 
ler. 

Lov 488 
(16.000 kr.) Lov 290 

1/1-82 30/6-82 1/4-82-30/9-82 1/1-82-30/9-82 

Uddannelsesaftaler 
(godkendt) i alt 6.133 23.310 29.443 
heraf vedr. efg-loven *) 12.918 *) 
Ansøgninger om tilskud i alt *) 12.534 *) 
Tilskud bevilget i alt 4.302 5.600 9.902 
heraf vedr. efg-loven . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  _____*) 2.338 

*) Tal foreligger ikke oplyst den 18/10 1982. 

Differencen mellem indkomne ansøgninger om tilskud under L 290 1982 og antallet af 
bevillinger afspejler ikke antallet af afslag, men er -  inkl. mulige afslag -  udtryk for en endnu 
ikke afviklet »ansøgningspukkel« i arbejdsformidlingskontorerne. 

Det skønnes, at ca. 53 pet. af anmodningerne om godkendelse af uddannelsesaftaler 
knyttes sammen med ansøgning om tilskud i henhold til L 290 1982. 

Ad § 20.20.01.74.02. Statslån til uddannelsessøgende. 

Spørgsmål nr. 4: 
»Ved gennemførelsen af lov nr. 291 af 9. juni 1982 om ændring af lov om Statens 

Uddannelsesstøtte (indførelse af statslån m.v.) var det forudsat, at statens udgiftsbudget som 
følge af de nye regler i 1982 ville blive belastet med 275 mill. kr. og med 660 mill. kr. i 1983. 
Hvad forventes de faktiske udgifter at blive i 1982, og i hvilket omfang er der søgt om disse 
lån i forhold til de forventninger, man havde herom ved lovforslagets fremsættelse.?« 

Svar: 
Fra 1. august 1982, hvor L 291 1982 om ændring af lov om Statens Uddannelsesstøtte 

(indførelse af statslån m.v.) trådte i kraft, og frem til 6. oktober 1982 er der givet tilsagn om 
statslån til et samlet beløb af 310 mill. kr. Disse tilsagn er fordelt på 40.350 personer, det vil 
sige ca. 42 pet. af de 95.000, som i samme tidsrum har fået tildelt stipendium for støtteåret 
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1982-83. Statens Uddannelsesstøtte forventer i støtteåret 1982-83 yderligere at give lånetil- 
sagn til et beløb af 140 mill. kr. Da lånene udbetales i rilter fordelt over støtteåret, og da ikke 
alle lånetilsagn kan påregnes udnyttet, forventes de faktiske udgifter i 1982 at blive 170 mill. 
kr. 

Ved lovforslagets fremsættelse mente man ikke at kunne angive noget endeligt skøn over, 
i hvilket omfang de uddannelsessøgende ville være tilbøjelige til at optage de nye statslån. 
Man angav derfor forskellige yderpunkter i bemærkningerne til lovforslaget. Som det ene 
yderpunkt anlagde man en forudsætning om, at alle, der modtog, stipendium, også ville 
optage det størst mulige statslån. Det årlige statslånebeløb blev under denne forudsætning 
anslået til ca. 660 mill. kr. Som det andet yderpunkt anlagde man en forudsætning om, at 
alene de støttemodtagere, der dengang udovet stipendium også optog et statsgaranteret 
studielån, ville optage det størst mulige statslån. Det årlige statslånebeløb blev under denne 
forudsætning anslået til cå., 290 mill. kr. Man anførte endvidere den mulighed, at kun 
halvdelen af de uddannelsessøgende, der under dagældende lov alene modtog stipendium, 
ville udnytte muligheden for at optage statslån, mens øvrige stipendiemodtagere ville optage 
størst mulige statslån. Det årlige statslånebeløb blev under denne forudsætning anslået til ca. 
500 mill. kr. 

Under hensyn til den usikkerhed, der var forbundet med en vurdering af de uddannelses- 
søgendes tilbøjelighed til at ville optage statslån, valgte man at beregne de økonomiske 
konsekvenser under den forudsætning, at alle, der modtog stipendium, også ville optage det 
størst mulige statslån (førstnævnte yderpunkt). På denne baggrund anførte man, at statens 
udgiftsbudget ville blive belastet med 275 mill. kr. i 1982 og med 660 mill. kr. i 1983 (januar 
1981 løn- og prisniveau). 

Ad § 20.08. Højere og videregående uddannelser m.v. 

Spørgsmål nr. 5: 
»Ifølge ministerens udtalelser skal adgangsbegrænsningen formindskes ved et større 

indtag på holdene. 
Kan ministeren oplyse, hvor mange flere der skal ind på holdene, hvilke grene (samfunds- 

videnskab, naturvidenskab, humaniora etc.) de skal placeres i, og hvor mange ekstra pladser 
det vil give? 

Hvornår agter ministeren at iværksætte noget på dette område?« 

Svar: 
Fastsættelsen af optagelsestal til de videregående uddannelser finder sted ved en årligt 

tilbagevendende procedure, hvor beslutningerne træffes i begyndelsen af det år, hvor 
optagelsestallene skal gælde. Der henvises herom til bemærkningerne i Anm. 11, forslag til 
finanslov for finansåret 1983, ad § 20.08. Højere- og videregående uddannelser, side 902-4. 

Proceduren med henblik på fastsættelsen af optagelsestal for 1983 er nu indledt i under- 
visningsministeriet, og jeg har samtidig igangsat et arbejde med henblik på at tilvejebringe 
flere uddannelsespladser inden for de givne ressourcerammer. Endelige beslutninger vil 
foreligge i løbet af marts 1983, hvorefter folketingets uddannelsesudvalg som sædvanlig vil 
modtage en redegørelse. 

Ad § 20.08. Højere og videregående uddannelser m.v. 

Spørgsmål nr. 6: 
»Idet der henvises til bemærkningerne i Anm. II side 904 om »ressourcebelastende 

studerende« og »et beregnet mål« spørges, hvor mange der er beskæftiget med at opgøre 
bestanden af ressourcebelastende studerende.« 

Svar: 
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Det er ikke muligt at oplyse særskilt, hvor mange personer der er beskæftiget med 
opgørelserne af ressourcebelastende bestande. 

Opgørelserne er baseret på indberetninger fra de enkelte uddannelsesinstitutioner og 
foregår som en integreret del af den normale indberetning af individoplysninger til Danmarks 
Statistik til brug for den almindelige uddannelsesstatistik og udgør næppe nogen nævnevær- 
dig ekstrabelastning, hverken på institutionerne eller i Danmarks Statistik. 

Den egentlige beregning af de ressourcebelastende bestande foregår via edb i Danmarks 
Statistik og i undervisningsministeriet. 

I undervisningsministeriet beslaglægger arbejdet med belastningsberegningerne og 
-prognoserne i alt mindre end 1/2 årsværk. Det skal dog anføres, at undervisningsministeriet, 
før man havde grundlag for at opgøre den ressourcebelastende bestand af studerende, 
udarbejdede prognoser over udviklingen i den registrerede bestand af studerende. Udarbej- 
delsen af disse -  mindre pålidelige -  prognoser beslaglagde nogenlunde samme arbejdstid. 

Ad § 20.08. Højere og videregående uddannelser m.v. 

Spørgsmål nr. 7: 
»Hvorledes vil det påvirke forskningsrekrutteringsstillingerne, at regeringen i åbningstalen 

lægger megen vægt på forskning? 
Vil det bl.a. medføre oprettelse af flere kandidat- og seniorstipendiatstillinger?« 

Svar: 
Det er regeringens erklærede politik at styrke forskningsindsatsen. Dette indebærer bl.a., 

at et initiativ til afhjælpning af forskerrekrutteringsproblemerne vil blive prioriteret højt. 
Planlægningen af denne indsats er allerede langt fremme, så initiativer forventes at kunne 
iværksættes i 1983. 

Der sigtes mod at oprette mindst 100 nye rekruttéringsstillinger ved de højere uddannel- 
sesinstitutioner om året de næste 10-11 år, og der føres forhandlinger mellem Akademikernes 
Centralorganisation og finansministeriets lønnings- og pensionsdepartement om forskellige 
forhold i forbindelse med disse nye stillinger. 

I modsætning til kandidat- og seniorstipendiatstillinger vil der blive tale om, at ansættelse 
i den nye type rekrutteringsstillinger indebærer såvel forsknings- som undervisningsforpligtel- 
ser. 

Kandidatstipendiepuljens samlede størrelse påregnes ikke væsentligt påvirket af rekrutte- 
ringsplanen, medens der vil ske en delvis nedtrapning af den nuværende seniorstipendiepulje. 

Finansudvalget vil få forelagt den samlede forskerrekrutteringsplan ved et aktstykke. 

Ad § 20.0.8. Højere og videregående uddannelser m.v. 

Spørgsmål nr. 8: 
»Hvordan stiller ministeren sig til Chr. Rovsings udtalelse om, at det private erhvervsliv 

vil kunne tilbyde gratis lærerkræfter inden for datalogi og EDB-teknik-områderne?« 

Svar: 
Forslag der kan afhjælpe kapacitetsproblemerne ved datalogiuddannelserne -  specielt ved 

Københavns universitet -  vil blive meget positivt modtaget i undervisningsministeriet, idet jeg 
betragter det som en yderst vigtig opgave at få løst datalogiproblemerne. 

Foreløbig afventer jeg et konkret oplæg, som jeg kan studere nærmere. 

Ad § 20.08. Højere og videregående uddannelser m.v. 

Spørgsmål nr. 9: 
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»Agter ministeren at genfremsætte det af den tidligere regering fremsendte aktstykke nr. 
507, Ålborg universitetscenter, projektering og opførelse af 4. byggeafsnit samt byggeprogram 
m.v. for 5. byggeafsnit?« 

Svar: 
Det må fortsat anses for nødvendigt, at der for at dække lokalebehovet i forbindelse med 

den forøgede tilgang af studerende sker en yderligere udbygning af Ålborg universitetscenter. 
Som led i regeringens spareplan undersøges det, om en strækning af den tidligere 

forudsatte udbygningstakt er mulig. 
Når dette spørgsmål er afklaret, påregnes sagen påny forelagt for finansudvalget. 

Ad § 20.10.01. Rigshospitalet. 

Spørgsmål nr. 10: 
»Hvilke arbejdstidsregler gælder for overlæger og I., reservelæger på rigshospitalét?« 

Svar: 

Efter aftale af 4. juni 1981 mellem finansministeriet og tjenestemændenes centralorganisa- 
tioner om de for statens tjenestemænd gældende arbejdstidsregler m.m. samt om overarbejds- 
betaling og godtgørelse for mistede fridage omfattes tjenestemænd i lønramme 24 og højere 
lønrammer ikke af reglerne om højeste tjenestetid. Det forudsættes dog, at der påhviler disse 
grupper -  som bl.a. omfatter overlæger ved rigshospitalet -  en arbejdsforpligtelse, som mindst 
svarer til den, der påhviler ansatte med aftalt højeste tjenestetid. 

For 1. reservelæger -  som for øvrige reservelæger -  gælder de vedlagte regler om arbejds- 
tid i kap. II (§§ 4-13) i overenskomst af 19. oktober 1981 mellem finansministeriet, Amtsråds- 
foreningen i Danmark, Københavns kommune og Frederiksberg komùne på den ene side og 
Foreningen af yngre Læger på den anden side vedrørende underordnede sygehuslægers 
ansættelse i statens tjeneste. Der er herefter en gennemsnitlig ugentlig arbejdstid på 40 timer, 
og der er i forbindelse hermed fastsat nærmere bestemmelser om indregning af rådighedstje- 
neste i arbejdstiden samt om frihed i medfør af aften- og nattjeneste og tjeneste på søn- og 
helligdage. 
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Underbilag 

LØNNINGS- OG PENSIONSNÆVNET 

OVERENSKOMST 
mellem 

finansministeriet, Amtsrådsforeningen i Danmark, Københavns kommune og Frederiksberg 
kommune på den ene side og Foreningen af yngre Læger på den anden side vedrørende 

underordnede sygehuslægers ansættelse i statens tjeneste ' 
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Kapitel 11 

Arbejdstid 

§ 4. Tjenestetidsbegreber 

1. Arbejdstid: 
Den samlede værdi af normaltjeneste/rådighedstjeneste/tilkald under rådighedstjeneste. 

2. Normaltjeneste: 
Planlagt tjeneste (bortset fra rådighedstjeneste), der indgår i den gennemsnitlige ugentlige 

arbejdstid. 
Under normaltjenesten udfører den underordnede læge arbejde på det anviste tjeneste- 

sted. 
Normaltjenesten andrager mellem 6 og 9 timer daglig. 
Der forekommer følgende former for normaltjeneste: 

a) Dagtjeneste, dvs. tjeneste, der påbegyndes mellem kl. 6 og kl. 10 og afsluttes senest kl. 18. 
b) Aftentjeneste, dvs. tjeneste, der påbegyndes kl. 14 eller senere og som strækker sig ud Over 

kl. 17. 
c) Nattjeneste, dvs. tjeneste, der påbegyndes kl. 22 eller senere. 

3. Rådighedstjeneste. 
Beredskabstjeneste, hvor den underordnede læge ikke udfører arbejde, før den pågælden- 

de tilkaldes fra tjenestestedet. 
Der forekommer følgende former for rådighedstjeneste: 

a) Rådighedstjeneste fra bopæl. 
b) Rådighedstjeneste fra et af institutionen anvist vagtværelse. 

I begge tilfælde skal den pågældende kunne give møde omgående efter tilkald. 

4. Tilkald under rådighedstjeneste: 
Perioder under rådighedstjeneste, hvor den underordnede læge udfører arbejde (regnet fra 

tilkaldelsen). 

5. Overarbejde: 
Tjeneste, der uden at være rådighedstjeneste, ligger ud over normaltjenesten. 

6. Mistede fridage: 

Pålagt tjeneste på dage, hvor den underordnede læge i henhold til tjenestelisten skulle 
have været tjenestefri. 

7. Tilkald til tjeneste uden for normaltjeneste/rådighedstjeneste: 
Henvendelse til den underordnede læge om at give møde til arbejde i perioder, hvor den 

pågældende er tjenestefri. 
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- § 5. Arbejdstid 

Stk. 1. Den gennemsnitlige ugentlige arbejdstid er 40 timer. 
Stk. 2. Arbejdstidens placering på ugens enkelte dage fastsættes af institutionen under 

hensyn til dennes arbejdsgang, og således at dagtjenesten for den enkelte underordnede læge 
over en periode af 3 måneder gennemsnitligt andrager mindst 20 timer pr. uge. 

Ved fravær på grund af ferie, sygdom, barsel, tjenestefrihed etc. reduceres den nævnte 
gennemsnitlige ugenorm på 20 timer tilsvarende. 

Stk. 3. Tjenesteliste bekendtgøres, således at den underordnede læge til stadighed er 
orienteret om tjenestens (såvel normaltjenestens som rådighedstjenestens) beliggenhed og de 
ugentlige fridages placering mindst 4 uger forud. Orientering om frihed for udført særlig 
tjeneste, f.eks. overarbejde, tjeneste på søn- og helligdage m.v. gives senest 48 timer forud for 
det tidspunkt, hvor sidste tjeneste før frihedsperioden tiltrædes. 

§ 6. Normaltjeneste 

Stk. 1. Dagtjeneste placeres normalt i tidsrummet mandag-fredag kl. 8-16. 
Stk. 2. Den enkelte underordnede læges dagtjeneste kan dog placeres med begyndelse kl. 

6-10, henholdsvis med afslutning kl. 18. 
Stk. 3. For hver fulde 40 timers normaltjeneste, der er udført i aften- og nattjeneste, ydes 

der 2 timers frihed (fra I. oktober 1982 3 timers frihed). 
Stk. 4. Såfremt der for underordnede læger må ændres i normaltjenestens beliggenhed i 

forhold til den i tjenestelisten fastlagte, skal der gives et varsel på mindst 72 timer. Hvis dette 
varsel ikke overholdes, ydes der en godtgørelse for de omlagte timer på 10,24 kr. pr. time. 
Beløbet reguleres med 22 øre for hver 3 points, hvormed reguleringspristallet forhøjes over 
106 (januar 1980 = 100). Ved omlagte timer forstås timer, hvor lægen ifølge tjenestelisten 
ikke skulle være i tjeneste, men som efter ændringen bliver normaltjenestetimer. 

§ 7. Overarbejde 

Stk. I. Overarbejde søges godtgjort med frihed, der skal være af samme varighed som det 
præsterede overarbejde med tillæg af 33Vi pet. (fra I. april 1982 50 pet.) afrundet opad til 
hele timer. 

Stk. 2. Såfremt erstatning med frihed ikke er givet ved udgangen af den 3. måned, der 
følger efter den, i hvilken overarbejdet er præsteret, betales dette med et beløb beregnet som 
1/2080 af den til den pågældende læges anciennitet svarende nettoårsløn med tillæg af 50 
pet. 

Stk. 3. Såfremt erstatningen med frihed ikke er givet ved udgangen af den 3. måned, der 
følger efter den, i hvilken overarbejdet er præsteret, kan den underordnede læge forlange 
overarbejdet afviklet med betaling i henhold til de under stk. 2 anførte bestemmelser. 

Stk. 4. Når en læge tilsiges til at udføre overarbejde, skal dette varsles dagen forud. For 
manglende varsel til overarbejde ud over en time ydes tillæg på 9,90 kr. (beløbet reguleres 
ikke). 

§ 8. Frihed 

Stk. 1. Underordnede læger har normalt fri på lørdage, søndage og søgnehelligdage. 
Stk. 2. Såfremt en læge har været pålagt tjeneste (normaltjeneste eller rådighedstjeneste) 

på en lørdag, søndag eller søgnehelligdag, ydes en anden fridag herfor, for søndagens 
vedkommende inden for den følgende uge. 

§ 9. Tilkald til tjeneste uden for normaltjeneste/rådighedstjeneste 

Stk. 1. Til underordnede læger, der uden at være pålagt rådighedstjeneste, jfr. § 13, 
tilkaldes uden for normaltjenesten, ydes der betaling som for overarbejde, jfr. § 7, stk. 2, dog 
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mindst for 3 timer. Der kan for flere tilkald inden for 3 timer kun ydes overarbejdsbetaling 
for 3 timer. 

Stk. 2. For tilkald ud over 3 timer ydes overarbejdsbetaling pr. påbegyndt time, 
Stk. 3. Såfremt tilkald finder sted på en fridag, forholdes der som ved inddragelse af en 

fridag, jfr. § 8, for så vidt angår den del af frihedsperioden, som er beliggende inden for 24 
timer forud for tiltrædelse af næste tjeneste (normaltjeneste eller rådighedstjeneste). Der kan 
for flere tilkald inden for 6 timer efter første tilkald ikke ydes yderligere betaling/erstatnings- 
frihed. Såfremt næste tilkald finder sted mere end 6 timer efter første tilkald, ydes betaling i 
henhold til bestemmelserne i stk. I. 

Stk. 4. Såfremt frihedsperioden strækker sig over flere intervaller å 24 timer, forholdes der 
inden for det enkelte interval på tilsvarende måde som nævnt i stk. 2. 

§ ,10. Tjeneste på søndage og søgnehelligdage 

Stk. 1. For normaltjeneste på søndage og de uden for søndage faldende helligdage ydes 
der 1/2 times frihed for hver times tjeneste. I stedet for sådan frihed kan der ydes en 
godtgørelse svarende til 50 pet. af timelønnen. 

Stk. 2. Nævnte tillægsbetaling ydes også for overarbejdstimer, som falder på nævnte dage, 
samt endvidere i forbindelse med tilkald under rådighedstjeneste. 

Stk. 3. Til underordnede læger, som i løbet af et kvartal (januar-marts, april-juni, juli-sep- 
tember, oktober-december) pålægges at udføre tjeneste (såvel normaltjeneste som rådigheds- 
tjeneste) på flere end 6 søndage, ydes der for tjeneste på de overskydende søndage yderligere 
en særlig tillægsbetaling svarende til halvdelen af den normale tillægsbetaling, jfr. stk. I. 

§ II. Tjeneste på lørdage/mandage 

Stk. 1. For normaltjeneste på lørdage i tidsrummet fra kl. 14 til kl. 24, og på mandage i 
tidsrummet fra døgnets begyndelse til kl. 4 ydes en tillægsbetaling på 14,70 kr. pr. time. 
Beløbet reguleres med 33 øre for hver 3 points, hvormed reguleringspristallet forhøjes over 
106 (januar 1980 = 100). Denne tillægsbetaling ydes også for overarbejdstimer, som falder 
inden for disse tidsrum. 

Stk. 2. Såfremt den underordnede læge udfører normaltjeneste på lørdage før kl. 14 som 
led i en forud tilrettelagt normaltjeneste, hvoraf halvdelen eller mere udføres efter kl. 14, ydes 
den i stk. I nævnte tillægsbetaling for hele tjenesten. 

Stk. 3. Såfremt den underordnede læge udfører normaltjeneste på mandage inden kl. 6 
som led i en forud tilrettelagt normaltjeneste, der påbegyndes søndag kl. 24 eller tidligere, 
ydes den i stk. 1 nævnte tillægsbetaling for den del af normaltjenesten, der ligger mellem 
søndag kl. 24 og mandag kl. 6. 

Stk. 4. Den i stk. I nævnte tillægsbetaling ydes også i forbindelse med tilkald under 
rådighedstjeneste. 

§ 12. Aften- og nattjeneste m.v. mellem klo 17 og 6 

Stk. 1. Underordnede læger, som efter ordre udfører normaltjeneste mellem kl. 17 og 6, 
får herfor en tillægsbetaling på 10,24 kr. pr. time. Beløbet reguleres med 22 øre for hver 3 
points, hvormed reguleringspristallet forhøjes over 106 (januar 1980 = 100). 

Stk. 2. Nævnte tillægsbetaling ydes også for overarbejdstimer, som falder inden for , 
nævnte tidsrum, samt endvidere i forbindelse med tilkald under rådighedstjeneste. 

Stk. 3. Til underordnede læger, som i løbet af et kvartal (januar-marts, april-juni, juli-sep- 
tember, oktober-december) pålægges at udføre flere end 31 aften- og/eller nattjenester, ydes 
der for de overskydende tjenester for arbejde mellem kl. 17 og 6 yderligere en særlig tillægs- 
betaling svarende til halvdelen af den normale tillægsbetaling, jfr. stk. I. 

§ 13. Rådighedstjeneste 
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Stk. 1. Underordnede læger kan pålægges rådighedstjeneste, jfr. § 4, pkt. 3. 
Stk. 2. Underordnede læger kan endvidere pålægges rådighedstjeneste af de i stk. I 

nævnte arter i et fuldt døgn (døgnvagt) på dage, hvor der ikke er fuldt dagarbejde (fortrinsvis 
søn- og helligdage). 

Stk. 3. Rådighedstjeneste (bortset fra døgnvagter, jfr. stk. 4) indgår i den gennemsnitlige 
ugentlige arbejdstid, jfr. § 5, stk. 1, med følgende værdier: 

Vagt 1:1/3 time. 
Vagt 11: 3/4 time. 

Stk. 4. Døgnvagter indgår i den gennemsnitlige ugentlige arbejdstid, jfr. § 5, stk. 1, med 
følgende værdier: 

Vagt I: 14 timer. 
Vagt 11: 20 timer. 

Stk. 5. Såfremt der for underordnede læger må ændres i rådighedstjenestens placering i 
forhold til den i tjenestelisten fastlagte -  herunder tildeling af ekstra rådighedstjeneste -  skal 
der gives et varsel på mindst 72 timer. Hvis dette varsel ikke overholdes, ydes der pr. time -  
herunder timer med effektivt arbejde -  en godtgørelse svarende til halvdelen af den i § 6, stk. 
4, omhandlede godtgørelse. 

Stk. 6. Det antal timer, der, jfr. stk. 3, ydes for tilkald med effektivt arbejde under 
rådighedstjeneste, opgøres ved afslutningen af den periode, som tjenestelisten dækker. 

Det herefter opgjorte antal timer honoreres gennem afspadsering med et tillæg i tid på 
33 1/3 pet. (fra 1. april 1982 50 pct.), der indlægges i den (næst)følgende tjenesteliste. Såfremt 
afspadsering ikke er mulig, honoreres timerne gennem betaling som for overarbejde, jfr. § 7, 
og der bortses fra tillægget på 33 xh pet. (fra I. april 1982 50 pct.). 

Stk. 7. I forbindelse med tilkald til effektivt arbejde under rådighedstjeneste gælder 
bestemmelserne i §§ 10-12, såfremt tilkaldene finder sted i de herfor relevante tidsrum. Hvert 
opkald tæller som mindst I times arbejde. Opkald honoreres pr. påbegyndt time, i hvilken 
effektivt arbejde udføres. Der kan for flere opkald inden for samme time kun ydes frihed 
som for overarbejde eller overarbejdsbetaling for én time. 

Stk. 8. For døgnvagter, jfr. stk. 2, gælder følgende regler: 

a) For de første 8 timers effektivt arbejde ydes ingen særskilt frihed eller betaling. 
b) For effektivt arbejde ud over 8 timer ydes der frihed som for overarbejde eller overar- 

bejdsbetaling. 
c) Bestemmelserne i §§ 10-12 finder anvendelse ved opkald af såvel den under a) som b) 

nævnte art. 
d) Det effektive arbejde under døgnvagter opgøres som anført i stk. 7, 2. afsnit. 

Stk. 9. Ved udarbejdelsen af den i § 5, stk. 3, nævnte tjenesteliste skal det tilstræbes, at 
personalet ikke umiddelbart efter udført rådighedstjeneste pålægges normaltjeneste i form af 
dagtjeneste eller døgnvagt. 

Såfremt de ansatte alligevel pålægges normaltjeneste i form af dagtjeneste eller døgnvagt i 
tilslutning til en rådighedstjenestes ophør, og de pågældende ikke under rådighedstjenesten 
har haft en hviletid, der har udgjort mindst halvdelen af rådighedstimerne (for døgnvagter 
dog 11 timer), hvoraf mindst 4 timer, skal falde i tidsrummet imellem kl. 23 og den efterføl- 
gende tjenestes påbegyndelse, jfr. aftale af 1981, indgået i henhold til kapitel 4 i arbejdsmini- 
steriets bekendtgørelse om hviletid og fridøgn af 15. august 1980, skal de pågældende ikke 
tiltræde dagtjenesten eller døgnvagten, før der er opnået 8 timers sammenhængende hvile 
efter afslutningen af arbejdet i sidste opkald under rådighedstjenesten. 

For de timer, hvori de pågældende af denne grund er fraværende den følgende dag, 
foretages der et tidsfradrag for hver time, den ansatte skulle have udført tjeneste. For 
døgnvagter sker fradraget dog med de værdier pr. time, som er anført i nærværende bestem- 
melse stk. 3. Fradraget foretages i arbejdstidsopgørelsen eller i opgørelsen for arbejdstimer 
m.v. 
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Den i 2. afsnit omhandlede hviletid under rådighedstjeneste udgør antallet af rådighedsti- 
mer med fradrag af opkald, beregnet som anført i stk. 7, 2. afsnit. 

Ad § 20.10.01. Rigshospitalet. 

. Spørgsmål nr. 11: 
»Hvor mange overlægestillinger er der (besat) på rigshospitalet?« l 

Svar: 
På finansloven for 1982 er godkendt i alt 137 overlægestillinger på rigshospitalet incl. 

Finseninstituttet og Fysiurgisk Hospital i Hornbæk. Heraf var pr. I. oktober 1982 6 stillinger 
ledige, mens 5 stillinger var besat med vikar. 

Der vil næsten altid være et antal stillinger ledige, fordi der går nogen tid fra en stilling 
bliver ledig, til opslags- og ansættelsesproceduren -  der især for overlæger er omfattende -  er 
gennemført. 

Rigshospitalet har i den seneste tid generelt været tilbageholdende med at besætte ledige 
overlægestillinger. Dette skyldes dels arbejdet med generalplanen, dels at undervisningsmini- 
steriet har anmodet rigshospitalet om at foretage en prioritering af overlægestillingerne med 
henblik på en vurdering af, i hvilket omfang det vil være muligt at tilgodese nye og ændrede 
overlægefunktioner inden for det eksisterende stillingstal. Som eksempel herpå kan nævnes, 
at der ved en intern omprioritering er tilvejebragt en overlægestilling til en langtidsmedicinsk 
afdeling, der skal oprettes efter aftale med Københavns kommune. 

Ad § 20.10.01. Rigshospitalet. 

Spørgsmål nr. 12: 
»Hvordan er den registrerede ugentlige/månedlige arbejdstid for overlæger? 
(Der ønskes en opstilling fordelt på grupper med f.eks. 10 timer, 20 timer, 25 timer, 30 

timer etc.)« 

Svar: 
Samtlige overlæger har en forudsat arbejdstid på mindst 40 timer pr. uge, jfr. svaret på 

spørgsmål nr. 10. Der foretages ikke en egentlig registrering af den faktiske arbejdstid for 
overlæger. 

Ad § 20.10.01. Rigshospitalet. 

Spørgsmål nr. 13: 
»I hvilket omfang varetager overlægegruppen funktioner (privat praksis etc.) uden for 

rigshospitalet? 
Hvilke? Hvor mange timer ugentlig?« 

Svar: 
Ministeriet er ikke i besiddelse af oplysninger om omfanget af sådan virksomhed og 

mener heller ikke at kunne kræve oplysninger herom, når det drejer sig om virksomhed uden 
for tjenesten. 

Ad § 20.10.01. Rigshospitalet. 

Spørgsmål nr. 14: 
»Hvorledes forklares forskelle i sygelighed generelt på rigshospitalet sammenlignet med 

provinssygehusene?« 
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Svar: 
Man skal henvise til de i finansministerens skrivelse af 24. september 1981 med bilag til 

finansudvalget meddelte oplysninger om resultaterne af en undersøgelse af sygefraværet på 
sygehusene i Herlev, Hvidovre, Horsens, Tarm, Århus og rigshospitalet. 

Der kan af det foreliggende oplysningsmateriale udledes følgende gennemsnitlige 
fraværsprocenter for samtlige ansatte ved disse sygehuse i 1. kvartal 1981: 

Herlev ; 7,6 
Hvidovre: månedslønnede -  
Hvidovre: timelønnede 
Horsens 4,5 
Tarm: månedslønnede 3,7 
Tarm: timelønnede . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  6,2 
Århus.... 3̂ 8 
Rigshospitalet . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  5,8 

Ministeriet er ikke i besiddelse af materiale, der giver grundlag for slutninger med hensyn 
til forskelle i sygelighed og årsagen hertil. 

Finansudvalget har ved et samråd med finansministeren om sygefravær udbedt sig 
materiale om sygeligheden for specielle grupper af ansatte ved rigshospitalet. Finansministe- 
ren vil vende tilbage til dette spørgsmål over for finansudvalget. 

Ad § 20.10.01. Rigshospitalet. 

Spørgsmål nr. 15: 
»Kan ministeren opstille beregninger over udnyttelsesgraden (= timer pr. uge) for 

rigshospitalets undersøgelses- og behandlingsapparatur (laboratorier, operationsstuer, 
røntgenanlæg, scanningsanlæg etc.)?« 

Svar: 
Der foretages ikke løbende registrering af udnyttelsesgraden for rigshospitalets undersø- 

gelses- og behandlingsapparatur generelt, men i forbindelse med anskaffelse af apparatur og 
tilpasning af kapaciteten på operationsstuerne til behovet foretages internt på hospitalet ad 
hoc vurderinger. 

Jeg kan i øvrigt oplyse, at rigshospitalets bestyrelse har taget initiativ til, at det undersø- 
ges, på hvilke områder anskaffelse og anvendelse af større medicoteknisk apparatur kan 
koordineres mellem rigshospitalet og sygehuskommunerne i hovedstadsområdet. 

,Ad § 20.10.01. Rigshospitalet. 

Spørgsmål nr. 16: 
»Hvilke kommentarer har ministeren til generalplanen, som bl.a. indebærer nedlæggelse 

,af Fysiurgisk Hospital i Hornbæk og integrering af Finseninstituttet? Hvilke planer haves for 
så vidt angår personalet på disse 2 hospitaler?« 

Svar: 
Indledningsvis vil jeg gerne redegøre for baggrunden for udarbejdelsen af en generalplan 

for rigshospitalet, herunder Fysiurgisk Hospital i Hornbæk og Finseninstituttet. 
I løbet af 1970erne blev det klart, at der var et stadigt stigende behov for en samordning 

af den igangværende udbygning af sygehusvæsenet, specielt i hovedstadsområdet. I 1978 blev 
der nedsat en styringsgruppe med medicinaldirektøren som formand, som bl.a. skulle 
behandle spørgsmålet om rigshospitalets indpasning i det samlede sygehusvæsen. I overens- 
stemmelse med styringsgruppens indstilling overtog staten pr. I. januar 1980 Fysiurgisk 
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Hospital i Hornbæk og pr. 1, januar 1981 tillige Finseninstituttet som herefter begge blev 
sammenlagt med rigshospitalet. Personalet fra de to hospitaler overgik til ansættelse ved 
rigshospitalet. 

Fra I. januar 1981 blev der endvidere etableret en bestyrelse for rigshospitalet med 
repræsentanter for bl.a. sygehuskommunerne. 

Af styringsgruppens indstilling fremgik det desuden, at der var et betydeligt behov for 
fornyelse af hospitalets ældre bygninger. For at opnå funktionsmæssige og økonomiske 
fordele i forbindelse med bygningsfornyelsen blev der udarbejdet planer for en fysisk 
integrering, hvilket bl.a. indebar forslag om nybyggeri på Tagensvej-området. Disse byggepla- 
ner viste sig imidlertid at være så dyre, at den daværende undervisningsminister afstod fra at 
fremsætte byggelovforslag og i stedet lovede folketinget en redegørelse, når der var foretaget 
en fornyet gennemgang af de fysiske forhold for rigshospitalet. Den daværende undervis- 
ningsminister anmodede herefter rigshospitalets bestyrelse om at udarbejde en generalplan for 
den fremtidige dimensionering og fysiske placering af hospitalets funktioner. Denne placering 
skulle så vidt muligt ske inden for den eksisterende bygningsmasse. 

Generalplanredegørelsen blev afgivet til undervisningsministeren i juni 1982 og er for 
tiden til behandling i ministeriet. 

Generalplanredegørelsen indeholder flere forskellige forslag til den fremtidige fysiske 
placering af de nuværende statslige sygehusfunktioner. Rigshospitalets bestyrelse har i sin 
indstilling fremhævet et forslag, der indebærer, at de kræftbehandlende funktioner overflyttes 
fra Finseninstituttet til et nyt kræftbehandlingscenter på rigshospitalets Blegdamsvejområde, 
at der indrettes et langtidsmedicinsk og fysiurgisk center (herunder Hornbækfunktionerne) i 
de bedste af Finseninstituttets nuværende bygninger, og at Fysiurgisk Hospitals bygninger i 
Hornbæk ophører med at anvendes til hospitalsformål. Forslaget medfører anlægsudgifter, 
men også driftsbesparelser og er væsentligt billigere end de tidligere byggeplaner. Samtidig 
har jeg bemærket mig, at forslaget indebærer en reduktion i den statslige sengekapacitet, 
hvorved tendensen til overkapacitet i det samlede sygehusvæsen i hovedstadsområdet 
nedbringes. 

Jeg har endnu ikke færdiggjort mine overvejelser vedrørende generalplanen for rigshospi- 
talet. Når jeg har afsluttet disse overvejelser, vil jeg vende tilbage med den af den tidligere 
undervisningsminister lovede redegørelse over for folketinget. Herefter vil der også kunne 
redegøres nærmere for konsekvenserne for det samlede personale på rigshospitalet. 

Ad § 20.10.01. Rigshospitalet. 

Spørgsmål nr. 17: . 
»Hvor stort skønnes behovet for jordemødre at være, og vil ministeren fastholde den 

tidligere trufne beslutning om at begrænse uddannelsen af jordemødre på rigshospitalet?« 

Svar: 

Af den seneste oversigt fra sundhedsstyrelsen over normerede, men ubesatte jordemoder- 
stillinger fremgår det, at der på landsplan var 115 ubesatte stillinger. Siden opgørelsen er 
yderligere 30 jordemødre blevet færdige (10 fra afdelingen i Ålborg og 20 fra afdelingen i 
København). Den samlede manko er altså -  i hvert tilfælde teoretisk -  nedbragt til ca. 85 
jordemødre på landsplan. 

Med de jordemoderelever, der allerede er inde i uddannelsessystemet, vil der i perioden 
frem til I. oktober 1985 blive færdigunddannet mellem 170 og 180 jordemødre. Fra midten af 
80'erne skulle der således ikke længere være mangel på jordemødre. 

På grund af svag mobilitet blandt de færdiguddannede kan man ikke udelukke, at der 
fortsat visse steder i landet vil være ubesatte stillinger. Dette problem kan ikke løses ved atter 
at udvide optagelseskapaciteten ved afdelingen i København. Hertil kommer, at der gennem 
en periode har været -  og stadig er -  meget store problemer med at skaffe praktikpladser til 

. I jordemodereleverne i Københavnsområdet. 
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I stedet for at øge optagelsestallet i København mener jeg, at der bør satses på at 
tilrettelægge jordemoderuddannelsen på en måde, der fremmer en rimelig geografisk spred- 
ning af de færdiguddannede, og et sådant arbejde er sat i gang. 
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Ad § 21 

M i n i s t e r i e t  f o r  k u l t u r e l l e  a n l i g g e n d e r  

Fra ministeren for kulturelle anliggender er modtaget følgende skrivelse i besvarelse af de 
deri gengivne spørgsmål: ' I 

MINISTERIET FOR KULTURELLE ANLIGGENDER 
Den 20. oktober 1982 

I skrivelse af 12. oktober 1982 (bilag nr. 21.01.) har finansudvalget i forbindelse med 
gennemgangen af forslag til finanslov for 1983 udbedt sig svar på nedennævnte spørgsmål 
vedrørende bidraget fra ministeriet for kulturelle anliggender. 

Ad § 21.02. Biblioteker og arkiver. 

Spørgsmål 1 : 
Hvor stort procentvis fald har der i årene 1975-82 været på materialekontiene på 

henholdsvis Det kgl. Bibliotek og universitetsbibliotekerne i København samt på statsbibliote- 
ket? 

Svar: 
Ministeriet er gået ud fra, at der ønskes en sammenligning mellem bevillingerne til 

anskaffelse af bøger, tidsskrifter m.v. i finansloven for 1975-76 og finanslovforslaget for 1983 
(prisniveau januar 1982) opgjort i samme prisniveau. Ved sammenligningen er institutioner- 
nes beregninger af de konstaterede prisstigninger lagt til grund. 

Ministeriet har modtaget oplysning om, at bevillingerne til institutionerne under hoved- 
konto 2.01. til indkøb af bøger og tidsskrifter m.v. udviser et fald på ca. 60 pet. 

Bevillingerne til indkøb af bøger, tidsskrifter m.v. under Statsbiblioteket i Århus udviser et 
mindre fald -  knap 50 pet. Dette skyldes bl. a., at en større del af .besparelserne på denne 
institution er gennemført på bevillingerne til indbinding. 

Spørgsmål 2: 
Det har været anført, at der skal spares 50 mill. kr. på folkebiblioteksområdet. Kan 

ministeren bekræfte dette? 
Hvorledes agtes i givet fald besparelsen realiseret? 

Svar: 
Det kan bekræftes, at en besparelse på 50 mill. kr. på de kommunale udgifter til folkebib- 

lioteksområdet, som en delvis kompensation for mistede bloktilskud, indgår i regeringens 
spareplan. 

Kulturministeriet har overfor kommunerne anvist muligheder for indtægtsforøgelser eller 
besparelser for dette beløb. 
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Kulturministeriets anvisninger omfatter en henstilling til kommunerne om, at folkebiblio- 
tekernes driftsudgifter begrænses ved en generel nedsættelse af serviceniveauet. 

De kommunale indtægter kan øges ved opkrævning af bøder ved for sen aflevering og 
betaling for reservationer. 

Der kan endvidere peges på, at der ifølge gældende lov kan ske en bortskæring eller en 
begrænsning i aktiviteter som musikbiblioteker, kulturelle arrangementer, kunstbiblioteksvirk- 
somhed m.v., omlægning af mindre filialer til bogbusbetjening, evt. i et kommunalt samarbej- 
de, samt nedsættelse af åbningstider m.v. 

Det er den enkelte kommunes afgørelse, på hvilken måde besparelser/merindtægter skal 
udmøntes. 

Ministeriet har skønnet, at kommunerne vil oppebære indtægter på 18 mill. kr. og have 
mindreudgifter på 32 mill. kr. 

Gennemførelsen af de nævnte besparelser vil, som det fremgår af ministeriets ændrings- 
forslag til finanslovforslaget for 1983, have afledede besparelsesmæssige virkninger på 
kontiene § 21.2.05. Tilskud til biblioteksformål, L 171 1964 og L 307 1982, 51.01. Driftstil- 
skud, 51.02. Til bibliotekernes fælles opgaver og 51.06. Dispositionssum. 

Ad § 21.03. Museer. 

Spørgsmål 3: 
Hvad vil det koste at flytte, renovere og genopstille Den kgl. Afstøbningssamling? 

Svar: 
Ifølge rapporten af juni 1982 fra det af kulturministeriet nedsatte udvalg vedrørende Den 

kgl. Afstøbningssamling må en flytning af afstøbningssamlingen fra det nuværende opbeva- 
ringssted i Ledøje til København anslås til ca. 740.000 kr., mens en flytning til Odense vil 
koste ca. 940.000 kr. Tallene er baseret på et foreløbigt tilbud, som af udvalget er indhentet 
hos det firma, som i sin tid forestod samlingens flytning til Ledøje. Herudover må der regnes 
med udgifter til en konservator og en arkæolog, som skal organisere og overvåge nedpakning 
og udpakning af samlingen. 

Udgifterne til afstøbningssamlingens konservering og restaurering efter flytningen er af 
udvalget skønsmæssigt opgjort således (prisniveau januar 1982): 

kr. 
Løn til faguddannet konservator, årligt 120.000 
Løn til konserveringstekniker, årligt . 100.000 
Materialer, årligt 50.000 
Drift af værksted, årligt 40.000 

lait, årligt 310.000 
Éngangsudgift til etablering af værksted . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  I . . . . . . .  125.000 

Udvalget anslår, at et personale på to personer vil være fuldt beskæftiget i en årrække 
med samlingens renovering. 

Der foreligger ikke på nuværende tidspunkt overslag over, hvad en egentlig museal 
genopstilling af afstøbningssamlingen vil koste. 

MIMI STILLING JAKOBSEN 
/ Søren Clausen 

fm. 
Til finansudvalget 
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Ad § 2 2  

Fo r sva r smin i s t e r i e t  

Fra forsvarsministeren er modtaget følgende skrivelse i besvarelse af de deri gengivne 
spørgsmål: 

FORSVARSMINISTERIET 
Den 19. oktober 1982 

Under henvisning til finansudvalgets skrivelse af 14. oktober 1982 (Bil. nr. 22.01.) følger 
hoslagt i 40 eksemplarer besvarelse af de stillede 9 spørgsmål. 

HANS ENGELL 
I Birgit Reeh 

. Til finansudvalget 

Ad § 22.01.13. Forsvarets oplysnings- og velfærdstjeneste. 
Spørgsmål 1 : 

»Eksemplarer af de regler, der fastlægger virksomhedens omfang, bedes tilsendt udvalget. 
Samtidig udbedes en opstilling, der viser, hvorledes ressourceforbruget både med hensyn til 
de samlede udgifter og personalemæssigt er i henholdsvis den mod offentligheden vendte 
virksomhed og den indadvendte virksomhed.« 

Svar: 
Kundgørelse for forsvaret B. 22-1977, direktiv for forsvarets oplysnings- og velfærdstjene- 

ste, vedlægges i 40 eksemplarer*). 
Til yderligere orientering vedlægges beretning om forsvarets oplysnings- og velfærdstjene- 

stes virksomhed i 1981 i 10 eksemplarer*). 
Endelig vedlægges den ønskede opstilling over ressourceforbruget. Til denne opstilling 

skal knyttes følgende bemærkninger: 
Budgettet for 1981 er udgangspunkt for opdelingen i udadvendt og indadvendt virksom- 

hed. Den foretagne opdeling i indadvendt og udadvendt virksomhed beror til en vis grad på 
skøn, da forsvarets oplysnings- og velfærdstjenestes regnskab ikke umiddelbart giver mulig- 
hed for en detaljeret opdeling. 

Socialsektionen og de to forretningsudvalg er begge indadrettede. Oplysningssektionen er 
både indadrettet og udadrettet med vægten på det udadrettede. 

Ved fordelingen af fællesudgifterne, herunder administrationssektionen, er der foretaget 
en ligelig fordeling på indadrettet og udadrettet virksomhed, såfremt særlige forhold ikke har 
været gældende, f. eks. oprettelse af telefonanlæg til 30.000 kr. til forretningsudvalgene. 

*) Ikke optrykt. 
8 Finans- og tillægbev.lovforslag og betænkninger herover. 
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Udgifterne i forbindelse med forsvarets oplysnings- og velfærdstjeneste omfatter udover 
tjenestens eget budget udgifter til militært personale på ca. 700.000 kr. på forsvarskommando- 
ens budget. Heraf skønnes ca. 500.000 kr. at vedrøre den udadrettede virksomhed. 

Endvidere har forsvarskommandoen ydet ca. 290.000 kr. til trykning af serien »Forsvaret i 
samfundet«, hvoraf ca. halvdelen må regnes til udadrettet virksomhed. 
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I 
Underbilag 

Opstilling 
over 

ressourceforbruget ved Forsvarets Oplysnings- og Velfærdstjeneste I , . 

1981 budget Indadrettet Udadrettet Forsvadrskom-man oen 

Lønninger 4.400.000 3.545.200 854.800 700.000') 
Rejser 540.000 186.000 354.000 
Trykning 740.000 240.000 500.000 290.0002) 
Fotokopiering 82.000 41.000 41.000 
Porto. 400.000 180.000 220.000 
Telefon. 85.000 60.000 25.000 
Kontorhold 305.000 155.000 150.000 
Rengøring, vagtselskab 230.000 155.000 115.000 
Anskaffelse af materialer 245.000 125.000 120.000 
Fremstilling af film 640.000 640.000 
Udstillingsbus 127.000 127.000 " (éngangsudg.) 
Reparation og vedligehold . . . . .  116.000 58.000 58.000 
Husleje og varme ' . . . . . . . . . . . . . . .  390.000 195.000 195.000 ll 
I alt 8.300.000 4.900.200 3.399.800 
Personale ' l .25'/a heltid3) 8Y2 heltid3) 

7 deltid ' l 2 deltid 

') Heraf udadrettet ca. 500.000 
l 2) Heraf udadrettet ca. 145.000 

3) Heri inkluderet de 4 militære, ' der lønnes af Forsvarskommandoen. 



116 Bilag til bet. o. f.t. finanslov for 1983 

Ad § 22.02. Værnene m. v. 

Spørgsmål 2: 
Er der efter ministerens opfattelse fortsat behov for opretholdelse af en særlig vejrtjeneste 

under værnene, jfr. § 16.08.02.? Kan denne vejrtjenestes opgaver ikke løses af det til ministe- 
riet for offentlige arbejder nu overførte Meteorologisk Institut? 

Svar: 

Efter at både Meteorologisk Institut og Forsvarets Vejrtjeneste med virkning fra den I. 
august 1981 er overført fra forsvarsministeriet til ministeriet for offentlige arbejder, eksisterer 
der ingen særlig vejrtjeneste under forsvaret. " 

Spørgsmålet om en samordning under ministeriet for offentlige arbejder af de 3 vejrtjene- 
ster (Meteorologisk Institut, Flyvevejrtjenesten og Forsvarets Vejrtjeneste) vil blive behandlet 
i et udvalg under dette ministerium. 

Ad § 22.03.64. Geodætisk institut. 

Spørgsmål 3: 
Hvilke muligheder finder ministeren for gennem en forhøjelse af taksterne på de af 

instituttet producerede ydelser at opnå bedre balance mellem indtægter og driftsudgifter? 
Oplysning om priserne på de af instituttet mest solgte produkter udbedes. 

Svar: 
Instituttets prispolitik har efter forsvarsministeriets bestemmelse i en meget lang årrække 

været baseret på en periodevis forhøjelse af priser i overensstemmelse med den almindelige 
stedfundne prisudvikling. 

Det kan oplyses, at en for nogle år siden gennemført undersøgelse af priser på kort i en 
række andre europæiske lande har vist, at Geodætisk Instituts priser stort set ligger på samme 
niveau, hvilket indicerer, at der er almindelig tradition for -  bl. a. formentlig af kulturelle 
grunde -  at fastsætte priser på kortprodukter således, at priserne ikke er til hinder for, at 
kortene når ud i så vide kredse som muligt. 

Om produktionsomkostningerne kan det oplyses, at hovedparten af instituttets udgifter 
medgår til fremstilling og ajourføring af topografiske grundkort over Danmark, Færøerne og 
Grønland, som primært er nødvendige Tor en række offentlige funktioner, herunder forsva- 
rets. Merudgifterne til mangfoldiggørelse af de enkelte kortblade beløber sig alene til nogle få 
kroner pr. blad. 

Instituttets indtægter i 1981 har andraget ca. 8,9 mill. kr., der fordeler sig således: 

Mill. kr. 
I. Salg til offentlige myndigheder ca. 3,15 
2. Salg til private ca. 5,40 
3. Øvrige indtægter (lejeindtægter, salg af brugt materiel, dagpengerefusion, 

erstatninger m.v . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  ca. 0,35 

Idet der bortses fra sidste post, på hvilken instituttet ikke har nogen indflydelse, bemær- 
kes følgende: 

Ad 1: Af beløbet vedrører ca. 1,7 mill. kr. salg til forsvaret, resten til kommuner og statslige 
institutioner. En merindtægt foranlediget af en forhøjelse af instituttets priser på dette 
område vil derfor blive modsvaret af tilsvarende merudgifter på andre offentlige budgetter. 

Ad 2: Posten vedrører stort set salg af kort og kortprodukter til et beløb på ca. 4,74 mill. kr. 
samt salg, af ophavsrettigheder, hovedsagelig i form af reproduktionstilladelser, til ca. 0,66 
mill. kr. 
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Forsvarsministeriet er af den opfattelse, at en prisforhøjelse, der går væsentlig ud over 
den almindelige inflation, vil indvirke på salget på en sådan måde, at det er tvivlsomt, om det 
vil medføre nogen større stigning af. instituttets samlede indtægt. Særlig for så vidt angår salg 
af ophavsrettigheder, hvor markedet er meget følsomt, bemærkes, at en prisstigning må 
antages at virke hindrende på udgivelsen af en række publikationer. 

Endvidere bemærkes, at det med moderne reproduktionsteknik er let at fremstille 
brugbare kopier af instituttets kort. En for stor prisforhøjelse kan derfor stimulere til ulovlig 
kopiering udover den, der allerede finder sted, et forhold, som instituttet ikke har nogen 
mulighed for at kontrollere. 

Med henvisning til det ovenfor om produktionsomkostninger anførte henledes opmærk- 
somheden på, at en prisforhøjelse, der resulterer i uændret indtægt ved et lavere salg, ikke 
medfører besparelser af driftsudgifter, der inden for meget vide rammer er uafhængige af, om 
der trykkes et større eller mindre antal kortblade. 

Der vedlægges et eksemplar af instituttets prisliste, hvor de meste solgte produkter er 
angivet med kryds*). 

Ad § 22.03.69. Christiansø. 

Spørgsmål 4: 
Vil der efter ministerens opfattelse kunne opnås statslige driftsbesparelser ved overførsel 

af øen til en af de bornholmske kommuner eller til Bornholms amtskommune? 

Svar: 
Driftsudgifterne på nævnte konto udgør ifølge finanslov for finansåret 1982 kr. 3.127.000, 

medens indtægterne udgør kr. 710.000. På denne konto posteres ikke lønninger til fyrpersona- 
le, idet bl. a. disse udgifter afholdes af farvandsdirektoratet. Desuden afholdes udgifterne til 
sociale formål af socialministeriet. 

Hvis øen overføres til kommunal regie, vil der formentlig kunne spares ca. 10 pet. i 
statslige driftsudgifter på nævnte konto, men da staten ejer al fast ejendom på øen, vil en 
overførsel til en kommune medføre, at staten skal betale ejendomsskatter til denne kommune. 

I sin tid undlod kommunalreformkommissionen at inddrage Christiansø i kommuneord- 
ningen på grund af øens helt specielle historiske forudsætninger. Ingen af de bornholmske 
kommuner var i øvrigt interesseret i at få Christiansø indlemmet. 

Ad § 22.03.70. Nyboder. 
Spørgsmål 5: 

Vil ministeren søge opnået bedre balance mellem udgifter og indtægter på denne hoved- 
konto? Burde Nyboder ikke overføres til boligministeriets administration? 

Svar: 
I forslaget til finanslov for 1983 er driftsudgifterne til Nyboder opført med ca. 7,7 mill. kr. 

og lejeindtægten med ca. 6 mill. kr. Underskuddet vil således udgøre ca. 1,7 mill. kr. 
Der findes 760 lejemål i Nyboder med et samlet boligareal på ca. 28.600 m2. Boligarealet 

omfatter i overensstemmelse med boligbidragscirkulæret kun beboelige, opvarmelige, rum. 
Køkken-, toilet- og gangarealer er således ikke medregnet. 

Boligerne er gennemgående små og dårligt udstyret. Der er således kun 12 boliger, hvis 
areal overstiger 100 m2, og 662 boliger har et areal på mellem 17 2  og 50 m2. Over halvdelen 
af boligerne har fælles toilet for op til 4 familier. 

Boligerne udlejes som lejeboliger til militært og civilt personel i søværnet. 
I foråret 1974 iværksatte forsvarsministeriet en vurdering af samtlige boliger, hvilket 

resulterede i en forøgelse af lejeindtægten på godt 100 pet. -  fra ca. 1,3 mill. kr. til ca. 2,7 

*) Ikke optrykt. 
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mill. kr. Hermed, bjev lejeniveauet i Nyboder bragt i overensstemmelse med niveauet i 
tilsvarende lejligheder i den private boligmasse. 

Lejen i Nyboder reguleres -  ligesom i statens øvrige lejeboliger -  2 gange årligt på 
grundlag af de beregninger, som finansministeriet foretager over de med driften af udlej- 
ningsejendomme forbundne udgifter. Disse reguleringer har medført, at lejeindtægten siden 
1976/77 er steget fra ca. 2,7 mill. kr. til ca. 6 mill. kr. i 1983, hvilket svarer til en forøgelse i 
prisen pr. m2 fra knap 100 kr. i 1976/77 til ca. 210 kr. i 1983. 

Der er således ikke mulighed for at gennemføre lejeforhøjelser ud over de nævnte 
halvårlige reguleringer, medmindre der gennemføres særlige forbedringer og sammenlægnin- 
ger af de mindre lejlighedstyper. Hovedparten af Nyboder -  de gule huse -  er imidlertid 
fredet i klasse A. Det særlige bygningssyn skal derfor godkende ethvert arbejde på disse huse, 
der ikke kan karakteriseres som almindelig vedligeholdelse. Udgifterne til et sådant projekt 
ville efter forsvarsministeriets opfattelse blive så betydelige, at de gennemførte forbedringer 
næppe ville kunne begrunde lejeforhøjelser i et omfang, der ville give en rimelig forrentning 
af de anvendte midler. 

Hvad angår spørgsmålet om at overføre Nyboder til boligministeriets administration kan 
oplyses følgende: 

Det daværende administrationsråd afgav i 1965 en rapport om Nyboder, hvori bl. a. blev 
foreslået at afhænde Nyboder til anvendelse som kontorer, kollegier og private boliger. 
Forslaget blev forhandlet med finansministeriet og undervisningsministeriet, som dog ikke 
kunne anbefale at omdanne Nyboder til de nævnte formål, bl. a. fordi dette på daværende 
tidspunkt ville have medført bygningsudgifter på ca. 25 mill. kr. Boligministeriet kunne heller 
ikke tiltræde forslaget, idet man fandt det betænkeligt at ændre Nyboders tilhørsforhold på 
grund af områdets særlige miljø og bygningsmæssige værdi. Boligministeriet fandt desuden, 
at det var en naturlig forpligtelse for staten at bevare de 300-årige bygninger i Nyboder. 

Ad § 22.03.84. Bådsmandsstrædes kaserne og tilstødende militære arealer. 

Spørgsmål 6: 
Hvad er baggrunden for den forventede stigning i driftsudgifterne vedrørende Christia- 

nia? 

Svar: 
På finanslovsforslaget for 1983 er der afsat 2.438.000 kr. til driftsudgifter for Bådsmands- 

strædes kaserne. I forhold til regnskabstallet for 1981 er dette en stigning på ca. 550.000 kr., 
hvoraf ca. 320.000 kr. skyldes prisstigninger. Øvrige stigninger skyldes bl. a. forøgelse af 
udgifterne til reparation og vedligeholdelse af bygninger for at undgå yderligere svampean- 
greb på disse samt udvidelse af renholdningen af området udenom Christiania. 

I øvrigt påregnes den almindeligt skønnede forbrugsudvidelse vedrørende el og vand at 
udgøre 5-6 pet. 

Ad § 22.03.85. Det sikkerheds- og nedrustningspolitiske udvalg (udenrigsministeriet). 

Spørgsmål 7: 
»Den 3. juni 1982 afgav folketingets uddannelsesudvalg en beretning over forslag til 

folketingsbeslutning om sikkerhedspolitisk oplysningsvirksomhed (af Bilgrav-Nielsen (RV) 
m. fl.). 

Beretningen indeholdt en flertalsindstilling om, at der allerede med vedtagelsen af 
finansloven for 1983 burde overføres midler fra FOV's oplysningsvirksomhed til den øvrige 
sikkerhedspolitiske virksomhed. Agter ministeren at følge denne indstilling? I givet fald på 
hvilken måde?« 

Svar: 
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Flertalsindstillingen i nævnte beretning giver efter min opfattelse ikke grundlag for 
overførsel af midler fra forsvarets oplysnings- og velfærdstjenestes oplysningsvirksomhed til 
den øvrige sikkerhedspolitiske virksomhed. Hertil kommer, at en overførsel af midler til 
f. eks. et andet ministerium ikke vil være i overensstemmelse med forudsætningerne for 
forsvarsforliget. 

Ad § 22.20.02. Anlægs- og udlånsbevillinger til værnene m. v. 

Spørgsmål 8: 
Har ministeren til hensigt at ændre den for materielinvesteringerne indbyggede prisregule- 

ringsmekanisme på baggrund af de stedfindende samfundsøkonomiske indgreb? 

Svar: 
Af bemærkningerne til lov om forsvarets organisation m.v. fremgår, at forsvarsudgifterne 

som hidtil forudsættes reguleret for udviklingen i lønninger og priser. 
På finansloven baseres bevillingsrammen til de militære materielinvesteringer dels på 

indeks beregnet af Danmarks Statistik, dels -  for F-16 fly projektets vedkommende -  på en 
konkret beregning af prisudviklingen, herunder beregning af udviklingen i producentlandenes 
valutakurser (US $, h. fl., n. kr. og b. frcs.). På tillægsbevillingsloven reguleres forbruget på de 
enkelte projekter som følge af konstaterede, omkostningsstigninger, jfr. bestemmelser herom i 
finansministeriets budgetvejledning. 

Nævnte reguleringer tilstræber en fastholdelse af bevillingens reale købekraft og adskiller 
sig i øvrigt ikke fra tilsvarende reguleringer på øvrige områder af statsbudgettet. 

Det er fortsat hensigten at søge forsvarslovens forudsætning om fastholdelse af budgettets 
reale værdi opretholdt. 
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Ad § 2 3  

F i n a n s m i n i s t e r i e t  

Fra finansministeren er modtaget følgende skrivelser i besvarelse af de deri gengivne 
spørgsmål: 

FINANSMINISTERIET 
Den 19. oktober 1982. 

Vedlagt fremsendes i 40 eksemplarer skriftlig besvarelse af det af finansudvalget den 13. 
oktober 1982 stillede spørgsmål, (Bilag nr. 23.07). 

HENNING CHRISTOPHERSEN 
I  Carsten Jarlov 

Til finansudvalget 

I forbindelse med gennemgangen af forslag til finanslov for finansåret 1983 har finansud- 
valget udbedt sig besvarelse af følgende spørgsmål. 

Ad finanslovforslaget for 1983. Generelt. 

Spørgsmål 1 : 
I forbindelse med behandlingen af finanslovforslaget for 1982 forelagde finansudvalget 

ministeren en fra ministeren for Grønland modtaget besvarelse vedrørende mulighederne for 
at opnå en rabatordning for de mange statsrejser med SAS til og fra Grønland. 

Finansministeren oplyste at have bedt direktoratet for statens indkøb undersøge mulighe- 
derne for at etablere en generel statslig rabatordning for flyrejser, omfattende såvel rejser til 
Grønland som tilsvarende rejser til andre destinationer. 

Hvor langt er man nået med hensyn til etablering af en generel rabatordning? 

Svar: 
Direktoratet for statens indkøb oplyser at have indledt forhandlinger med SAS' ledelse 

om mulighederne for at indføre en rabatordning for statens rejser med SAS. 
Det er endnu for tidligt at udtale sig om mulighederne for en aftale, men så snart der 

foreligger en afklaring, vil Finansudvalget blive underrettet. 
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FINANSMINISTERIET 
Den 20. oktober 1982. 

Ad finanslovforslaget for 1983. Generelt. 

Spørgsmål 2: 
I henhold til lov nr. 104 af 20. marts 1970 om »Fondet til fremme af teknisk og industriel 

udvikling« kan fondet opkøbe aktier i selskaber, hvis virksomhed er afhængig af udviklings- 
arbejde. 

På baggrund heraf ønskes en oversigt over, i hvilket omfang staten er ejer/opkøber af 
aktier i private virksomheder og med hvilken hjemmel aktiekøbene er foretaget. 

Svar: 
Under henvisning til finansudvalgets skrivelse af 14. oktober 1982 -  bil. nr. 23.08 -  skal 

det meddeles, at der ikke foretages nogen central opbevaring og registrering af statens aktier i 
private virksomheder. 

Der foreligger derfor ikke nogen specifikation, der er direkte anvendelig. Imidlertid er der 
i Statens Regnskabsdirektorat udarbejdet vedlagte specifikation af de af staten ejede aktier/ 
andele pr. 31. december 1981, jfr. statsregnskabet for 1981 side 164-165. Fondes aktiebesid- 
delser indgår ikke i disse tal, men fremgår af vedlagte bilag 2. 

Specielt om postgirofonden, som ikke indgår i bilag 2, skal anføres, at fondens aktiebesid- 
delse pr. 31. december 1981 udgjorde knap 34 mio kr. i bogført værdi. 

Endelig skal det generelt nævnes, at aktiekøbene er foretaget med hjeinmel i aktstykke 
eller lov. 

Ovennævnte materiale oversendes herved i 40 eksemplarer. 

HENNING CHRISTOPHERSEN 
/  Susanpe Kristensen 

Til finansudvalget 
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Bilag 1 

STATENS REGNSKABSDIREKTORAT 

Regnskabsteknisk kontor . .  

Specifikation af  de af  staten ejede værdipapirer pr. 31/12 1981 jfr. statsregnskabet for 1981 side 
164-1651) 

Skovstyrelsen 
Kr .2) Kr. 

Aktier: 
Centralsavværket limiteret A/S 900.000 
Hyllinge Savværk A/S (i likv.) 150.000 
A/S Dyrehavsbakken 100.000 
Junckers Industrier A/S 4.000.000 

5.150.000 

Min. f  Grønland 
Aktier: 

Kryolitselskabet Øresund A/S 45.000.000 

KGH 
Aktier: 

Godthåb fiskeindustri A/S 2.494.800 
Grønlandsfly A/S 3.000.000 

5.494.800 

DSB 
Aktier: 

D/S Øresund 7.212.751 
Interfrigo A/S 159.295 
Intercontainer A/S 150.323 
Danlast A/S (i likv.) 650 
Alfragt A/S .... 2.546.148 
Padborg godsregistrering A/S .. 72.000 
Crown-Tours A/S 20.000 

Obligationer: 
Fondsbeh. overf. fra Amagerbanen I . . . . . . . . . .  202.027 

10.363.194 

PAT. 
Aktier: 

A/S Regnecentralen af 1979 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  6.000.000 

1) Specifikationen henfører værdipapirerne til de ministerier/styrelser, der bestyrer værdipapirerne. 
2) Anskaffelsesværdi. I . 
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Obligationer: 
Kreditforeningen Danmark ..., 100.000 
Jyllands Kreditforening ;.. 115.000 

6.215.000 

Statsgældsforvaltningen 
Aktier: 

Internat. Finance Corp., Washington 5.551.869 
Fyens kommunale Telefonselskab 32.067.500 
Erhvervenes Udstillingsselskab 
Bella-Centret A/S 19.376.000 
K.T.A.S 81.656.105 
J.T.A.S 45.000.118 
Det Østsjællandske Jernbane- 
selskab A/S 226.015 
D.D.L. A/S A. Aktier 25.757.543 
D.D.L. A/S C. Aktier 17.500.000 
Dansk Tipstjeneste A/S 200.000 

Obligationer: 
Danske statsobligationer 525.411.928 
Udenlandske obligationer 15.478.999 

768.226.007 

lndustrimin isteriet 
Aktier: 

Det Danske Stålvalseværk A/S 54.000.000 

Boligministeriet 
Aktier: 

Byggeriets maskinstationer A/S 3.400.000 

Kirkeministeriet 
Obligationer: 

Bispetienderne - 3.023.448 

Landbrugsministeriet 
Aktier: 

Lesa-aktier 196.900 
Øernes Honningsbehandling A/S 1.000 

197.900 

Undervisningsministeriet 
Obligationer, pantebreve m.m.: 

Statsskolernes fællesformue 4.950.370 

Energiministeriet 
Aktier: 

Eurochemic A/S (i likv.) 11.224.584 
Dansk Olie og Naturgas : 1.006.000.000 

1.017.224.584 
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Kulturministeriet 
Obligationer: 

Kunstakademiet (legatformuer) 52.558 

Socialstyrelsen 
Obligationer: 

Legatkapital (Døveskolen, Kastelsvej) 131.900 

Hypotekbanken 
Aktier: 

Nordisk Mineselskab A/S 4.125.000 
Skagensbanen A/S 3.133.000 
Vemb-Lem vig-Thyborøn 
Jernbaneselskab A/S 1.456.400 
Varde-Nr. Nebel Jernbaneselskab 1.244.000 
Hjørring Privatbane A/S 6.702.500 
Gribskovbanen A/S 2.418.335 
Helsingør-Hornbæk-Gillelejebanen A/S 1.415.391 
Lyngby-Nærumbanen A/S 316.600 
Odsherreds Jernbanes A/S 1.073.000 
Høng-Tølløse Jernbanes A/S 870.800 
Hillerød-Fr. værk-Hundested 

. Jernbaneselskab A/S 2.191.036 
Det Østsjællandske Jernbaneselskab A/S . . . . . . . . . . . .  681.940 
Lollandsbanen A/S 500.000 

26.128.001 

i alt kr. 1.949.557.832 

Heraf udgør aktiebesiddelsen .. kr. 1.400.081.602 
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Bilag 2 

Oversigt over fondes aktiebesiddelser i private virksomheder pr. 31. december 1981 

Fondsnavn Hjemmel Aktiebesiddelse1) , ' 

Jagtfonden § 11.30 l Lov 563 1919 51.000 kr. 
Sorø Akademi § 20.30 . . . . . . . . . . . .  Fundats 29/1-1782 . l 714.993 kr. 

') Anskaffelsesværdi. 
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FINANSMINISTERIET 
Oktober 1982. 

Vedlagt fremsendes i 40 eksemplarer svar på finansudvalgets spørgsmål nr. 3 af 23. august 
1982 -  Bil. nr. 23.154. 

HENNING CHRISTOPHERSEN 
/  Leo Nielsen 

Til finansudvalget 

Spørgsmål 3: 
»Der udbedes en opgørelse for hvert enkelt ministerium over det forventede forbrug af 

overarbejds- og merarbejdstimer, fordelt på personalekategorier og med oplysning om 
udgifternes størrelse. 

I oversigten bedes også medtaget oplysninger vedrørende de tilskudsberettigede områder 
som f.eks. handelsskoler under undervisningsministeriet.« 

Besvarelse: 
De budgetterede udgifter til over- og merarbejdsbetaling på FFL 1983 fordelt på ministe- 

rier fremgår af vedlagte tabel 1. Der budgetteres med i alt 652,6 mill. kr. til over- og merar- 
bejdsbetaling, hvilket udgør 2,4 pet. af de buèlgetterede lønudgifter. 

Det forventede antal over- og merarbejdstimer. i 1983, som er angivet i anm. II. til FFL 
1983, fremgår af vedlagte tabel 2. Der forventes i alt 7,5 mill. over- og merarbejdstimer, 
hvilket er et fald på 6,6 pet. i forhold til FL 1982. 

Timer og beløb til over- og merarbejde er ikke opdelt på personalekategorier på finanslo- 
vene, men kun på st. konto 03. Overarbejdsbetaling til statsansat personale med højeste 
tjenestetid og st. konto 04. Betaling for merarbejde til statsansat personale, for hvem der ikke 
gælder en højeste tjenestetid. 

Tilskudsberettigede institutioner, der på finanslovforslaget er optaget med bevillingsfor- 
slag specificeret på standardkonti, indgår i ovennævnte tabeller. 



Overarbejde Merarbejde Lønudgift (3) I pet. 
Udgiftsparagraf St. kt. 3 St. kt. 4 I alt St. kt. 1-4 af (4) 

(1) (2) I (4) (4) | (5) 
Mill. kr. 

§ 2.01. Statsbanerne 47,5 1,0 48,5 2.779,8 1,74 
§ 2.02. Post- og Telegrafvæsenet 143,1 2,5 145,6 3.860,3 3,77 
§ 2.03. Statshavnene m.m. 1,8 0,1 1,9 47,4 3,97 
§ 2.04. Københavns lufthavnsvæsen 7,5 0,0 7,5 139,2 5,38 
§ 2.05. Øvrige s t a t s lu f thavne  3,3 -  3,3 23,9 l 13,92 
§ 2.06. Statsskovvæsenet -  0,5 0,5 198,0 0,25 
§ 2.08. Den kongelige grønlandske Handel 49,3 0,3 49,7 598,9 8,30 
§ 2.10. Bornholmstrafikken 1,1 0,1 1,1 50,9 2,22 
§ 2.11. Statsbroen Store Bælt -  -  -  0,2 -  
§ 8. Statsministeriet 0,6 0,6 1,2 19,5 6,10 
§ 9. Ministeriet for Grønland ... 38,4 0,9 39,3 515,5 7,63 
§ 10. Udenrigsministeriet 1,2 1,1 2,2 279,2 0,80 
§ 11. Landbrugsministeriet 14,9 0,8 15,7 567,8 2,77 
§ 12. Fiskeriministeriet 1,9 0,5 2,4 81,0 2,94 
§ 13. Indenrigsministeriet 1,1 2,0 3,2 650,9 0,49 
§ 14. Boligministeriet 4,3 0,6 4,9 168,2 2,92 
§ 15. Socialministeriet. 0,4 0,4 0,8 197,1 0,43 
§ 16. Ministeriet for offentlige arbejder 17,6 1,5 19,1 홢 362,7 5,26 
§ 17. Industriministeriet 4,8 3,8 8,6 300,3 2,88 
§ 18. Justitsministeriet . . .  62,9 4,3 67,1 2.772,9 2,42 
§ 19. K i r k e m i n i s t e r i e t  0,0 0,1 0,2 . , 21,7 0,70 
§ 20. Undervisningsministeriet 157,7 2,5 160,2 5.805,5 2,76 
§ 21. Ministeriet for kulturelle anliggender 3,0 1,2 4,2 564,3 0,74 
§ 22. Forsvarsministeriet 17,2 30,8 48,0 5.504,9 0,87 
§23. Finansministeriet 1,2 1,2 2,4 127,2 1,86 
§ 24. Ministeriet for skatter og afgifter 1,1 2,5 3,6 1.114,5 0,32 
§ 25. Økonomiministeriet 0,5 1,4 1,9 154,4 . - - 1,25 
§ 27. Miljøministeriet 1,1 2,6 3,7 220,5 1,70 
§ 28. Arbejdsministeriet 1,8 1,7 3,5 269,3 1,30 
§ 29. Energiministeriet 0,9 1,4 2,3 185,7 1,23 w ' - 

lai t  586,5 . l 66,1 652,6 - - - - 27.581,0 2,37 j f  * ? . . . . . . . . . . . . . . . . .  . - 



FFL 83 Absolut vækst Procentvis vækst 

Over- 'd Merarbejde J FL 82 -  FFL 83 FL 82 -  FFL 83 arbejde 

03 04 03 04 03 04 

Mill. kr. 

l alt staten . 7.253.346 290.194 +530.666 15.000 +6,8 5,5 

§ 2. Statsvirksomhederne 3.291.322 40.474 4-974.131 4-6.022 -=-22.8 -=-13,0 

§ 2.01. Statsbanerne 550.000 12.000 110.000 4.900 25,0 69,0 
§ 2.02. Post-og Telegrafvæsenet 1.838.592 18.324 + 1.019.661 + 14.102 4-35,7 +43,5 
§ 2.03. Statshavnene m.m 20.630 1.000 630 130 3,2 14,9 
§ 2.04. Københavns lufthavnsvæsen -  -  + 75.000 -  + 100,0 -  
§ 2.05. Øvrige statslufthavne 45.800 -  1.800 -  4,1 -  
§ 2.06. Statsskovvæsenet -  5.000 -  3.000 -  150,0 
§ 2.08. Den kongelige grønlandske Handel 831.300 3.550 19.100 50 2,4 1,4 
§ 2.10. Bornholmstrafikken 5.000 600 + 11.000 -  4-68,8 -  
§ 2.11. Statsbroen Store Bælt -  -  -  -  -  -  
§ 8. Statsministeriet 5.060 4.295 650 800 14,7 22,9 
§ 9. Ministeriet for Grønland 567.250 9.100 10.900 2.950 2,0 48,0 
§ 10. Udenrigsministeriet 12.700 6.500 4-600 + 1.200 4-4,5 -=-15,6 
§ 11. Landbrugsministeriet 144.518 400 19.350 + 50 15,5 4-11,1 
§ 12. Fiskeriministeriet 23.690 4.415 4.390 4-1.175 22,8 4-21,0 
§ 13. Indenrigsministeriet 7.378 14.577 4-5.972 207 4-44,7 1,4 
§ 14. Boligministeriet ; 50.350 5.330 + 250 95 4-0,5 1,8 
§ 15. Socialministeriet 7.962' 13.740 4-1.309 +76 -=-14,1 4-0,6 
§ 16. Ministeriet for offentlige arbejder 176.150 14.790 21.250 + 70 13,7 4-0,5 
§ 17. Industriministeriet. 38.085 26.295 +50 1.425 4-0,1 5,7 
§ 18. Justitsministeriet 750.000 * 29.950 45.000 50 6,4 0,2 
§ 19. Kirkeministeriet 50 1.200 -  * -  -  , -  
§ 20. Undervisningsministeriet I . . . .  1.917.159 12.572 325.368 7.242 20,4 135,9 
§ 21. Ministeriet for kulturelle anliggender . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  34.909 15.380 2.146 150 6,6 1,0 



§ 22. Forsvarsministeriet 158.150 3.350 20.671 +100 15,0 +2,9 
§ 23. Finansministeriet 12.685 9.889 60 664 0,5 7,2 
§ 24. Ministeriet for skatter og afgifter 13.725 17.350 1.275 3.250 10,2 23,1 
§ 25. Økonomiministeriet 6.100 10.000 -4-600 +1.000 +9,0 +9,1 
§ 27. Miljøministeriet 10.245 ' 25.537 +525 7.810 -4,9 44,1 
§ 28. Arbejdsministeriet 17.158 15.350 111 550 0,7 3,7 
§ 29. Energiministeriet . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  8.700 9.700 1.600 +500 22,5 +4,9 
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Ad § 27 

M i l j ø m i n i s t e r i e t  

Fra miljøministeren er modtaget følgende skrivelser i besvarelse af de deri gengivrté 
spørgsmål: 

MILJØMINISTERIET 
Den 20. oktober 1982. 

Under henvisning til udvalgets skrivelse af 12. oktober 1982 (BIL.nr. 27.01) fremsendes 
herved i 40 eksemplarer besvarelse af de stillede spørgsmål. 

CHR. CHRISTENSEN 
/  Hans H. Scheibel Nielsen 

Til finansudvalget 

Spørgsmål 1: 
Ad § 27,02,01. Miljøstyrelsen 

»Idet henvises til Anm. 11, side 1326, forespørges, om man ved gennemførelsen af 
henholdsvis L 212 23. maj 1979 om kemiske stoffer og produkter og L 204 18. maj 1982 om 
ændring af lov om miljøbeskyttelse havde gjort sig klart, at gennemførelsen ville medføre 
behov for oprettelsen af de nu søgte stillinger. Var dette i bekræftende fald anført i bemærk- 
ningerne til lovforslagene?« 

Svar: 

Miljøstyrelsen har oplyst følgende, hvortil jeg kan henholde mig: 
»For begge loves vedkommende kan udvalgets spørgsmål besvares bekræftende. 
1. Vedrørende L 212 af 23. maj 1979/om kemiske stoffer og produkter: 
I bemærkningerne til lovforslaget opgjordes miljøstyrelsens personalebehov i forbindelse 

med lovens administration til i alt 21 AC- -  herunder 3 områdeledere -  og 13 HK-stillinger. 
Disse stillinger forudsattes oprettet gradvist i løbet af årene 1979-82. 

Af disse stillinger er der siden 1979 i alt oprettet 15 AC-stillinger -  herunder 2 områdele- 
derstillinger -  og 9 HK-stillinger i miljøstyrelsen, hvortil kommer 1 AC-stilling, der er 
overført til Kemikaliekontrollen. Udbygningen er således gået langsommere end forudsat ved 
lovens vedtagelse. 

For at nå op på den forudsatte bemanding mangler således 5 AC- -  herunder én område- 
leder -  og 4 HK-stillinger. Disse stillinger søges oprettet i 1983, jfr. Anm. II, side 1326. 

Som led i de generelle sparebestræbelser har miljøstyrelsen imidlertid gennem en lang- 
sommere udbygningstakt end forudsat fundet mulighed for at udtage 2 af de 5 AC-stillinger 
og én af de 4 HK-stillinger i ændringsforslaget til FFL 1983. 

2. Vedrørende L 204 af 18. maj 1982 om ændring af lov om miljøbeskyttelse: 
I bemærkningerne til lovforslaget forudsattes oprettet 8 AC-stillinger, heraf en som 

konsulent i rottesager, og 2 HK-stillinger, samt nedlagt 1 AC-stilling. 
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I Anm. 11, side 1326 søges oprettet 8 AC-stillinger, heraf en som konsulent i rottesager, I 
HK-stilling samt nedlagt 1 AC-stilling. 

Som led i de generelle sparebestræbelser har miljøstyrelsen imidlertid gennem en lang- 
sommere udbygningstakt end forudsat fundet mulighed for at udtage 2 AC-stillinger i 
ændringsforslaget til finansloven. 

Spørgsmål 2: 홢 
»Under kirkeministeriet § 19.03.03. er afsat et tilskudsbeløb på 3.240.000 kr. til istandsæt- 

telse af kirker. I hvilket omfang samarbejdes mellem miljøministeriet og kirkeministeriet om 
fastsættelsen af den samlede sum, der skal afsættes til bygningsfredning og bevarelse af 
fredede bygninger?« 

Svar: 

Fredningsstyrelsen har oplyst følgende, hvortil jeg kan henholde mig: 

»Af miljøministeriet er under § 27.4.01.51.01. Statens bygningsfredningsfond, og § 
27.4.01.52.02. Istandsættelse af fredede bygninger, L 213 1979, § 16, på finanslovforslaget for 
1983 afsat 5.000.000 kr. henholdsvis 9.700.000 kr. Det sidstnævnte beløb foreslås ved miljømi- 
nistereds ændringsforslag til forslag til finanslov for 1983 nedsat til 9.500.000 kr. 

Fastsættelsen af disse beløb samt det i spørgsmålet omfandlede beløb til istandsættelse af 
kirker sker ikke i noget samarbejde mellem kirkeministeriet og miljøministeriet. Kirkebygnin- 
ger er, så længe de er omfattet af lovgivningen om folkekirken, jfr. § 5 i lov nr. 213 af 23. maj 
1979, lov om bygningsfredning, undtaget fra lovens bestemmelser. I det omfang kirkerne 
stadig er i brug, er de således beskyttet i henhold til lovgivningen om folkekirken. Anvendes 
en kirke ikke længere til gudstjenestebrug, eller benyttes den af et trossamfund uden for 
folkekirken, indgår den automatisk i den bygningsmasse, der kan fredes efter bygningsfred- 
ningsloven, og som dermed kan modtage tilkud af de midler, der er afsat i henhold til 
loven.« 



132 Bilag til bet. o. f.t. finanslov for 1983 

MILJØMINISTERIET 
Den 20. oktober 1982. 

Under henvisning til udvalgets skrivelse af 14. oktober 1982 (BIL.nr. 27.05) fremsendés 
herved i 40 eksemplarer besvarelse af de stillede spørgsmål. 

CHR. CHRISTENSEN 
/  Hans H. Scheibel Nielsen 

Til finansudvalget 

Besvarelse af  spørgsmål 3 fra finansudvalget af 14. oktober 1982 (BIL.nr. 27.05.). 
i 홢 

Spørgsmål 3: 
Ad § 27. Miljøministeriet. 

»For hver enkelt konto under § 27. vedrørende salg af (producerede) ydelser bedes oplyst, 
på hvilket grundlag prisfastsættelsen er sket, og hvornår der senest er foretaget en regule- 
ring.« 

Svar: 

Jeg har forelagt spørgsmålet for miljøstyrelsen, planstyrelsen, fredningsstyrelsen og statens 
levnedsmiddelinstitut, hvis oplysninger jeg kan henvise til. 

ad § 27.02. Miljøbeskyttelse. 

Miljøstyrelsen. 

Konto 43.01. Salg af producerede ydelser. 
Miljøstyrelsen har indtægter ved salg af styrelsens publikationer. Salgsprisen fastsættes 

som stykpris ved trykning gange 2 V2. Dette tillæg dækker bl.a. boghandleravance, udgifter 
til statens indkøb, moms samt driftsudgifter i forbindelse med udarbejdelse af publikationer. 
Prisfastsættelsen reguleres således løbende. 

Konto 43.03. Rekvireret arbejde. 
Miljøstyrelsen kan som rekvireret arbejde påtage sig at udføre konsulentarbejde for 

virksomheder og institutioner til løsning af opgaver, der forudsætter styrelsens konkrete viden 
og erfaringer. Indtægterne opkræves hos firmaet Chemcontrol A/S på baggrund af opgjort 
timeforbrug. Taksten fastsættes som l akademikertimeløn + 50 pet. til dækning af general- 
omkostninger. Procenttillæggets størrelse er fastsat således,at det giver miljøstyrelsen fuld 
udgiftsdækning. Aftalen er senest reguleret i juli måned 1982. 

Konto 49.03. Udlån af olie- og kemikalieberedskabsmateriel. 
Miljøstyrelsen har indtægter ved udlån og udlejning af styrelsens fartøjer. Indtægter ved 

udlån af materiellet modsvares af driftsudgiften. Prisfastsættelsen ved udlejning tilstræber 
fuld omkostningsdækning, herunder lån, kapitalrente, afskrivning, vedligeholdelse, forsynin- 
ger, brændstof og administration. Taksterne reguleres én gang årligt, senest i april måned 
1982. 
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Kemikaliekontrollen. 

Konto 43. Salg af producerede ydelser. 
Indtægter vedrørende gebyrer ved frivillig forhåndskontrol og gebyrer for eksportcertifi- 

kater og eksportanalyser samt analyser af tilsætningsstoffer i foderstoffer. De fastsatte gebyrer 
er differentieret efter, hvilke stoffer der skal analyseres. Gebyrerne er i øvrigt baseret på en 
gennemsnitlig beregning af arbejdstid, hvilket apparatur der skal anvendes samt hvilke 
materialer der forbruges ved analyserne. Taksterne er fastsat således, at kemikaliekontrollen 
får fuld udgiftsdækning. Gebyrerne reguleres en gang årligt, senest i april måned 1982. 

Luftforureningslaboratoriet. 

Konto 43. Salg af producerede ydelser. 
Kontoen vedrører indtægter i forbindelse med rekvireret arbejde. Der opkræves for tiden 

340 kr. pr. medgået AC-time og 200 kr. pr. medgået TAP-time. Satserne er fastsat under 
hensyn til, at også indirekte og komplementære udgifter skal dækkes, og er i overensstemmel- 
se med de satser, der anvendes for tilsvarende arbejde på Forsøgsanlæg Risø. Det er miljøsty- 
relsens og laboratoriets opfattelse, at der ikke bør ske en prismæssig konkurrence mellem 
Risø og laboratoriet. Satserne anvendes i forbindelse med, at laboratoriet som rekvireret 
arbejde deltager i projekter eller lignende. Herudover udfører laboratoriet visse analyser som 
rekvireret arbejde. Taksten for standard PIXE analyser er 200 kr. plus moms. Taksten- er 
baseret på en gennemsnitlig beregning af timeforbruget. Taksterne er senest regulereret i juli 
måned 1982. 

ad § 27.03. Planlægning. 

Planstyrelsen. 

Konto 43. Salg af producerede ydelser. 
For de publikationer, der prisfastsættes, sker prisfastsættelsen ved at gå ud fra fremstil- 

lingsomkostningerne ind. moms, hvortil lægges et omkostningstillæg på 72,5 pet., som 
dækker omkostninger til statens indkøb, Danske, Boghandleres Kommissionsanstalt og 
boghandleren. 

ad § 27.04. Fredning m.v. 

Fredningsstyrelsen. 

Konto 43.01. Salg af producerede ydelser. 
Kontoen vedrører for fredningsstyrelsens vedkommende indtægter ved salg af publikatio- 

ner gennem direktoratet for statens indkøb. 
Prisen på den enkelte publikation fastsættes som udgangspunkt som fremstillingsudgiften 

(trykningsomkostninger m.v.) plus moms samt hertil et tillæg på 72,5 pet. til dækning af 
udgifter og avancer for styrelsen, direktoratet for statens indkøb, Danske Boghandleres 
Kommissionsanstalt samt den enkelte boghandler. 

I enkelte tilfælde, hvor en publikation på grund af sit indhold ønskes særligt udbredt, kan 
efter aftale med Direktoratet for statens Indkøb fastsættes en lavere pris, der dog aldrig er 
mindre end fremstillingsomkostningerne plus moms. 

Konto 43.02. Rekvireret arbejde. 
Kontoen er ny og vedrører indtægter for rekvirerede arbejder for virksomheder og 

institutioner m.fl., som fredningsstyrelsen påtager sig, Og som forudsætter styrelsens konkrete 
viden og erfaringer. Fredningsstyrelsen har i' samarbejde med Nationalmuseet og Statens 
museumsnævn til brug ved styrelsens sagsbehandling fremstillet en database indeholdende 
oplysninger om beliggenheden for samtlige 120.000 registrerede fortidsminder i landet. Disse 
oplysninger samt administrative grænser kan udtegnes .som kortoverliggere -  såkaldte plots -  
til f.eks. Geodætisk Instituts kort. 
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- Styrelsen agter i-de nærmeste år at udbygge sin database til at omfatte andre lokaliteter 
end fortidsminder, f.eks. bygnings- og naturfredninger, økologiske lokaliteter m.v. 

I forbindelse med salget af disse rekvirerede ydelser agter styrelsen at udarbejde en 
instruks for rekvireret arbejde. ' 

Prisfastsættelsen for ydelserne vil i løbet af indeværende år blive drøftet med de involve- 
rede parter, først og fremmest Amtsrådsforeningen og Kommunernes Landsforening. 

Danmarks Geologiske Undersøgelse. Almindelige undersøgelser. Konto 43. Salg af  producerede 
ydelser. 

Indtægterne vedrørende salg af producerede ydelser stammer fra salg af DGU's publikati- 
oner. Publikationsprisen fastsættes på baggrund af udgifterne i forbindelse med trykningen af 
publikationen foruden et tillæg på normalt 265 pet. Prisen reguleres således efter udviklingen 
i trykkeudgifterne. 

Danmarks Geologiske Undersøgelse. Rekvirerede undersøgelser. Konto 43. Salg af  producerede 
. ydelser. 

Taksterne fastsættes på grundlag af instruks for rekvirerede undersøgelser udført af DGU, 
der er vedlagt som bilag. Det fremgår heraf, at timetaksterne beregnes ud fra lønudgifterne til 
de enkelte personalegrupper foruden et tillæg på normalt 100 pet. Herudover debiteres 
rekvirenterne for forekomne udlæg m.v. Fototakster og priser på kemiske analyser reguleres 
endvidere efter priserne på det private marked. EDB-taksterne følger takstfastsættelsen på 
Recku. Alle takster reguleres en gang årligt, senest i marts 1982. 

ad § 27.05. Levnedsmidler. 

Statens levnedsmiddelinstitut. 

Konto 43. Salg af producerede ydelser. 
De gældende takster, dels omsætningsafgifter dels betaling for analyser, er for en dels 

vedkommende blevet reguleret løbende på grundlag af den almindelige prisudvikling, for 
nogle dog senest i 1978. Statens levnedsmiddelinstitut har i 1982 igangsat overvejelser med 
henblik på at udføre en ensartet og automatisk regulering af prisfastsættelsen. Overvejelserne 
forventes afsluttet i indeværende år, og taksterne påregnes herefter reguleret i bygyndelsen af 
1983. Samtidig vil imidlertid en del analyser og afgifter bortfalde, hvorfor man for 1983 
venter nogenlunde samme totalindtægt som i 1982. 
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Underbilag 

Instruks for rekvirerede undersøgelser udført af DGU 

Når DGU udfører undersøgelser efter rekvisition fra offentlige myndigheder og private 
rekvirenter, vil følgende takstbestemmelser være at anvende, jfr. finansministeriets budgetvej- 
ledning pkt. 52.12: 

I den udstrækning tjenestemænd, overenskomstlønnede eller andre ansatte er beskæftiget 
med en rekvireret undersøgelse, debiteres rekvirenter for et lønningsbeløb beregnet efter den 
til undersøgelsens udførelse medgående arbejdstid, jfr. nedenfor. 

Der udregnes en enhedstakst for henholdsvis videnskabelige medarbejdere, statsgeologer, 
assistenter, edb-teknikere, tekniske tegnere og studenter. 

Lønnen for hver anvendt arbejdsdag fastsættes til en 1/18 af bruttomånedslønnen (ind. 
feriegodtgørelse, ATP, pensionsbidrag m.v.) for derigennem at opnå dækning for ferie- og 
sygedage. Lønudgiften pr. time for videnskabelige medarbejdere og statsgeologer fastsættes til 
1/6 af den beregnede dagsløn, mens lønudgiften pr. time for de øvrige grupper fastsættes til 
1/6,5 af den beregnede dagsløn. 

Til den beregnede lønningspost lægges et generalomkostningstillæg efter følgende 
retningslinier: 
I. Private rekvirenter og visse undersøgelser udført for primærkommuner- 

ne m.fl., f.eks. geoelektriske undersøgelser og prøvepumpning 100 pet. 
2. Rene planlægningsopgaver for amts- og primærkommuner: Efter opga- 

vens art 10-'100 pet. 
3. I Statslige myndigheder og institutioner ; . . . . . . . . . . . . . . . . .  * intet pct.-tillæg 

For visse mindre undersøgelser, som skønnes at belaste DGU's administrative apparat i 
større grad, anvendes et generalomkostningstillæg på 150 pet. 

Herudover debiteres rekvirenten for de øvrige udgifter i forbindelse med undersøgelsens 
udførelse (diæter, rejseudgifter, materialeforbrug, evt. udgifter til anskaffelse af specielt 
materiel m.v.). 

For visse ydelser -  analyser, typekurver m.v. -  er der fastsat enhedspriser. Disse priser er 
beregnet med et generalomkostningstillæg på 150 pet. Hvis den rekvirerede undersøgelse 
skønnes at være af en karaktet, der kan tilføre den geologiske forskning oplysninger af 
væsentlig betydning, kan DGU's direktør træffe beslutning om nedsættelse eller -  i særlige 
tilfælde -  bortfald af generalomkostningstillægget. 

DGU's direktør er bemyndiget til at afgøre, hvorvidt instituttet skal påtage sig en 
rekvireret undersøgelse eller ej. 

Timesatserne reguleres en gang årligt efter udviklingen i de pågældende medarbejderes 
lønforhold. 
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